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PROSECUTOR’S ELEVENTH PROGRESS REPORT

1. Pursuant to the Decision on Prosecutor’s Motion for Referral of Case Pursuant
to Rule 11bis of 20 July 2005! (“Referral Decision”) the Office of the Prosecutor
(“OTP™) hereby files its eleventh progress report in this case.

2. The Decision on Referral requires that following the initial report, six weeks
after the transfer of material, the Prosecutor must file a report every three months on
the course of the proceedings before the State Court of Bosnia and Herzegovina
(“BiH State Court”).”

3. The OTP filed its tenth progress report on 3 October 2008.°

4. Following the agreement between the Chairman in Office of the Organisation
for Security and Co-operation in Europe’s Mission to Bosnia and Herzegovina (the
“OSCE”) and the Prosecutor, the OTP received OSCE’s tenth report on 24 December
2008."

! Prosecutor v. Zeljko Mejaki¢ et al., Case No. 1T-02-65-PT, Decision on Prosecutor’s Motion
for Referral of Case Pursuant to Rule 11 &is, 20 July 2005. .

Referral Decision, p. 44.

3 Prosecutor v. Zeljko Mejakic et al., Case No. IT-02-65-PT, Prosecutor’s Tenth Progress

Report, 3 October 2008.

OSCE’s Tenth Report in the Zeljko Mejakic et al. Case Transferred to the State Court pursuant

to Rule 11 bis, December 2008 (“Report™).
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5. As previously reported, on 21 April 2008, the BiH State Court accepted a Plea
Agreement between the Prosecutor’s Office of BiH and DuSan FuStar and sentenced
him to nine years imprisonment. On 30 May 2008, the BiH State Court pronounced its
oral verdict in relation to the remaining Accused Zeljko Mejaki¢, Moméilo Gruban
and Dugko KneZevi¢. The BiH State Court found these Accused guilty on all counts

of the indictment, sentencing them to 21, 11 and 31 years imprisonment respectively.’

6. The OSCE reports that an English translation of the verdict, published in
September, became available on 3 December 2008. The Report is mostly dedicated to

the summary of the verdict.

7. The OSCE also reports that each of the defendants appealed the first instance
verdict. Dusko KneZevi¢ appealed it on the basis of violations of the BiH Criminal
Code, Criminal Procedure Code (“CPC”) and establishment of facts. Momcilo Gruban
and Zeljko Mejaki¢ besides raising those grounds also appealed the verdict on issues
related to sanction. It has also been reported that all defendants remain in custody on
the basis of the risk of flight and threat to public security.’ |

8. Before summarizing OSCE’s comments on the written verdict, the Prosecutor
wishes to draw the attention of the Referral Bench to the issue of custody of the
defendants pending appeals, although this is not mentioned by OSCE in the Report.
Article 138 of the CPC, deals with the issue of custody after the pronouncement of the
first instance verdict and provides that it may last not longer than 9 months after the
pronouncement. In the Mejakic et al case, the first instance verdict was pronounced
ori 30 May 2008. According to Article 138, if the second instance verdict is not
pronounced before the end of Febmary 2009, custody for all three will be terminated
and they will be released.” As the next progress report is only due on 5 April 2009,
and there is a possibility that the defendants will have been released by that time, the
Prosecutor wishes to alert the Referral Bench at this point in time. The Prosecutor also

wishes to inform the Referral Bench that the same scenario happened in another Rule

Report, p. 1.

6 Ibid.

The Court can impose the following alternative means to ensure thata convicted person does
not flee pending appeal: house arrest, travel ban, prohibition from performing certain business
or official activities, prohibition from visiting certain places or areas, prohibition from meeting
with certain persons, order to report occasionally to a specified body and temporary
withdrawal of driver’s license (Articles 126 and 126 a of the CPC).

Case No. IT-02-65-PT 3 5 January 2009
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11 bis case of Mitar RaZevié and Savo Todovié, who were released from custody on
28 November 2008, because the appellate decision has not been pronounced within

the 9-months deadline. ®

9. The OSCE reports that Zeljko Mejaki¢ (sentenced to 21 years imprisonment)
was found guilty of Crimes against Humanity (murder, imprisonment, torture, sexual
violence, persecution, and other inhumane acts) as a direct perpetrator of one instance
of mistreatment and under the theory of command responsibility as the de facto
commander of Omarska camp. He was also found guilty under the theory of joint
criminal enterprise for furthering the camp’s system of mistreatment and persecution
of detainees. As aggravating factors to his sentence, the Chamber considered the

following:

» the long duration of the difficult position of helplessness and fear of the
detainees,

o the large number of victims,

o the circumstances in which the direct perpetrators committed their criminal
acts and their cruél treatment of victims,

e the extremely serious consequences of such abuse suffered by the detainees

* and their families,

e the duration of Mejaki¢’s tenure in the camp during which he demonstrated
determination and persistence in the comimission of crimes, and

¢ his previous experience as a professional police officer as a result of which he

had a special public duty to enforce the law and failed to do so.

The Trial Chamber took into consideration certain mitigating circumstances such as
the defendant being a family man and father of two children, no prior convictions that
he helped certain detainees in several situations and that he conducted himself

properly before the Cout, ’

10.  Mom¢ilo Gruban (sentenced to 11 years imprisonment) was found guilty of

Crimes against Humanity (murder, imprisonment, torture, sexual violence,

8 The Court imposed house arrest, travel ban, order to report occasionally to the Fota police

station and temporary withdrawal of driver’s license against those two.
g .
Ibid.

Case No. IT-02-63-PT 4 5 January 2009
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persecution, and other inhumane acts) under the theory of command responsibility for
crimes committed in the Omarska camp, and under the theory of joint criminal
enterprise. The Chamber considered as aggravating circumstances in Gruban’s
situation the duration of his presence in the Omarska camp, his determination to
commiit the criminal offences, and his consent to the mass criminal acts against
helpless and fearful victims who were subjected to torture and maltreatment on a daily
basis. As a mitigating circumstance, the Chamber noted that a number of witnesses
mentioned that the defendant had helped detainees and was not violent towards them
and in addition that Gruban is a family man with two children, with no prior criminal

record, and that he conducted himself properly during the trial,'?

11.  DuSan KneZevié was given the longest sentence (31 years imprisonment). The
Chamber found him guilty of Crimes against Humanity (murder, torture, sexual
violence, persecution, and other inhumane acts) as a direct perpetrator of crimes
committed in the Omarska and Keraterm camps. He was also found guilty under the
theory of joint criminal enterprise for furthering the Omarska and Keraterm camps’
systems of mistreatment and persecution of detainees. As an aggravating
circumstance, the Chamber considered the defendant’s long term persistence and
cruelty, often motivated by revenge and obvious hatred, in committing brutal crimes
in the two separate camps. The Chamber also took mitigating circumstances into
consideration (family man and father of one child, no prior convictions and proper

conduct in Court). 1

12.  As a final point of interest, the OSCE notes the different applications of the
theory of J oint Criminal Enterprise (JCE) in the Mejakic et al. and RaSevic and
Todovic cases. In the latter case, the Rafevic’&Todqvic‘ Trial Chamber sentenced the
defendants under the theory of JCE and considered command responsibility, which
was also pled in the indictment, as a relevant factor for sentencing. The Mejakic et al.
Trial Chamber on the other hand considered JCE to be “third in the order [of
liabilities], only applicable in case neither the direct criminal responsibility nor

command responsibility 1is established.”!? It remains to be seen how these two

Report p. 2.

t Ibid.

12 Mejakic et al case, BiH State Court, X-KR-06/200, First Instance Judgment (English
translation}, p. 213. .

Case No. [T-02-65-PT 5 5 January 2009
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apparently different approaches to the application of JCE will be considered by the
Appellate Panel."?

13.  Attached to the Report are the following Annexes:

» Annex A, a copy of the Report; and

* Annex B, a copy of the English translation of the first instance verdict.

Word count: 1,368

<

3‘? £ Brammertz

osecutor

Dated this fifth day of January 2009
At The Hague
The Netherlands

13 Report p. 2.

Case No. IT-02-65-PT 6 5 January 2009



IT-02-65-PT p.5352

INTERNATIONAL CRIMINAL TRIBUNAL
FOR THE FORMER YUGOSLAVIA

Case No. IT-02-65-PT

THE PROSECUTOR

V.

ZELIKO MEJAKIC
MOMCILO GRUBAN
DUSAN FUSTAR
DUSKO KNEZEVIC

PUBLIC
ANNEX A
TO
PROSECUTOR’S ELEVENTH PROGRESS REPORT

Case No. IT-02-65-PT 5 January 2009



IT-02-65-PT p.5351

RIEEIE
Organization for Security and Co-operation in Europe
Mission to Bosnia and Herzegovina

_ Tenth Report in the
Zeljko Mejakié et al. Case

Transferred to the State Court pursuant to Rule 11bis

December 2008



IT-02-65-PT p.5350

SUMMARY OF DEVELOPMENTS

The Case of Zeljko Mejaki¢, Momdilo Gruban, Dusan Fustar and Dusko KneZevié is the third case
referred from the ICTY to the State Court of BiH, pursvant to Rule 11bis of the ICTY Rules of
Procedure and Evidence. On 17 April 2008, the Court separated the Case of Dusan Fustar' from the
original Case, following this Defendant’s plea agresment. This constitutes the tenth report submitted
by the OSCE Mission to Bosnia and Herzegovina to the ICTY Prosecutor’s Office on these cases,
covering the period between 135 September and 15 December 2008.

It may be reiterated that on 22 April 2008, the Court sentenced Dufan Fultar to nine years’
imprisonment based on the Agreement to Enter a Plea of Guilty to the Proposed Amended Indictment
of 27 March 2008. On 18 June 2008, the first instance verdict became final. Fustar (the “Convicted
Person”™) began serving his sentence at the Penal-Correctional Facility in Fofa on 25 July 2008.
Furthermore, the Court rendered its first-instance verdict in the Case of Zeljko Mejakié, Momdilo
Gruban, and Dusko Knefevié on 30 May 2008 finding the defendants guilty on all counts of the
indictment. It sentenced them respectively to 21 years long-term, 11 years, and 31 years long-term
imprisonment.

During this reporting period:

» While the written first-instance verdict was rendered at the end of September, its English
translation became available only on 3 December 2008. A summary of this verdict, outlining
the responsibility of each Defendant and a note of interest regarding joint criminal enterprise,
are included after this chronological reference of events.

¥ Each of the Defendants in the current Mejaki¢ et al. case appealed the Court’s written first-

instance verdict. Pugko Kne¥evi¢'s defence counsel appealed on basis of violations of the

BiH Criminal Code, Criminal Procedure Code, and establishment of facts. Defence counsels

for both Moméilo Gruban and Zeljko Mejakié filed appeals alleging violations of the BiH

_ Criminal Code, Criminal Procedure Code, the establishment of facts, and issues related to
sanction.

3 These Defendants remain in custody by the Decision of the Trial Panel on 30 May 2008 on the
hasis of the risk of flight and threat to public security.

Summary of the Written Verdict

According to the written verdict, Zeljko Mejaki¢ was found guilty of Crimes against Humanity
(murder, imprisonment, torture, sexual violence, persecution, and other inhumane acts)? as a direct
perpetrator of one instance of mistreatment and under the theory of command responsibility as the de
facto commander of Omarska camp. He was also found guilty under the theory of joint criminal
enterprise for furthering the camp’s system of mistreatment and persecution of detainees. As
aggravating factors to his sentence, the Court considered: the long duration of the difficult position of
helplessness and fear of the detainees, the large number of victims, the circumstances in which the
direct perpeirators committed their criminal acts and their cruel treatment of victims, the extremely
serious consequences of such abuse suffered by the detainees and their families, the duration of
Mejakié’s tenure in the camp during which he demonstrated determination and persistence in the
conumission of crimes, and his previous experience as a professional police officer as a result of which
he had a special public duty to enforce the law and failed to do so. Additionally, the Trial Panel also
considered certain mitigating circumstances such as the defendant being a family man and father of '
two children and having no prior convictions. It was also taken info account that he helped certain
detainees in several situations and that he conducted himself properly before the Court.

! Case against Dugan Futar (X-KR-06/200-1).
2 Article 172 (a), (&), (D), (g), (h), and (k) BiH CC.
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Moméilo Gruban was found guilty of Crimes against Humanity (murder, imprisonment, torture, sexual
violence, persecution, and other inhumane acts)® under the theory of command responsibility for
crimes committed in the Omarska camp, and under the theory of joint criminal enterprise. As above,
the Court similarly considered as aggravating circumstances in Gruban’s situation the duration of his
presence in the Omarska camp, his determination to commit the criminal offences, and his consent to
the mass criminal acts against helpless and fearful victims who were subjected to torture and
maltreatment on a daily basis. As a mitigating circumstance, the Court noted that a number of
witnesses mentioned that the defendant had helped detainees and was not violent towards them. In
-addition, the Court considered that Gruban is a family man with two children, has no prior criminal
record, and conducted himself properly during the trial.

With regard to Dusko KneZevi¢, the Court found him guilty of Crimes against Humanity (murder,
torture, sexual violence, persecution, and other inhumane .acts)’ as a direct perpetrator of crimes
committed in the Omarska and Keraterm camps, He was also found guilty under the theory of joint
criminal enterprise for furthering the Omarska and Keraterm camps’ systems of mistreatment and
persecution of detainees. As an aggravating circumstance, the Court considered the defendant’s long
term persistence and cruelty, often motivated by revenge and obvious hatred, in committing brutal
crimes in the two separate camps. Given that he has a family and child, no prior convictions, and
exhibited proper conduct in Court, the Panel also took mitigating circumstances into consideration.

As a final point of interest, it should be noted that the first-instance verdict in the Mejaki¢ et al. case
has taken a novel approach to the application of the theory of joint criminal enterprise.” This approach
is seemingly rather different from the one taken in another Rule 115is Case involving Mitar Rasevié
and Savo Todovié. In the latter Case, the Trial Panel sentenced the defendants under the theory of
joint criminal enterprise and considered command responsibility, which was also pled in the
indictment, as a relevant factor for sentencing.” In juxtaposition, the Mejaki¢ Panel has considered
joint criminal enterprise to be “third in the order [of liabilities], only applicable in case neither the
direct criminal responsibility nor command responsibility is established.™ Tt remains to be seen how
these two apparently different approaches to the application of joint criminal enterprise will be
considered by the Appellate Panel.

I,

4 Article 172 (a), (9, (), (h), and (k) BiH CC.

5 Written first-instance verdict in the Case of Mitar Radevié and Save Todovié, 20 June 2008, English translation
of 15 July 2008, p. 102 (“Although the elements of bath forms of culpability have been charged and proven, the
form which best characterizes the manner in which the crimes were committed is co-perpetration within systemic
joint eriminal enterprise. Because command responsibility is relevant to sentencing, both principles will be
discussed and reasoned below” [footnote omitted].

& Written first-instance verdict in the Case against Mejakié et al., 29 September 2008, English translation of 3
December 2008, p. 213.

2
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LIST OF RELEVANT HEARINGS - SUBMISSIONS - DECISIONS

Motion of the Principal Defence Counsel of Dusko KneZevi¢ to extend the deadline for filing an appeal
on verdiet, dated 6 October 2008.

Court Decision partially granting the Motion of the Principal Defence Counsel of DuSko KneZevi¢ of 6
October 2008, dated 8 October 2008.

Motion of the Principal Defence Counsel of Momtéilo Gruban to extend the deadline for filing an
appeal on verdict, dated 10 October 2008.

Motion of the Principal Defence Counsel of Zeljko Mejakié to extend the deadline for filing an appeal
on verdict, dated 13 October 2008, .

Motion of the Additional Defence Counsel of Zeljko Mejakié to extend the deadline for filing an
appeal on verdict, dated 16 October 2008,

Court Decision granting the Motion of the Principal Defence Counsel of Zeljko Mejakié¢ of 13 October
2008, dated 17 October 2008.

Court Decision partially granting the Motion of the Additional Defence Counsel of Zeljko Mejaki¢ of
16 October 2008, dated 17 October 2008.

Court Decision granting the Motion of the Principal Defence Counsel of Moméilo Gruban of 10
October 2008, dated 17 October 2008.

Appeal of the Defence Counsels of Dugko KneZevié against the first-instance verdict of 30 May 2008,
dated 31 October 2008.

Appeal of the Defence Counsels of Moméilo Gruban against the first-instance verdict of 30 May 2008,
dated 5 November 2008,

Additional Appeal of the Defence Counsels of Moméilo Gruban against the first- instance verdict of 30
May 2008, dated 5 November 2008,

Appeal of the Defence Counsels of Zeljko Mejaki¢ against the first-instance verdict of 30 May 2008,
dated 6 November 2008.

Motion of the Prosecutor’s Office to extend the deadline to file a response to the Appeal of the Defence
Counsels of Dugko KneZevié of 31 October 2008, dated 10 November 2008,

Court Decision rejecting the Motion of the Prosecutor’s Office of 10 November 2008 as inadmissible,
dated 11 November 2008,

Motion of the Prosecutor’s Office to extend the deadline to file a response to the Appeal of the Defence
Counsels of Moméilo Gruban, dated 12 November 2008,

Court Decision rejecting the Motion of the Prosecutor’s Office of 12 November 2008 as inadmissible,
dated 12 Novemnber 2008,

Appeal of the Prosecutor’s Office against the Court Decision of 11 November 2008, dated 14
November 2008. '

Motion of the Prosecutor’s Office to extend the deadline to file a response to the Appeal of the Defence
Counsels of Zeljko Mejaki€, dated 21 November 2008,

Court Decision rejecting the Motion of the Prosecutor’s Office of 21 November 2008 as inadmissible,
dated 24 November 2008.

Appeal of the Prosecutor’s Office against the Court Decision of 24 November 2008, dated 24
Novermber 2008.

Appellate Panel Decision granting the Appeal of the Prosecutor’s Office of 14 November 2008,
quashing the Court Decision of 11 November 2008 and referring the matter back to the first-instance
panel for a new decision, dated 24 November 2008.

Court Decision rejecting the Motion of the Prosecutor’s Office of 12 November 2008 as premature and
inadmissible and at the same time setting a new deadline to file a response to the appeal beginning
from the time the verdict and appeal is delivered to the Prosecutor’s Office in English language, dated
4 December 2008,
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SUD BOSNE | HERCEGOVINE

Number: X-KR/06/200
Sarsjevo, 30 May 2008

IN THE NAME OF BOSNIA AND HERZEGOVINA

The Court of Bosnia and Herzegovina, Section I for War Crimes of the Criminal
Division of the Court, in the Panel composed of Judges 8aban Meksumié, as the
President of the Pane), and Pictro Spera and Marie Tuma as members of the Panel, with
- the participation of the officer Manuel Eising as the Record-taker, in the ¢riminal
case against the Accused Zeljko Mejakié, Momeilo Gruban and Dudiko Kneevié, for the
criminal offtnce of Crimes againt Humanity in violation of Anicle
172(V () (eXFXR)(k)(h) of the Criminal Code of Bosnia and Herzegovina (CC BH), all
in conjunction with Article 29 and 180{1) of the CC BH, in relation to 2eljko Mejekié
and Momtilo Gruban also in conjunction with paragraph (2) of Article 180 end Article
29 of the CC BH, acting upon the Indictment of the Prosecutor'’s Office of Bosnia and
Herzegovina No. KT-RZ-91/06 of 7 July 2006, after the completion of the public maln
trial (which was partially closed for public), in the presence of the 1" Actused Zeljko
Mzjikié, 2% Accused Moméilo Gruban, 3™ Accused Dulko Kneevié, Defense Counsel
for the I"AecmdlomSim!é,Auomﬂﬁ'omBelmdeandRmkoDakie,Ammcy
from Prijedor, Defenss Counsel for the 2% Accused Dusko Panié, Atlomey from Doboj
end Goren Radié, Attorney“from Podgorics, Defense Counsel for the 3™ Accused
Neboj2a Pamtié and Milenko Ljubajevié, Attomeys from Banja Luka and the
Prosecutors of the Prosecutor’s Office of Bosnia and Herzegovina Peter Kidd and David
Schwendiman, following the deliberation and voting, on 30 May 2008 rendered the
following verdict which was anrounced publically by the President of the Panel.

VERDICT
THE ACCUSED

1. ZELJKO MEJAKIC, son of Blagoje, mother’s name Milke, born on 2 August
1964 in Petrov Gaj, Municipality of Prijedor, residing at No. 4/5 Svetosavska Street in
thé place-of Omarska, Prijedor Municipality, of Serb ethnicity, citizen of Bosnia and
Herzegovina and the Republic of Serbia, formerly employed as a police officer,
graduated from the Secondary Schoo! for Intemal Affaire, married, father of 2 children,
no previous convictions, no other eriminal proceedings pending.

2. MOMUILO GRUBAN, also known 3 "CKALJA", son of Milan, mother’s
name Radojks, bom on 19 June 1961 In the village of Mariéka, Municipality of
Prijedor, Bosnia and Herzegovina, residing in Maridka, of Serb ethnisity, citizen of
Bosnia and Herzegovina and the Republic of Serbia, machinist by occupation, graduated
from Secondary and Post-Secondary Mechanical Rngineering Schoo!, married, father of
2 children, no previous convictions, no other criminal proceedings pending.

3.  DUSKO XNEZEVIC, also known as "DUCA", son of Milan, mother's pfioes
Dragice, bors on 17 June 1967 in Orlovei, Municipality of Prijedor, Bosyft*
Herzegovina, residing in the place of Gomji Orlovei, the Prijedor Municipalityf/d

Kraljice Jolens br. 88, 71 000 Sarajevo, Bokna § Hercegaving, Tek: 033 707 100, Faks: 033 70743
Kpanims Jeneae Sp. 83, 71 000 Capajeso, Bocws # Xepusramom, Ter: 033 707 100, Gaxe: 0; \‘g\
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ethnicity, citizen of Bosnia and Herzegovina and the Republic of Serbia, waiter by
occcupation, marvied, fither of one child, no previous convictions, no other criminal
. proseedings pending.

e e ARE GUILTY
Becnuse they:

From 30 April 1992 10 the end of 1992, during the armed conflict in the Republic of
Posnia and Herzegovina and in the context of a widespread and systematic artack on
Bosnian Muslim, Bosnian Croat and other non-Serb civilian population of the Prijedor
Municipality by members of the Army of Republika Srpska, Tervitorial Defense, police
and paramilitary formations (“Serb forces™) and armed civilians first led by the Prijedor
Municipality Crisis Staff and later on by the Serb Assembly of the Prijedor
Municipality, a plan was executed to permanently remove Bosnian Muslims, Bosnian
Croals and other non Serb inhabitants from the territory of the planned Serb state in
Bosnis and Herzegovina and as part of this plan more than 7000 non-Serb ¢ivilians from
 the area of this municipality who susvived the first astillery and infantry attacks, among
them particulasly intellectuals, economic and political leaders as well as wealthy
citizens, were systematically captured and taken to and arbitrarily confined at Omarska,
Keraterm and Tmopolje camps, which were established and operated under the direction
of the Crisis Staff of the Prijedor Municipality, where they were held in inhumane
conditions and subjugated to grave physical, psychological and sexual maltreaiment,
meny of them killed on the basis of their ethnicity, religion or politica) affiliation, end
the Accused directly participated in this mistreatment and persecution in & manner that:

RELIKQ MEAKIG:

{. Between 28 May 1992 and 21 August 1992, Zeljko Mejskié was the Chief of
Sccurity and de¢ facto Omarsika Camp Commander who supervised and was
responsible for all three shifts of guards in the camp and had effective control over
the work and conduet of ol] Omarska camp guards and other persons working
within the camp, as well as most camp visitors and was supervising and had full
control over the conditions in the Omarska camp and the lives and limbs of more
than 3000 civilians detained in the Omarska camp, participated in arbitrarily

" dépriving the detainces of their liberty and contributed to and fisthered the
functioning of the camp’s system of ill-treating and persecuting Bosnian Muslims,
Croats, and other non-Serbs held in the camp through various forms of physical,
menta), and sexual violence and had the authority and duty to improve the
conditions of the camp which were brutal and degreding resulting in en
atmosphere of terror with detainees being kept without the basic necessities of life
such as adequate food, drinking water, medicines and medical care, and in
unhygienic and cremped conditions, and subjected to interrogations, beatirgfEiies
torture, harassment, bumiliations and psychological abuse on a daily basjiving
in constant fear for their own lives and ai least one hundred detainees wife
or died as a result of these conditions, including: i
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killings of detainees directly &nd pemomally commined by persons over
whom Zeljko Mejakié hed effective control and which killings were
committed in firtherance of the described system of ill-treatment end
persecution at the camp In which he participated, including on or about 30
May 1992 Asaf Murenovi¢ and Avdo Muranovié were shot together and
killed by 8 visitor to the camp or a camp guard; in June or July 1992
Abdulzh Puskar and Slivije Sarié were beaten to death by the camp guards;
around mid-June 1992 Emir ("Hanki® or “Hankin”) Ramié¢ was shot and
killed by Zeljko Timarac in the presence of DuZko Knelevit who were both
visitors to the camp; on or about 10 June 1992 Mehmedalija Nasié was shot
and killed by Milan Pevlié, a camp guard; in June or July 1992 Safet
v, (“Cifut™) Ramadanovié was beaten to death by Popovié ("Pop”), Drazenko
" . Predajevi¢ and other camp guards; in mid-June 1992 Beéir Medunjanin was
beaten on multiple occasions by Dulko KneZevié and Zoren Zigié, who
were both visitors w0 the camp, and others, and died as a result of that
beating; on one night in June 1992 several men (approximately 12) with the
sumame Garibovié were beaten by & group of Serb soldiers visiting the
camp or camp guards, after which they disappeared without n trace; in Juns
1992 "Dalija” Hmié¢ was beaten to desth by two uniformed men and Zomn
2igié and Duko Knefevié; on or about 10 June 1992 Slavko ("Ribar”)
Eéimovié was beaten to death by Dufko Kne2evié and Zoren Zigié; on about
23-26 June 1992 Mchmedalija Sarsjlié was beaten to death by camp guards;
in June or July 1992 Velid Badnjevi¢ was shot and killed by a camp guard;
around mid-June 1992 Amir Ceri¢ and another man named Avdié were shot
and killed by or in the presence of visitors to the camp including Dusko
Knezevié end Zoren 2igié; in July 1992 Mirsad (“Mirso®, “Asim”, “Kera")
Cmalié¢ was shot and killed by camp guards; during his detention in the
camp Husein Crnkié sustained injuries to which he eventually sucoumbed;
in July 1992 Rizah (*Riza" or “Rizo™) HadZalit was beaten to death by
camp guards; on or about 18 June 1992 Jasmin (“Jasko™) Hmié, Enver
("Eno") Ali¢ and Emir Karabatié were beaten to death in the camp; in lnte
June or early July 1992 Miroslav Solgja died as a result of bestings by the
camp guards; in the first half of July 1992 Azur Jakupovié, having already
been severcly beaten by the camp guards was killed along with Edvin
Dautovié and their bodies were loaded together after thay; one day in late
July 1992 Dr, Osman Mahmuljin, Dr. Eniz Begié, Zijad Mahmuljin and Ago
Sedikovié disappeared from the camp:; In July 1992 Esad

Mehmedagié disappeared from the camp; on or about 25 July 1992 Nediad
8eri¢ disappeared from the camp; in July 1992 Gordan Kardum was beaten
to death by camp guards; in July 1992 Burhanudin Kapetanovis and 8 man
by tho sumame Badnjevié disappeared from the camp; on one evening in
July 1992 at least 7 detrinees disappesred including Emsud Baltié and
several men sumamed Melit; in late July 1992 o large number of
unidentificd detainees including et least 50 detained villagers of the
I;!\aqlbadmvillagewms!mdud; . ety

kitlings resulting from the described system of ill-treatment and g
.at the camp in which Zeljko Mejakié pasticipated, that is, in June 1592 Je
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(“lco™) Hod2ié died as a result of a lack of medication and medical treatment
for his diabetes;

‘beptings and other physical agsaults on detainess committed directly and

personally by Zeljko Mejakié or In his immediate presence with
discriminatory Intent, that is, Saud BeSié who while detained in the camp
was beaten during interrogation and after a while Zel(jko Mejakié entered the
room and kicked him in the chest;

beatings and other physical assaults on detainees directly and persomally
committed by persons over whom Zeljko Mejakié had effective control and
which beatings and physical assauits were committed in furtherance of the
described system of ill-treatment and persecution at the camp in which he
participated, including as follows: on or about the nigit of 29-30 May 1992
upon their arvival at the camp the new detainees inciuding K041 were beaten
by two lines of guards and then {pter again at the camp canteen and then
again on their way back 1o their rooms from the canteen; on 4 Jime 1992
K042 was severely beaten by camp guards with thick lengths of cable and
whips with iron balls on their ends; during his detention in Omarska camp,

: Emir Beganovié recelved a number of severe beatings including an or sbout
10 June 1992 he together with detainces K036, Rezak Hukarovié, Asaf

Kapewmnovié and Abdulah Brkié were severely beaten in the same building
with fists, other implements and kicked by camp visitors called “Dragan”,
Nikica Janjié, Saponja, Zoran Zigi¢ and Dulko Knelevié, and in eddition to
Nikica Janjié cutting Emir Beganovié with a large knife, he sustained
injuries to his head and body from the beating, and the other detainees
sustained visible injuries too; in mid-June 1992 & group of visitors to the
camp including the person called "Dragan™ again ssverely beat up Emir
Beganovié and rendered him unconscious; in mid-June 1992 Nikica Janjié,
a visitor to the camp, ook Emir Beganovié two the “White House” where
Emir Beganovié showed Momeilo Gruban the injuries from his previous
beating by Janjié and others and asked for help and Momiilo Gruban told
him to go to the “White House™ with Janjié and sabd that Janjié would po
longer mistreat him, however, once inside, Beganovié received another
vicious beating from Janjié during which he susiained injuries and his head
and face were covered in blood; in mid-Juns 1992 witmess K022 was

‘severely beaten on multiple oceasions including on one ocession by Zoran

2igi¢ and DuSko Kne¥evié who used a baton and a runcheon with s metal
ball antached; in mid-June 1992 the day after the Inst mentioned beating,
witness K022 together with other detainees, including Fedil Avdagié, were
severely beaten by Zoran 2igié and Duliko KneZevié vesulting in Witness
K022 losing consciousness, receiving injuries to his nose and other bodily
injuries; on or ebout 23 June 1992 Muhamed Cehajié was severely beaten by
at least one camp guard; on or about 4 July 1992 a pant of epproximately
120 detainecs were beaten by the camp guards upon their amival at the
Cmerska camp fiom the Keraterm Camp; on the evening of or befopesSawe
Peter's Day (Petrowdan) in mid-July 1992 detainees were severely bebief
lhceampg\mdswhilebeinsmadetowalkamundaﬂuand
football player known as “Durat” was forced into the fire or siit
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¢inders; on or about 17 or 18 July 1992 Mustafa Puskar was severely beaten
by camp guerds with & bar and kicked again when he feil; on or ebout 20
July 1992 K017 was beaten on the head and body with & police baton by a

=  ropes and other forms of sexusl abuse of detainees committed by persons
over whom Zeljko Mejakit had effective contro! and which rapes end sexual
abuse were committed in funtherance of the described system of [ll-treatment
and persecution at the camp in which he participated, including witness
K019 who was sexuslly abused on numerous occasions by the camp guards;
witness K027 who was sexually agsaulted by the Shif Commander Mlado
Radi¢ and on another occasion in July 1992 by Nedeljko Grabovac; wimess
K040 who was sexually assaulted twice by camp guard Lugar,

2. Between ] June 1992 and 21 August 1992 the Accused Mome&ilo Gruban was a
commander of one of the three guard shifts in the Omarska camp and in addition
to supervising and effectively controlling the work end conduct of guards and
mest camp visitors during his shift, he supervised the conditions in the Omarska
camp by arbitrarily depriving the detainees of their liberty and contributed to and
furthered the functioning of the camp's system of ill-treating and persecuting
Bosnlan Muslims, Croats, and other non-Serbs held in the camp through various
forms of physical, mental, and sexual violence and had the suthority and duty to
improve the conditions of the camp where cenditions were brutal and degrading
resulting in an atmosphere of terror with detainees being kept withoul the basic
necessities of life such as adequate food, drinking water, medicines and medica)
¢are, and in unhygienic end cramped conditions, and subject to Interrogations,
beatings, torture, harassment, humiliations and psychological abuse on a daily
bazis, living in constant fear for their own lives and at least one hundred detninees
were kilied or died as a result of these conditions, including:

- killiags of detninees direcily and persomally committed by persons during
Momtilo Gruban's shift and over whom he had effective control and which
killings were committed in firtherance of the described system of ill-
treatment and persecution at the camp in which he participated, ineluding
when in July 1992 Burhanudin Kapetanovié end a person by the sumame
Badnjevié disappesred from the camp; in late July 1992 & large number of
unidenmtified detainees including a1 least 50 detained villsgers of the
Hambmrine village were shot dead;

- killings of detainces direetly and personally committed by persons outside of
Momdilo Gruban's shift but in furtherance of the described system of ill-
treatment and persecution et the camp in which he panticipated, including in
June or July 1992 Abdulah Pulker and Silvije Sarié were beaten to deat

. the.camp guards; eround the middle of June 1992 Emir (B
“Henkin®) Rami¢ was shoi and killed by 2eljko Timarac in the/ffsen
Duitko Kne2evi¢ who were both visitors to the camp; on or abofi25-26
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1992 Mchmedslija Sarjlié was beaten to death by camp guards; in June or
Julylmwlidsadniwiémﬂwundkilledbynmpmgnorm
10 June 1992 Slavko (“Ribar™’) Géimovié was beaten to death by Dusko .
Knedevié and Zoran 2igi¢ who were both visitors to the camp; around mid-
June 1992 Amir Cerié and arother man named Avdié were shot and kilied
.:'ww.mmqpmuofmiwuwmmpwmmwcmd
" 'Zoran 2igié; during his detention in the camp Husein Crokié sustained
inﬁwiumwhlehhcevenmllymmbed;onurahmlalm 1992,
Jasmin (“Jasko™) Hmié, Enver (“Eno”) Alié and Emir Karebalié were
besten to death in the camp; on or sbout 10 June 1992 Mchmedalija Nasié
was shot and killed by Milan Paviié a camp guard; in June or July 1992
Safet (“Cifut”) Ramedenovié was besten to death by Popovit (Pop),
Dratenko Predojevié and other camp guards; in mid-Junc 1992 Bedir
Medwmnmbamnonmu!ﬂplemﬁmbymmm
Zoran 2igié, who were both visitors to the camp, and died as a yesult of the
bwﬂng;mouaniﬂuinhml”!uMﬂM(Wmmlyﬂ)m&
sumame Caribovié were beaten by a group of Serb soldiers visiting the
mpwmmmmwammmﬁmmmm
June 1992 “Dalije” Hmié¢ was benten to death by two uniformed men and
Zoren Zigié and Dulko KneZevié, who were visitors 1o the camp; in the first
half of July 1992 Azur Jakupovié having alrcady been severely beaten by
#mgmmhmummmmmmummmm
MWMMiﬂJﬂyIMMC‘Nﬂ”W“R&’?Wi&
was bezten to desth by the camp guards; in Iate June or early July 1992
Miroslav Solsja died as a result of beatings inflicted by the camp guards;
one day in lswe July 1992 Dr. Osmean Mahmuljin, Dr. Eniz Begié, Zij2d
Mehmuljin and Ago Sedikovié disappeared from the camp; in July 1992
MFMMGWMMmmmonmﬁMy
1992 Nediad Seri6 dissppeared from the camp; in July 1992 Gordan
Kardum was beaten to desth by the camp guards; on one evening in July
1992 ot least 7 detninces disappeared including Emsud Baltié and several
men surmamed Melié;

killings resulting from the described system of ill-treatment and persecution
at the camp in which Momtilo Groban panicipated, that is, in June 1992
maf‘lm’ﬁﬂodﬂediduamntofaheknfmdiaﬁmmm
treatment for his diabetes;

*Bedtings and other physica) assaults on the detainees dircctly and personally
committed by persons during Momzilo Qruban’s shift and over whom he
had effective control and which beatings and physical assauits were
committed in furtherance of the described system of ill-trestment and
persecution al the camp in which he pasticipated, including In mid-June
1992 Emir Beganovié was taken to the “White House® by Nikica Janji¢
where Emir Beganovié showed Moméilo Gruban injuries from
previous beating by Janjié and others and asked :
Gruban told him to go to the “White House™ with Janjié and said thdtganji
would no longer mistreat him, however, once inside, Beganovid/fe i
another vicicus beating from Janjié during which he sustained i)

-4
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- his head and face were covered in blood; on or about 4 July 1992 a pant of

- ‘approximately 120 detainces were beaten by the camp guards upon their
arvival at the Omarska camp from the Keratenn Camp; on or about 17 or 18
July 1992 Mustafe Pullkar was severely besten by the camp guards with an
iron bar and kicked again when he fell; on or about 20 July 1992 K017 he
was beaten on the head and body with a police baton by a camp guard,
rendering him unconseious.

beatings and cther physical assaults on the detainees directly and personally
committed by persons outside of Momitilo Gruban’s shift but in Autherance
of the described system of ill-treatment and persecution a1 the camp in
which he participated, including on 4 June 1992 K042 was severcly beaten
with thick lengths of cable and whips with iron balls attached by the camp
guands; during his detention in Omarska camp, Emir Beganovié received a
number of severe beatings including on or ebout 10 June 1592 he together
with deteinees K036, Rezak Hukanovié, Asaf Kepetanovié and Abdulah
Brki¢ were severely beaten in the same bullding with, batons and other
implements and kicked by camp visitors called Dragan, Nikica Janié,
Saponja, Zoren 2igi¢ and Dulko Knefevié, and in eddition to Nikica Janjié
cutting Emir Beganovié with a large knife, he sustained injuries to his head
and body during that beating and the other deminees sustained visible
injuries; in mid-June 1992 Emir Beganovié was again severely beaten by a
group of visitors to the camp including a visitor called Dragan, to the point
where Emir Beganovi¢ lest conscience; in mid-June 1992 Witness K022
was ssverely beaten on multiple occasions including on one occasion by
Zoran 2igié and Dutko Kne2evié who used a baton and a truncheon with 8
metal ball attached; in mid-June 1992 the day after the last mentioned
beating Witness K022 together with other detainees including Fadil Avdagié
were again severely beaten by Zoran Zigié and Dusko KneZevié resulting in
Witness K022 losing consclousness, receiving injuries to his nose and other
parts of his body; on or about 23 June 1992 Muhamed Cehajis was severely
beaten by at least one camp guard; while detained in the camp Saud Besié
was beaten during intervogation and after s while 2eljko Mejakis entered the
room and Kicked him in the chest; on the evening of or before St. Peter's
Day (Petrovdan) in mid-July 1992 detainees were severely beaten by camp
guerds while being mads to walk sround a fire and & former football player
known a3 “Durat” wes forced into the fire or smoldering cinders;

rape and other forms of sexual sbuse of detaintees directly or personally
conunitted by persons outside of the shift that was under Mom&ilo Gruben's
command but in furtherance of the described system of ili-treatment and
persecution et the camp in which he participated, including witness K027
who was sexually assaulted by the ghift Commender Misdo Radié and on
ancther occasion in July 1992 by Nedeljko Grabovac, witness K019, who
was raped on numerous oceasions by camp guards and wimess K040 who
was gexually abused twice by camp guard Lugar;

&
"-w‘n'-c
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numzomlmmzlmnmwammwu.m
heldmofﬁcialposlﬁoninﬂwOmmknmp.mmdmOmmkneumpatwill
mmwwmmmunmmmofmmmw
dﬁseouuibmedtoandﬁmmeduwﬂmcﬂwingofﬂcmp'smmofill-
mmmmmgmmmmmmm-smummm
mp&m@vnﬁwfermsofplwdukmmmmvhmwﬁch
' mummedwlumhmmmmmmmmmmm
muphuofwﬁmdmimwmwﬁmmmcmmwsofﬁfe
mehnsadquaw'ﬁod,dﬂnﬂn;mr,medleinumdmdiulmmdin
unhygienic and cramped conditions, and subjécted to interrogations, beatings,
mm,mmmhmﬂhﬁomandpyehubsiulnbmmadﬂlymliving
lnmmmfearforﬂmirnwnlivu,mdatlmtmhundmd detainces were killed
or died as a result of these conditions, (ncluding:

. kluinasofmedenhmmwnaﬂyanddlmlyeommlmdbymﬂo
Knekﬂémlnhisimmedimmwithdiwimimmimt.mludms
in mid-June IMinttn“\VhiteHouu”AmirCuiémlammmwd
Avdiémshntmdkil!dbyorindnpmofmﬂkomﬂmd
zommgie;mlmlehnquwmwnw
with two uniformed men, and Zorsn 2igis bent “Dalija” Hroié to death; in-
mid June 1992 in the “White House” Dutko Knedevié together with Zoran
ﬁmmwrmmmmmmwmmmmmwm
10 June lMMMWﬁ&avﬁmmﬂnmm
mwymmwmsmmmwm died as &

) ;pn!l_ofttmmﬁns;mundmemu-ulm 1992 Emir ("Hanki® or
Wiu’)kmiémﬁﬂasﬂkﬂldbyhﬁh-ﬂmaﬂﬁmmﬂn
camp, in the presence of Dutko Knefevit;

- Hllhgsoftbzmanwyuﬂpmmllyumlmdbymmm
than Duiko Knelevié but in fusthersnce of the described system of M-
memmmdmnmmphwlﬁehmmipmd.imlﬁinson
or about 30 May 1992 Assf Murenovié and Avdo Muranovié were shot

mdl:ulsdbyulﬂwrtothuumpoumpgmld;morabomlo
June 1992 Mehmedalija Nasié was shot by Milan Pavii¢, s camp guard; in
June or July 1992 Safet ("Cifut™) Ramadanovié was beaten to death by
Dmlmko?rdojmemdoﬂnrumpmrds:mmnlghlinJmlm
memlmm(appmximﬂdylz)withﬁcmmeﬁndbwiémbmnby
agoupofSubso!dlmvisiﬁusdmumpormpmﬂs.nhwhlehM
disappeered without 8 trece; in June or July 1992 Abdulsh Puikar and
SilvljeSariembummdwhbylhacmpm:ds;mmzs-%lm
jmudmedalﬁnswliemmmdwhbyﬂmmpgwdnhhu
“Jistie o7 early July 1992 Miroslav Solga died a3 a result of beatings by camp
the guards; in June or July 1992 Veild Badnjevié was shot and killed bya-
camp guard; In July 1992 Mirsad (“Mirso”, “Asim”™, “Kera™ Cmalteswn
shot and killed by the camp guards; during his detention in the
&ukicﬂminﬂdinjwlestowlﬁchhemllymumbd;' )
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Rizh ("Riza” er “Rizo”) Hedialié was beaten to death by the camp guards;
on or about 18 June 1992 Jasmin (“Jasko™) Hmié, Enver (“Eno™) Alié¢ and
Emir KarebaZi¢ were beaten to death in the camp; in the fivst half of July
11992 Azur Jakupovié¢, having slready been geverely .beaten by the camp
guards, wzs killed along with Edvin Dautovié aid their bodies were loaded
together after that; on one day in Iate July 1992 Dr. Osman Mehmuljin, Dr.
Eniz Begi¢, Zijad Mahmuljin and Ago Sedikovié disappeared from the
camp; in July 1992 Esad (“Eso™) Mehmedagié disappeared from the camp;
- on or about 25 July 1992 Ned2ad Scrié dissppeared from the camp; in July
1992 Gordan Kardum was beaten to death by the camp guards; in July 1992
Burhanudin Kapetanovié and 8 man by the sumname Badnjevié disappeared
from the camp; on one evening in July 1992 at least 7 detainees disappeared
including Emsud Baltid and szveral men sumamed Me3i¢; in late July 1992
8 largs number of unidentified detainees including at least 50 detained
villagers of the Hambarine village were shot dead;

murder resulting from the deseribed system of ill-treatment and persecution
8t the camp in which Dulko Knelevié participated, that is, in June 1992
Ismet (“lco”) Hod2ié died as a result of a lack of medication and medical
treatment for his diabetes; -

mmmmmwmuluwudmmmmmly
commitied by Dulko Knefevié or in his immediate presence with
discriminstory intent, including on or about 10 June 1992 ke together with
detninces K036, Rezak Hukanovié, Asaf Kapetanovié and Abdulah Brkié
were severely beaten in the same bullding with figts, otier Impiements and
kicked by camp visitors called "Dregan”, Nikica Janji¢, Saponja, Zoren Zigié
and Dulko Knefevié, and In eddifion tp Nikica Janjié euing Bmir
Beganovié with a large kmife, he suswined injurics to his head and body
from the beating and the other dewinees sustained vislble injuries; in mid-
June 1992 in the “White House® Dulko KneZevié together with Zoran 2igié
beat K022 using a baton end a wruncheon with an atteched metal ball, and
the next time Dufko Kne2evit and Zoran 2igié continued to beat the same
detaines as well as detalnes Fedil Avdagié;

bestings and other physical assaults of the detainees directly and personally
committed by persons other than Dulko Kneevid but in furtherance of the
described system of fll-trestment and persecution at the camp In which he
participated, including as follows: on or about the night of 29-30 May 1992
K041 and other detainces newly amived at the camp were beaten by two
lincs of guards and then later again at the camp canteen and then again on
their way back to their rooms from the canteen; on 4 June 1992 K042 was
severely beaten by the camp guards with thick lengths of cable and a whip
with metal balls attached; while detained in the camp Saud Befi¢ was beaten

during intenvogation and afier a white Zeljko Mejakié entered the room
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mmmwpmmmammmummpmmwmmm
with Janjié and said that be would no longer mistreat him, however, cnce
Immmﬂémmﬂdmmﬂm&omhmwmwmh
mmwwwmﬂwmmmwwmwmmm
blood; in mid-June Imnmknemﬂﬂmnsdnmymbyn
mofmmmumplmluhglvhimmlmmmm
rendered him unconscious; on or sbout 23 June 1992 Muhamed ié was
mnlybmenbyatleastomumpmrd;onorabomuulylmuanof

hmnby:hempmaﬂswhlbbeinamdemwlknmﬂaﬁmuﬂa
I_bmerfootballplayerkmwnn'mnt‘wfomdiuwﬂnﬁuw
mlduhseh&mmmnhml?wltldylmmrmm
mwmwmmmvmhmmmwmmmmm
he&ll;ononbmuzomylmmﬁmhmmnnmmmw
wimap!iuhmbyampgmd,wﬂehmdendhimumm;

- rape and other forms of sexual sbuse of the detuinees direcily or personally
mmwpmmmmmmmmofm
described mmofiﬂmmuﬂpum:tﬂumpln which he
participated, ineludingwiwmwwhownpedonmﬂommiom
bydwwnpmduﬁmk&?whmmllymulﬂdhydumﬂ
Commander Mizdo Radié and in July 1992 by Nedeljko Grabovac; witness
K040 who was sexually abused twice by camp guard Lugsr.

KERATERM CAMP
LI PR

4. Between 24 May 1992 and 6 August 1992, the Accused Dulko Knelevié, who
Mdmomcmmmmmenmmp,mmmmmmwm
and unhindered by anyone, there ho committed killings and beatings of the
deminees and these actions contributed to and enhanced the functioning of the

mnmgmmmmormmmmmmmm
basic necessities of life such as adequate food, drinking water, medicines and
medimlmaudlnmhygiuﬁeandmpdmndldmmdmbjmdmmdﬁph
Interrogations, beatings, torture, harassment, humilietions and psychological abuse
madﬂlymuvmghwm&armtbkmuvs,anddmofdmim
_were killed or dled as a result of these conditions, i ing:
e ‘ :

- ‘killings of the detsiness personally and directly commined BH¥FOulk
. KneZevi¢ or in his immediate presence with discriminatory intent/jhcludic
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SUD BOSNE | HERCEGOVINE

Number: X-KR/U6/200
Sarajevo, 30 May 2008

IN THE NAME OF BOSNIA AND HERZEGOVINA

The Court of Bosnle and Herzegovina, Section 1 for War Crimes of the Criminal
Division of the Court, in the Panel composed of Judges Saban Maksumié, as the
Pregident of the Panel, and Pietro Spere and Marie Tuma as members of the Panel, with
the participation of the officer Manuel Eizing as the Record-taker, in the ¢criminal
case against the Accused Zeljko Mejakié, Momilo Gruban and Duko KneZevié, for the
criminal offence of Crimes ogainst Hummiity in violaton of Anicle
1721 )0} HeXK)M) of the Criminal Code of Bosnia and Herzegovina (CC BH), alt
in conjunction with Article 29 and 180{1) of the CC BH, in relation to Zeljko Mejaki¢
and Moméilo Oruban eleo in conjunction with paragraph (2) of Article 180 and Article
29 of the CC BH, asting upon the Indictment of the Prosecutor's Office of Bosnia and
Herzegovina No, KT-RZ-91/06 of 7 July 2006, after the completion of the public main
tria} (which was partially closed for public), in the presence of the 1¥ Accused Zeljko
Mejaki¢, 2% Accused Mom&ilo Gruban, 3 Accused Dusko KneZevié, Defense Counse)
for the 1® Accused Jovan Simi¢, An from Belgrade and Ranko Dakié, Auomey
from Prijedor, Defenss Counsel for the 2 Accused Dusko Panié, Attomey from Doboj
and Goran Radié, Attomney*frem Podgorica, Defense Counsel for the 3™ Accused
Nebojia Pantié and Milenko Ejubojevié, Attomeys from Banja Luke and the
Prosecutors of the Prosecutor’s Office of Bosnia and Herzegovina Peter Kidd and David
Schwendiman, following the deliberation and voting, on 30 May 2008 rendered the
following verdict which was snnounced publically by the President of the Panel.

VERDICT

THE ACCUSED

1. ZELJKO MEJAKIC, son of Blagoje, mother’s name Milka, bom on 2 August
1964 in Petrov Ggj, Municipality of Prijedor, residing at No, 4/5 Svetosavska Streer In
the place of Omarske, Prijedor Municipality, of Serb cthnicity, citizen of Bosnia and
Herzegovina and the Republic of Serbia, formerly employed as a police officer,
graduated from the Secondary School for Intemal Affairs, married, fither of 2 children,
no previous convictions, no other eriminal proceedings pending.

2. MOMCILO GRUBAN, also known as "CKALJA", son of Milan, mother's
name Radojks, bom on 19 June 1961 In the village of Marléka, Municipality of
Prijedor, Bosnia and Herzegovina, residing in Mariéks, of Setb ethnicity, citizen of
Boznia and Herzegovina and the Republic of Serbla, machinist by occupation, graduated
from Secondary and Post-3econdary Mechanical Engineering School, married, father of
2 chiidren, no previous convictions, no other criminal proceedings pending,

3. DUSKO KNEZEVIC, also known as "DUCA", son of Milan, mother's pifficae s
Drugica, bom on 17 June 1967 in Orlovei, Municlpality of Prijedor, Bosyfs®
Herzegovina, residing in the place of Gomji Orlovei, the Prijedor Municipality//d
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ethnicity, citizen of Bosnia and Herzegovina and the Republic of Serbia, waiter by
w,‘jwﬂmammmmmmﬁm.mmmm
. proseedings pending. o

ARE GUILTY
Betonse they:

From 30 April 1992 to the end of 1992, during the armed conflict in the Republic of

Bosnis and Herzegovina and in the context of a widespread and systematic attack on
Bosnian Muslim, Bosnian Croat and other non-Serb civilian population of the Prijedor
Municlpality by members of the Amy of Republika Srpska, Territorial Defense, potice
and paramilitary formations (“Serb forces”) and armed civilians first led by the Prijedor
Municipality Crisis Staff and later on by he Serb Assembly of the Prijedor
Municipality, a plan was executed to permanently remove Bosnian Muslims, Bosnian
Croats and other non Serd inhabitants from the temitory of the planned Serb state in
Bosnia and Herzegovina and as part of this plan more than 7000 non-Serb civilians from
the area-of this municipality who survived the first artillery and infantry attacks, smong
them panticularly intellectuals, economic and political leaders as well as weslthy
citizens, were systematically captured and taken to and arbitrerily confined at Omarsks,
Kersterm and Tmopolje camps, which were established and operated under the direction
of the Crisis Staff of the Prijedor Municipality, where they were held in inhumane
conditions and subjugated to grave physical, psychological and sexual maltrestment,
many of them killed on the basis of their ethnicity, religion or political sffiliation, and
the Accused directly participated in this mistrestment and persecution in a manner that:

ZELIKO MEIAKIC:

1. Between 28 May 1992 and 21 August 1992, Zeljko Mejekié was the Chief of
Security and de facto Omarska Cemp Commander who supervised and was
responsible-for all three shifts of guards in the camp and had effective control over
the work and conduct of ell Omarska camp guards and other persons working
within the camp, as well as most camp visitors and was supervising and had full
control over the conditions in the Omarska camp and the lives and limbs of more
than 3000 civilians detalned in the Omarske camp, participated in arbitrarily
depriving the detainees of their liberty and contributed to and furthered the
functioning of the camp's system of ill-treating and persecuting Bosnian Muslims,
Croats, and other non-Serbs held in the camp through various forms of physical,
mental, and sexual violence and had the authority and duty to improve the
conditions of the camp which were bruta] and degrading resulting in an
atmosphere of terror with detainees being kept without the basic necessities of life
such as edequate food, drinking water, medicines and medical care, and in

unhygienic and cramped conditions, and subjected to interrogations, begtimrss

tarture, karassment, humiliations end psychological abuse on a daily basjsZihing
in constam fear for their own lives and at least one hundred detainees wife ki
or died &5 a result of these conditions, including:

T e
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killings of detainees directly and personally comumitted by persons over
whom Zeljko Mejakié had effective control and which killings were
commited in fistherance of the described system of ill-treatment and
persecution at the camp in which he participated, including on or about 30
May 1992 Asaf Muranovié and Avdo Muranovié were shot together and
killed by a visitor to the camp or & camp guard; in June or July 1992
Abduish Pukar end Siivije Sarié were beaten to death by the camp guards;
around mid-June 1992 Emir (“Hanki” or “Hankin™) Ramié wes shot and
killed by Zeliko Timarac in the presence of Dusko KneZevié who were both
visitors to the camp; an or about 10 June 1992 Mehmedalija Nasié was shot
and killed by Milan Pavlié, 8 camp guard; in June or July 1992 Safet
(“Cifin") Ramadanovié was beaten to death by Popovié ("Pop*), Drasenko
Predajevié and other camp guards; in mid-June 1952 Beéir Medunjanin was
- besten on mutiple occasions by Dufko Knelevié and Zoran Ziglé, who

r+ were both visiters 10 the camp, and others, and died as a result of that

beating; on one night in June 1992 several men (approximately 12) with the
sumame Garibovié were beaten by & group of Serb soldiers visiting the
camp or camp guards, after which they disappeared without a trece; in June
1992 “Dalija” Hmié was beaten to death by two uniformed men and Zomn
2igi6 and Dufko Knefevié; on or about 10 June 1992 Slavko ("Ribar™)
Edimovit was beaten to death by Dulko Kne2evié and Zoran 2igié; on about
25-265 June 1992 Mehmedalija Sarajlié was beaten to death by camp guards;
in June or July 1992 Velid Badnjevi¢ was shot and kilted by » camp guard;
around mid-June 1992 Amir Cerié and another man named Avdi¢ were shot
and killed by or in the presence of visitors to the camp including Dusko
Kne2evié und Zoran Zigié; In July 1992 Mirsad (“Mirso™, “Asim®, “Kera™)
Cmelié was shot and killed by camp guards; during his detention in the
camp Husein Cenkié sustained injuries to which he eventually succumbed;
in July 1992 Rizah (“Riza” or “Rizo™) Had2alié was beaten to death by
camp guards; on or about 18 June 1992 Jasmin (“Jasko™) Hmié, Enver

" "("Eno") Allé end Emir Kamba¥ié were beaten to death in the camp; in lale

June or early July 1992 Mirostav Solgja died as & result of beatings by the
camp guards; in the firse half of July 1992 Azur Jekupovié, having alresdy
been severely beaten by the camp guards was killed along with Edvin
Dautovié and their bodies were loaded together after that; one day in late
July 1992 Dr. Osmen Mahmuljin, Dr. Eniz Begié, Zijad Mahmuljin and Ago
Sadikovié disappeared from ihe camp; in July 1992 Esad (“Eso™
Mehmedagié disappeared from the camp; on or about 25 July 1992 Nedied
Seri¢ disappeared from the camp; in July 1992 Gordan Kardum was besten
to death by camp guards; in July 1992 Burkanudin Kapetanovid and a man
,wmemamwuaupmmmm;mmmum
July 1992 at least 7 detainees disappeared including Emsud Beltié and
several men sumamed Medié; in late July 1992 & lerge number of
unidentified detainees including at least S0 detained villagers of the
Hambarine village were shot dead; o

~ kiltings resulting from the described system of ili-treatment and pegée
.at the camp in which Zefjko Mejakié panticipated, that is, in June 149
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(“Ico™) Hod%it died a3 & result of a lack of medication and medical treatment
for his diabetes;

beatings and other physical assaults on detninees committed directly and
personally by Zeliko Mejakié or in his immediate presence with
discriminatory intent, that is, Ssud BeSié who while deteined in the camp
was beaten during interrogation and after a while Zzljko Mejakié entered the
room and kicked him in the chest;

beatings and other physical assaults on detainees directly and personally
' committed by persans over whom Zeljko Mejakié had effective control and
which beatings and physical assauits wers committed in furtherance of the
described system of ill-treatment and persecution at the camp in which he
participated, including as follows: on or about the night of 29-30 May 1992
upon their arrival at the camp the new detainees including K041 were beaten
by two lines of guards and then Ister again st the camp cantesn and then
again on their way back to their rcoms from the canteen; on 4 June 1992
K042 was severely begten by camp guards with thick lengths of cable and
whips with iron balls on their ends; during his detention in Omarska camp,
Emir Beganovié received a number of severe beatings including on or about
10 June 1992 he together with detainees K036, Rezak Hukanovié, Asaf
Kapetanovié and Abdulsh Brki¢ were severely beaten in the same building
with fists, other implemenis and kicked by camp visitors called “Dragan”,
Nikica Janjié, Saponja, Zoran 2igi¢ and Dulko Knelevié, and in eddition to
Nikica Janji¢ cutting Emir Beganovié with a large Imife, he susmined
injuries to his head and body from the beating, and the other detainees
. gustained visible injuries too; in mid-June 1992 . group of visitors to the
camp including the person clled “Dragan” again severely beat up Emir
Beganovié and rendered him unconscious; in mid-June 1992 Nikica Janji¢,
a visitor to the camp, took Emir Beganovié to the “White House™ where
Emir Beganovié showed Moméilo Gruban the injuries from his previous
beating by Janjié and others and asked for help and Momzilo Gruban told
him to go to the “White House™ with Janjid and sald that Janjié would no
longer mistreat him, however, once inside, Beganovié received another
viclous beating from Janjié during which he sustained injuries and his head
and face were covered In biood; in mid-June 1992 witness K022 was
severely benten on multiple occasions including on one oceasion by Zoran
2Zigié and Duiko KneZevi¢ who used a baton and a truncheon with a metal
balt attached; in mid-Junc 1992 the day afler the last mentioned besting,
witness K022 together with other detainees, including Fadil Avdagié, were
severely beaten by Zoran Zigid and Dulko KneZevit resulting in Witness
K022 losing conscicusness, receiving injuries to his nose and other bodily
 “1njuries; on or aboat 23 June 1992 Muhamed Cehajié was severely beaten by
at Téast one camp guard; on or about 4 July 1992 & part of appraximately
120 detainecs were beaten by the camp guards upon thelr amival at the

Peter's Day (Petrovdan) in mid-July 1992 detsinees were severely bef by
the camp guards while being made to walk
football player known as “Durat” was forced into the fire or T
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cinders; on or about 17 or 18 July 1992 Mustafa PuSkar was severely beaten

by camp guards with & bar and kicked again when he fell; on or sbout 20

July 1992 K017 was beaten on the head and body with a police baton by a
+ camp guard rendering him unconsclous, .

-  rapes and other forms of sexun] abuse of detainees committed by persons
over whom 2eljko Mejekié had effective control and which rapes and sexusi
abuse were committed in furtherance of the deseribed system of ill-treatmen
and persecution at the camp In which he participated, including witness
K019 who was sexually sbused on numerous occasions by the camp guards;
winess K027 who was sexually assaulted by the Shift Commander Mlzdo
Radi¢ and on another occasion in July 1992 by Nedeljko Grabovae; wimess
K040 who was sexually assaulted twice by camp guard Lugar,

MOMCILO GRUBAN

2, Between ) June 1992 end 21 August 1992 the Acoused Moméilo Gruban was a
commander of one of the three guard shifts in the Omarska camp and in eddition
to supervising and effectively controlling the work end conduct of guards and
most camp vigitors during his shift, he supervised the conditions in the Omarska
camp by arbitrarily depriving the detainees of thelr liberty and contributed to and
furthered the functioning of the camp's system of {ll-treating and persecuting
Bosnien Muslims, Croaty, and other non-Serbs held in the camp tvough vasious
forms of physical, mental, and sexual violence and had the suthority and duty to
improve the conditions of the camp where conditions were bruta? and degrading
tesulting In an atmosphere of tervor with detainees being kept without the basic
necessities of life such as adequate food, drinking water, medicines and medical
care, and in unhygienic and cramped conditions, and subject to interrogations,
beatings, torture, harassment, humiliations and psychological abuse on & deily
basis, living in constant fear for their own lives and at least one hundred detainses
were killed or died us a result of these conditions, including:

- killings of deminees directly and personally commitred by persons during

Mom¢ito Gruban's shift and over whom he had effective control and which

. killings were committed in furtherance of the described system of ill-

, . tremtrhent and persceution at the camp in which he participeted, intluding

when in July 1992 Burhanudin Kapetanovit and a person by the swrame

Badnjevi¢ disappeared from the camp; in late July 1992 » large number of

unidentified detainees including at least 50 detained . villagers of the
Hambarine village were shot dead:

- killings of detainees directly and personally commitied by persons outside of
Momtilo Gruban's shifl but in furtherance of the described system of ill.
treatment and persecution at the camp in which he participated, fncluding in
June or July 1992 Abduleh Pullkar and Silvije Sarié were beaten to death by
the camp guards; eround the middle of June 1992 Emir (“HeARE%
“Hankin™) Rami¢ was shot and killed by 2eljko Timarac in theffiEsence
Duiko KaeZevi¢ who were both visitors to the camp; on or abgf
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1992 Mehmedalijn Sarajlié was beaten to death by camp guards; in June ar
July 1992 Velid Badnjevi¢ was shot and killed by a camp guard; on or about
10 June 1992 Slavko (“Ribar”) Eéimovié was beaten to death by Dulko
KneZevié and Zoran 2igié who were both visitors to the camp; around mid-
June 1992 Amir Ceri¢ and another man named Avdié were shot and killed
by or in the presence of visitors to the camp including Dusko KneZevi¢ and
Zoren Zigié; during his detention in the camp Husein Cmkié sustained
injuﬁumwlﬂehheemmllymhed;onorabomlsmm 1992,
Jasmin (“Jasko™) Hmié, Enver (“Eno”) Ali¢ and Emir Karabsdi¢ were
besten to death In the camp; on or about 10 June 1992 Mehmedalija Nasié
was shot and killed by Milan Pavlié 8 camp guard; in June or July 1992
Safet (“Cifit™) Ramadanovié was besten to death by Popovié (Pop),
Dra2enko Predojevié and other camp guards; in mid-June 1992 Betir
Med anin was besten on multiple occasions by Duiko KneZevit and
- Zoran Ziglé, who were both visitors to the camp, and died as s result of the
beating; on one night in June 1992 several men (approximstely 12) with the
surmame Caribovié were beaten by a group of Serb soldiers visiting the
camp or the camp guards, after which they disappeared withous a trece; in
June 1992 “Dalijs” Hmi¢ was beaten 10 death by two uniformed men and
Zoran Zigi¢ and Dullko Knedevié, who were visitors to the camp; in the first
haif of July 1992 Azur Jakupovié having already been severely beaten by
the camp guards was killed along with Edvin Dautovié and their bodies were
loaded together after that; in July 1992 Rizah (*Riza” or “Rizc”) HadZalié
was beaten to death by the camp guards; in late June or early July 1992
Miroslav Sclaja died a3 & result of beatings inflicted by the camp guards;
~ one day in late July 1992 Dr, Osman Mahmuljin, Dr. Eniz Begié, Zijad
Mahmuljin and Ago Sedikovié disappeared from the camp; in July 1992
Esad (“Es¢™) Mehmedagié disappesred from the camp; on or about 25 July
1992 Nedizd Serié disappeared from the camp; (n July 1992 Gordan
-Kardum was beaten o death by the csmp guards; on oze evenlng in July
1992 ot least 7 detaintes disappeared including Emsud Baltié and several
mon sumamed MeSi¢;

killings resulting from the described system of ill-treatment aod persecution
at the camp in which Mom#ilo Gruban panicipated, that is, in June 1592
Ismet (“Ico™) Hod2ié died as a result of a lack of medication and medical
treatment for his dinbetes;

beatings and other physica) essaults on the detainees directly and personally
committed by persons during Mom#ilo Qruban’s shift and over whom he
had effective control and which beatings and physicel assaults were
committed in furtherance of the described system of ill-treatment and
persecution at the camp in which he participated, including in mid-June
1992 Emir Begarovié was taken to the “White House™ by Nikica Janjié
where Emir Beganovié showed Moméilo Gruban the injuries from his
_previous beating by Janji¢ and others and asked for help and MomEISERT
"Gruban told him to go to the “White House” with Janjié and said thdtear
would no longer mistreat him, however, oncé ‘inside, Begano
another vicious beating from Janjié during which he sustained inug

\“1:
1
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his head and face were covered in blood; on or about 4 July 1992 a part of
approximately 120 detninces were beaten by the camp guards upon their
arrival st the Omargke camp from the Keraterm Camp; on or abous 17 or 18
July 1992 Mustafa Pulkar was severely beaten by the camp guards with an
iron bar end kicked again when he fell; on or about 20 July 1992 K017 he
was beaten on the head and dody with a police baton by a camp guard,
rendering him unconscious.

beatings and other physicat assaults on the detainees directly and personally
committed by persons outside of Mom&ilo Gruban's shift but in furtherence
of the described system of ill-treatment and persecution at the camp in
which he participated, including on 4 June 1992 K042 was severely beaten
with thick lengths of cable and whips with iron balls attached by the camp
guards; during his detention in Omarska camp, Emir Beganovié received a
number of severe beatings including on or about 10 June 1992 he together
with detainess K036, Rezak Hukanovié, Asaf Kapetanovié and Abdulah
Brkié were severely beaten In the same bullding with batons and other
implements and kicked by camp visitorn called Dragan, Nikica Janjié,
Saponja, Zoran 2igié and Dulko KneZevié, and in eddition to Nikica Janjié
cutting Emir Beganovié with a large knife, he sustained injuries to his head
and body during thay beating and the other detainees sustained visible
injuries; in mid-June 1992 Emir Beganovié was again severely beaten by a
group of visitors to the camp including a visitor called Dragan, to the point
where Bmir Beganovié lost conscience; in mid-June 1992 Witneas K022
was geverely beaten on multiple occasions ineluding on one cccasion by
Zoran 2igi¢ and Dulko KneZevié who used a baton and a truncheon with 8

metal ball attached; in mid-June 1992 the day afier the last mentioned

beating Witniess K022 together with other detainees including Fadil Avdagié
were again severely beaten by Zoran Zigié and Dusko KneZevié regulting in
Wimess K022 losing consciousness, receiving injuries to his nose and other
parts of his body; on or about 23 June 1992 Muhamed Cehajié was severely
beaten by at least one camp guard; while detained in the camp Saud BeSi¢
way beaten during interrogation and after a while Zeljko Mejakit entered the
room and kicked him in the chest; on the evening of or befure 8t. Peter's
Day (Petrovdan) in mid-July 1952 detainees were severely beaten by camp
guards while being made to walk around a fire and a former football player
krown ag “Durat” wes forced into the fire or smoldering cinders;

vape and other forms of sexual sbuse of detainees directly or personally
committed by persons outside of the shift that was under Momeilo Gruban's
command but In furtherance of the described system of {ll-treatment and
persecution at the camp in which he participated, including witness K027
wiid Was sexually assaulted by the shift Commander Miado Radi¢ and on
another occasion in July 1992 by Nedeljko Grabovas, witness K019, who
was raped on numerous occasions by camp guards and witness K040 who
wag sexually abused twice by camp guard Lugar; -
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BUSKO KNEZEVIC

3. Between 28 May 1992 and 2] August 1992, the Accused Duiko KneZevié, who
Inldmofﬂoialpomianinmmmhmp.mwedd:eOkaampatuﬂll
mwwmmwmlwmmdmmmmw
Msmﬁbmdmm&mmmwmhsofthmwmofm-

suchuadqumﬂ:od,dﬂddum,mdlﬁmandmdiulmmdin
unhygieaic and cramped conditions, and subjected to interrogations, beatings,
mmmmmﬂhﬁonsmdm@hnbgiulammadaﬂymlivins
ineonmmmrfotmeirmllvu.mmmmhm detainees were killed
or died as & result of these conditions, including:

- klllingsofthedmimupuwmﬂyanddimdywmmlmdbym
* Koezevié or in his immediate presence with discriminatory intent, including
in mid-June thtbu“WmHoMAmirceﬁéandammed
Avdiéms!m:mdkilledbyorinﬂnpmnuofbﬂko&nﬁeﬂtmﬂ
mtw;mmmmmm*mmwmmmw
with two uniformed men, and Zoran Zigié beat “Dalija” Hmié to death; in-
mMJmlMInme'Wuﬂm”MbWiéwmﬁmm
2igié beat Bedir Medunjanin to death using various implements; on or about
10 Juns lMMoWiéwmwiﬂlavislmmthempm
zimem:dymusmmsmmmmum diedpsa
result of that beating; eround the mid-lune 1992 Emis (“Hanki" or
Wn‘?mummwﬂlledbybﬁkoﬂmmaﬁﬂmmh
camp, in the presence of Dulko KneZevid;

- ﬁl&wofﬂwdmhmdlmﬂyﬂmdlymmimdbywmm
mmwemmmmofmmmmorm-
_mmmumadumpmmchhpuﬁcipmd,imludinam

of about 30 May 1992 Asaf Muranovié and Avdo Muranovié were shot
mjéﬂmnndkllhdbynvktmwthumporaump;mqg;morm!0
June 1992 Mchmedalija Nasié was shot by Milan Paviif, a camp guard; in
June or July 1992 Safet (“Cifin™) Ramadanovi¢ was beaten to death by
DmmmemdﬂhetmpMonmnminJm 1992
sevmlmn(nppmimnlyl!}whhhnmmcmiboviembumby
amofsm»ldimvlsidnsdwwnpwmpmmerwhichm
disappeared without 8 trace; in June or July 1992 Abdulah Pulker and
SIIvueSaﬂewuebeamwdudtbyﬂwmpmds;mmu-ﬁlm
lMMMBnMﬁémmwwmwmmymmlm
June or early July 1952 Mirosiav Solsja died as & result of beatings by camp
the guards; in June or July 1952 Velid Badnjevié was shot and -
camp guard; in July 1992 Mirsad (“Mirso™, “asim®, “Kera™) Cmalf
mmuwwmmmmmmmnm e
Cemkié sustained injuries to which he eventually susoumbed;
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Rizah (“Riza" or "Rizo") HadZalit was beaten to death by the camp guards;
on or about 18 June 1992 Jasmin (*Jasko™) Hmié, Enver (“Eno™) Ali¢ and
Emir Karabalié¢ were beaten to death in the camp; in the first half of July
1992 Azur Jekupavié, having alreedy been severely besien by the camp
guards, was killed along with Edvin Dautovié and their bodies were loaded
together after that; on one day in Iste July 1992 Dr. Osman Mahmuljin, Dr.
Enix Begié, Zijad Mahmuljin and Ago Sedikovié disappeared from the
camp; in July 1952 Esad (“Eso”) Mchmedagié disappeared from the camp;
on or sbout 25 July 1992 Ned2ad Serié disappeared from the camp; in July
1992 Qordan Kardum was beaten to death by the camp guards; in July 1992
Burhanudin Kapetanovi{ and a man by the sumame Badnjevié disappeared
from the camp; on one evening in July 1992 51 least 7 detainees di
including Emsud Baltié and several men sumamed Me3ié; in late July 1992
..a large number of unidenified detginees including at least S0 detsined
villagers of the Hambarine village were shot dead; . -

murder resulting from the described system of i{l-treatment and persecution
&t the camp in which Dutko KneZevié panticipated, that is, in June 1992
Tsmet (“leo”) Hodié died es a result of & lack of medication and medical
treatment for his diabetes;

beatings and other physical assaults of the detainees directly and personally
committed by Dulko KneZevi¢ or in his immediate presence with
discriminstory intent, including on or about 10 June 1992 he together with
detninces K036, Rezak Hukanovié, Asaf Kapetanovié and Abdulah Brkié
were severely beaten in the same bullding with fists, other implements and
kicked by camp visitors called "Dragan”, Nikica Janji¢, Saponja, Zoran 2igis
and Dulko Knelevié, and in eddition to Wikica Janjié euting Bmir
Beganovié with & large knife, he sustained injuries to his head and body
from the beating and the ather detainees sustained visible injuries; in mid-
June 1992 in the “White House™ Dufko Kne2evié together with Zoran 2igié
beat K022 using a baton and a tnncheon with an ettached metal ball, and
the next time Dufko Kne2evié and Zoran Zigi¢ continued to beat the same
detsines as well as detaines Fadil Avdagié;

beatings and other physical asssults of the detainees directly and personally
committed by persons other than Dulko Kne¥evié but in furtherance of the
described gystem of {ll-treatment and persecution at the camp in which he
participated, including as follows: an or abow the night of 29-30 May 1992
Koelmdothudﬂaimnzwlymiwduthamputcumnbytw
lines of guards and then later again at the camp canteen and then again on
their way back to their rooms fiom the canteen; on 4 June 1952 K042 was
Mymwmempmmmmnmofummamp
with metal balls attached; while detalned in the camp Saud Be3i¢ was beaten
during interrogation and after a while Zefjko Mejakié entered the room and
kicked him In the chest; during his detention in the Omasska camp, Eny
q;mmﬁﬁwuivedamwofmmgslnﬂwhgmmlﬂ b ALY
ke was taken to the White House by Nikica Janjié where Emir Pfans

showed Mom¢ilo Gruban the injuries from his previcus besting/a
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and asked for help and Momeilo Gruban told him to go to the White House
mmmmwmmmmlmmmm,m,m
iwu'mmwummﬂﬂmwmm:ugwmm
he sustained further injuries to his fice end head which were covered in
blood; in mid-June 1992 Emir Beganovié was again scverely bealen by 8
group of vigitors to the camp including a visitor called which
feridered him unconscious; on or sbout 23 June 1992 Muhamed 16 was
geverely beaten by et least one camp guard; on or about 4 July 1992 a part of
120 detainces were beaten by the camp guards upon their
arrivel 8 the Omarsks camp from the Kersterm Camp; on the evening of or -
before St. Peter’s Day (Petrovdan) in mid-July 1992 detainees were soverely
.bmmby&aempmwubeinsmdemwalkmundaﬂumda
former foothall player known a3 "Durat” was forced into the fire or
smotdering cindess; on or about 17 or 18 July 1992 Mustafa Putkar wes
mudybumbyﬂnmpgmduﬂmmhmmuﬂmlﬁmnpinmn
ko Gell; on or about 20 July 1992 K017 was beaten on the head and bedy
withapolieabambyacampmd.whlchmdudhimunwmious;

- mpeandotherfomsofoexmlabmofﬂwdminmdimﬂyorpmomlly
mmemmmemhﬁmmuofﬁw
Wmdiﬂmrmdpumxthnuﬂwumpmwhhhe
panbdpatd,imludinswimmwwhomupedmnummmm
by.the camp guardy; witness K027 who was sexuelly assaulted by the shift
Commander Miado Radié¢ and in July 1992 by Nedeljko Grabovec; witness
K040 who was sexuslly abused twice by camp guard Lugar. -

Between 24 May 1992 and 6 August 1992, the Accused Dusko Knelevid, who
held no camp, entered the Keraterm cansp ot will
and urhindered by anyone, there he committed killings and beatings of the
detainees and these actions contributed to and enhanced the functioning of the
camp's system of ill-treating and pevsecuting Bosnian Muslims, Croats, and other
mn-s;?b;hnldipmeempmmghwﬁmtbmsofphmul.mm.andwqml

basic necessities of life such as adequate food, drinking water, medicines and
mediulmandmunhyglmiemdmpdemﬂlﬁmundmbjmdmmmﬁph
interrogations, beatings, torture, harassment, humitiations and peychotogical abuse
cnaduiiyhuls.llvhsineomm&uﬁr&:irmlivu.unddomdm
were killed or died as a result of these conditions, including: n

. killings of the detainees personally and directly committed ME¥Dulkc
Kne2evié or in his immediate presence with discriminatory intensfihchud
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in June IM,WW&MmpMMM%

. 2igié and others repeatedly and soverely beat Emsud (S

ingapurec”
“Snajperista®™) i€, using various implements, 50 in the second half of
June 1992 this detainee died as a result of the beatings that he received ; in
late June 1992 Drago Tokmad#if was beaten 1o death by the camp guards
including Predrag Banovié, and vigitors to the camp Dulko Knsfevit and
Zoran Zigié; during the month of June 1992 Sead (“Car™) Jusufovit was
beaten by Dusko KneZevié, Zoran 2igié and others and died as & result;

killings of the detainees directly and personally committed by persons other
than Dutko KneZevié but in furtherance of the described sysiem of ill-
treatment and persecution el the camp in which he participated, Including: in
the second half of June 1992 the camp guards beat a Serb named Jovo
Radols] to death; in late June or early July 1992 an Albanian named Jasmin
(Zvjexda¥’) was besten to death by a group of camp guards or camp
visitors; in June or July 1992 Diemal Medié was beaten to demh ofter
having been taken out of his room by the camp guard Banovi¢; on or about
23 July 1992 approximately twenty mien were called out including Ismet
-Bejrié, Behzad Behlié and o person called Solgjn; who were taken from
where they were detained in the Keraterm Camp and shot dead; between 9
June 1952 and 24 July 1992 Avdié ("Cacko™) was beaten to death; in July
1992 DZevad Karabegovié wes beaten to death after having been taken ow
of his room by Predrag Banovié; in June or July 1992 Besim Hergié was
beaten to death;

beatings and other physical assaults of the detainees directly and personally
committed by Dufke Kne2evié or in his immediate presence with
diecriminatosy intemt including: between 30 May to S August 1992 together
with Predrag Banovié, Zomn Zigié and a person calied “Sahadsija”, Dulko
Kneevié beat a detaines KOS with & metal rod, his fists and his feet on
severn] occasions; in June or July 1592 Dulko Kne2evié beat a detainee
Fajzo Mujkanovit and cut his neck with a knife and due to theze injuries this
detaince was hospitalized; on or around 16 June 1992 Dulko KneZevié
together with Zoran Zigié beat prisoners Nijaz Jakupovié end witness K033

. o.1the point where their feces wese covered in Blood; Witness K033 was

subsequently beaten by DuSko KneZevid several times; in late June 1992
Dulko KneZevié beat a deteinee KO01S hitting him on the head and all over
his body with a baton; in June 1992 Dufiko Knedevié and other persons
ssverely beat Esad Islamovié; in late June 1992 Dusko KneXevié together
with Zoran 2igi¢ beat Edin Ganié with a baton inflicting upon him bodily
Injurics; in June and July 1992 Dusko KneZevié together with Zoran 2igi¢
end Predrag Banovi¢ on several occasions beat a detainee Jasmin
Ramadanovié who was hosplialized as a result of that; in the second half of
June 1592 Dukko Kne2evié beat the detainees Amir Kam#ié, Josip Paviovit,
Dijaz Sivac and several other unidentified detainees as a result of which they

suffered bruises all over their bodies; on or about § July 1992 Dutke.

Knelevi¢ together with Zoran 2igié and three other goldiers yfs
“Vokié,” “Timareo” end “Karlica™ severely beat o detsines KO3 usi
baton and other implements;
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in June 1992, Dulko Knelevié, the camp guard Predrag Banovié, Zoran
Zigié and others repeatedly and severely beat Emsud (“Singepurac® and
“Snajperisia”) Bahonjié, using various implements, o in the second half of
June 1992 this detainee died as a result of the beatings that he received ; in
late June 1992 Drago Tokmad#ié was besten to death by the camp guards
including Predrag Banovié, and visitars to the camp Dulko KneZevit and
Zoren Zigit; during the month of June 1992 Sead (“Car”) Jusufovié was
beaten by Dusko KneZevié, Zoran Zigié and others and died as o result;

killings of the detsinees directly and personally committed by persons other
than Duiko Knelevié but in funherance of the described system of ill-
treatment and persecution at the camp in which he participated, including: in
the second helf of June 1992 the camp guards best a Serd named Jovo
Redotaj to death; in lute June or early July 1992 an Albanien named Jasmin
("Zvjezda¥) was besten to death by a group of camp guards or camp
visitors; in June or July 1992 DEemal Medié was beaten to death after
having been taken out of his room by the camp guard Banovié; on or about
25 July 1992 approximately twenty men were called out including Ismet
Bajrié, Behzad Behlié and a person called Solgja, who were mken from
where they were detained in the Keraterm Camp and shot dead; between 9
June 1992 and 24 July 1992 Avdié ("Cacko™) was beaten to death; in July
1992 D2evad Karabegovié was beaten to death after having been taken out
ofhiamot‘n;rhyl’ndngmnwié; in June or July 1992 Besim Herglé was
besten to H

beatings and other physical asssults of the detainees directly end personally
committed by Duiko Kne2evi$ or In his immediate presence with
discriminatosy intent including: berween 30 May to 5 August 1992 together
with Predrag Banovié, Zoran Zigié and a person called “Sahad2ije”, Dutko
KneZevié beat a detaines K05 with a metal rod, his fists and his feet on
several occasions; in June or July 1992 Dulko KneZevié beat o detainee
Fojzo Mufkanovi¢ aud cut his neck with a knife and due to these injuries this
detainee was hospitalized; on or around 16 June 1992 Dulko Knefevid
together with Zoran 2igié beat prisoners Nijez Sakupovié and witness K033
to the point where their faces were covered in blood; Witness K033 was
subsequently beaten by Dullko Knelevié several times; in late June 1992
Duflko KneZevié beat a detainee KO01S hitting him on the head and all over
his body with s baton; in June 1992 Dulko KneZevié and other persons
severely beat Esed Islamovié; in late June 1992 Duko Kne2evié together
with Zoran 2igié beat Edin Ganié with @ baton infileting upon him bodily
injurics; in June and July 1992 Dutko Knekevié together with Zoran 2igit
and Predrag Banovié on several occasions beat a detaines Jasmin
Ramadanovié who was hospitalized as a result of that; in the second half of
June 1992 Dubko Knelevié beat the detainces Amir Karelit, Josip Paviovié,
Dijaz Sivac and several other unidentified detainees as & result of which they
suffered bruises all over their bodies; on or about 5 July 1992 Dufka.
KneZevié together with Zoren 2igié and three other soldiers o adt e
"Vokié,” “Timarac® and *Karlica” ssvercly beat a detsines K045 usi
baton and other implements;
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- mmmmmmdmmmmmw
eommimdbymo&zrdmbmomminmnming the
deurlhedsygtemofmmmmdmulonatMmmpiuwhid\he
ﬂ‘ fieipated, including between 24 May 1992 and 6 August 1992 Zejro

it Katlak, lsmet Kijaji¢ and Mesud Terarié were severely beaten by
the camp guards with Zejro Caulevié being subjected to multiple bealings,
one of which by Tomica, resulting in wounds to his head and body which
then became infested with worms due to the leck of medical care; on or
around 13 June 1992 together with other persony detainees KOS5, Ziko
Krivdié and Suzd Bajrié were beaten and Suad Bajrié was injured by a
bayonet; on or about 14 June 1992 Predrag Banovié and others beat the new
detninees who had arrived from Sivei that day; on the night of 16-17 Junc o
July 1992 Dragan Kondié beat K010 on the chest with & baton and then
Wmmmmmmminmmm;mmlm
(w0 men including a military policeman from Sarefevo clubbed and kicked
K016 In the presence of Dulen Fultar; in June or July 1992 Predrag
Banovi¢ and his brother Nensd Banovié severely beat and kicked Faruk
Hmi¢; in late June 1992 three brothers named Alifi¢ were beaten up;
between 20 and 24 July 1992 Enes Crijenkovié was besten on multiple
opushmlmludinsmﬂwﬁmdayofhhdumﬁmatﬂ;eﬂmmtnm
mwrmm&.umwummmmmu
detminees who were forced to lie down on & concrete strip in the sun; the
followinsdaanuCﬂienkoviﬁwubumasaian!ebemhﬁnsomh
mwmmimwmommu;mzomnm
1992 Besim Farlié, Mehmed Awdié, Muharem Sivac end Mirsad
Crijenkovié were beaten camp guards; in the second half of July 1992
Dregan Kondi¢ and Zoran ¢ beat K010; on or sbout 20 July 1992 upon
his arvival at the camp Tsmet Bajié was beaten by the camp guards; on or
mmldylmmmmmughtwmnmmmpﬁom
the Brdo area were beaten by the camp guards upon their arrival 81 the camp
mmmwmmhmawwimm«
toilet facilities; between 31 May 1992 and § August 1992 guard Banovié
beat Meho Kapetanovié; between 3 Juns and § August 1992 Enver (2uti’)
Modmﬁs.wasbeuunbyrndnsnanwleonmehudwithnm;
between 9 June 1992 and 5 August 1992 Saben Elezovié was beaten by
'-?@d@samﬂemdoﬂmmﬂwpoimwhemmnfhhmmbmkm
’&mmmpmmummwmumwim
police baton; in June or July 1992 Suad Halvad2ié wes beaten by Predrag
Banovié and others and Predrag Banovi¢ cut off a piece of Suad Halvad2ié's
ear: on or sbout 21 July 1992 Predrag Banovié shot Uzeir ("Zejro”) Causevié
hlho!egandlwmlmmmdunmplnaminmuuckmd
disappeared without a trace.

Thus, as described above, within a widespread and systemaic aitack against the civilian
population from the wider teritory of the Prijedor Municipality, with kaowieagiRy,
such anack, end knowing that they were participsing in it: 7
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«  Withih the Omargka Camp, 2eljko Mejokié and Duiko Knefevit by their acts
committed or otherwise aided and abetted ths crimes described above with
discriminatory Intent; Zeljko Mejakié, Moméilo Gruban and Dulko Knefevié
acting in concert with Milgjica Kos, Dragoljub Preat, Mledo Radié and Zoran
Zigié, among others, also panicipated in the joint crimins) enterprise at the
Omarsks Camp to ill-treat and persecute Muslims, Croats, and other non-Serbs
keld in the camp through various forms of physical, mental, and sexual violence
and are therofore responsible for the crimes described above, all of which were
committed within the objective of the joint criminal enterprise; Zeljko Mejakié
and Moméilo Gruban are also responsible by virtue of their position as superiors
for the offences perpetrated by thelr subordinates over whom they had effective
control, when they knew or had reason to know that their subordinates were about
to commit such acts, or hed done so, and they failed to take the necessary and
reasonable measures to prevent or punish the perpetrators thereof

= Within the Kemterm Camp, Dulko KneZevié by his acts committed or otherwise
aided and abetted the erimes described above with discriminatory intent; Dusko
Kne2evié acting in concert with Dulan Fulter, Du¥ko Sikirica, Damir Dolen,
Drsgan Kolund¥ija, Predrag Banovié, Nenad Banovié and Zoran 2igié, among
others, also participated in the joint criminal enterprise at the Keraterm Camp to
ill-treat and persecute Muslims, Croats, and other non-Serts held in the camp
through various forms of physical and mental violence and are therefore
responsible for the crimes described above all of which were committed within the

objective of the joint criminal entezprise.

Whereby the Accosed

. ZELJKO MEJAKIC commisted the criminsl offence of Crimes agalnst
Humsolly ander Article 172(1) of the Criminal Code of Bosnls and
Herzegovina namely, per sub-paragraph a) morder (killings), per sub-
paragraph ¢) imprisonment (arbitrary and unlawful confinement of camp
detalnees), . per. .sub-paragraph 1) torture (beatings and other physical
assaults), per sub-paragraph g) sexual violence (ropes and ether forms of
sexual abuse), per sub-paragraph k) other inhumane acts (conflnement in
inbumane conditions, harassmeat, humiliation and other paychological
abuse), and per sub-parugraph h) persecution, all in conjunction with Article
29 and Article 180(1)(2) of the CCBH,

2. MOMCILO GRUBAN committed the criminal offence of Cpimes against
Rumanity under Article 172()) of the Criminal Code of Bosnla and -
Herzegoving namely, per sub-parngreph n) murder (Willings), per sub-
paragraph ¢) imprisonment (arbitrory ond unlawfu! canfinement of camp
detninees), per sub-paragrapb 0) torture (beatiogs and other pbysieal
assanlts), per sob-paragraph g) sexual violence (rapes and other forms of
sexual abuse), per sub-paragraph k) other inhumane acts (confinement jx
inhumane canditions, barassment, bumiliation and other psycholog nlfiboyd
and per sub-paragraph b) persecution, all in conjunction with A 29
Article 180(1)3) of the CC BH.
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3, DUSKO KNEZEVIC, committed the criminal offence of Crimes against
Humanity onder Article 172(1) of the Criminal Code of Bosniz and
Herzegovina pamely, per sub-puragraph a) murder (killings), per sub-
paragraph f) torture (beatings and other physical assaults), per sub-
paragraph K) other labumane acts (conflnement in inhumsane conditions,
harassment, bumillation and other payehologienl obuse) and per sub-
paragraph b) persecution (all acts ay deseribed in Counts 3 and S of the
Indictment) and as to COUNT 3 only per sub-paragraph g) sexual violence
(rapes agd other forms of sexunl abuse), all in conjunction with Article 29 and
Article 180(1) of the CC BH.

Therefore the Court, pursuant to Artiele 285(1) of the CPC BH, applying Article
39,42 and 48 of the CCHH -

SENTENCES

1. THE ACCUSED ZELIXO MEJAKIC TO A LONG-TERM
IMPRISONMENT FOR THE DURATION OF 21 YEARS.

2. THE ACCUSED MOMCILO GRUBAN TO A TERM OF
TMPRISONMENT FOR THE DURATION OF 11 YEARS.

3, THE ACCUSED DUSKO KNEIEVIC TO A LONG-TERM
.. IMPRISONMENT FOR THE DURATION OF 31 YEARS.

Based on Aniclt 36 of the CC BH, in conjuction with Anitle 2(4) of the Law on
Transfer of Cases from the Internationa) Criminal Tribunal for the former Yugoslavia to
the Prosecutor's Office of Bosnia and Herzegovina (Law on Transfer of Cases), the time
that according to ICTY and Coun of BIH Decisions the Accused Zeljko Mejakié spem
in custody from ! July 2003 onwards, the Accused Moméilo Gruban from 2 May 2002
unti] 17 July 2002 end from 21 July 2005 onwards and the Accused Dusko Kne2evié
from 18 May 2002 onwards, shall be credited towards the pronounced term of

imprisonment.
1

Pursusnt to Article £88(4) of the CPC BH, the Accused persons are relieved of
duty to reimburse the costs of the proceedings, and the costs shall be
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Reasoning

Excceeiings

Under the indictment of the Prosecutor's Office of Bosiia end Hersegaving No, KT-RZ-
91786 of 7 July 2008, taken over as confirmed from the Intemational Crimina) Tribunal
for the former Yugoslavia (consolidated Indictmem of the Intemational Criminal
Tribunal for the former Yugoslavia No. IT-02.65 of 5 July 2002 and submission of the
Amended Consolidated Indictment No, [T-02-65 of |3 January 2005), pursuant to the
Law on Transfer of Cases from the Intemational Criminal Tribunal for the former
Yugoslavia to the Prosecutor's Office of Bosnin and Herzegovina and the Use of
Evidence Obtained by the Intemational Criminal Tribunal for the former Yugoslavia in
the Proceedings before the Courts in Bosnia and Herzegovina, edapred pursuant to the
Crimins] Procedure Code (the CPC BH), the Accused Zeljko Mejakié, Mom2ilo Oruban
and Dulfan Fultar were charged with the commission of the eriminal offence of Crimes
against Humanity in violation of Asticle 172(1){a)(e}(f)e)Xh) and (k) of the CC BH, in
conjunction with Article 29 and Asticle 180(1)(2) of the CC BH, and the Accused
Dullko KneZevié with the eriminal offence of Crimes against Humanity in violation of
Article 172(1)aXf)(g)(h) and (k) of the CC BH, in conjunction with Article 29 and
Anticle 180(1} of the CC BH. At the plea hearing held on 28 July 2006, the Accused
persons pled not guilty 10 the charges of the Indictment, and the case was referred to the
Trial Panel for the scheduling of the main trial,

Upon the completion of the prosecution case and before the defense case, the Accused
Dusan Fultar end his Defense Counsel, Atomneys John Ostojié end Ziatko KneZevié, on
27 March 2008 gigned the Agreement on the admission of gullt with the Prosecutor’s
Office of BH, which was submitted to the Court For consideration together with the
amended Indictment of the Prosecutor’s Office of BH No. K'T-RZ-91/06 of 21 March
2008, pursuant 1o Article 275 of the CPC BH. On ths Progecutor's motion, to which the
Accused and their Defense Counsel consented, the proceedings with respect to Dugian
Fultar were severed and completed separuzely under number X-KR-06/200-1.

Evidence

In the course of the evidentiary proceedings, the following prosecution witnesses were
examined: Asmir Balti€, Padil Avdagi¢, Emir Beganovi¢, Said Be3ié, Saud Besis, Zlata
Cikota, Bnes Crijenkovi¢, Izet Delevi¢, Sakib Jakupovié, Enes Kapetanovié, Senad
Kapetanovi¢, Kerim Mefanovié, Azedin Oklopti¢, Mustafh Pulkar, Nusret Sivac, Emin
Strikovié, Anto Tomit, and witnesses under pscudonyms K01, K03, K05, K07, K08,
K09, K010, K013, K014, K015, K016, K017, KO18, K019, K022, K023, K027, K029,
K033, K034, K038, K036, K037, K040, K041, K042, K043 i K044, and Borislav
Kne2evi¢, K0SS and K056 as additional witnesses for the Prosecution.

Afer that, the Court heerd the following defense witesses: Rajko Marmat, Milores
Stupar, Pero Rendi§, Mirko Kobas, Radovan Kefan, Nada Markovsiie 2enkd
Orebovica, Mile Matijevié, Boro Vulenovié, Svetozar Xrecelj, Branko Stazfs
Pifjié, Stevo-Peto3 and Bolko Matijad and witnesses under pseudonymsfX
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K052, K053, K054 and K057, and the Accused Zeljko Mejekié who testified in his own
defense.

The Prosecutor's Office of BH adduced the following physical evidence listed in the
original Indictmen dated 7 July 2006 against all four Accused persons under following
numbers: - - . |

(1A) Aria! photo of the Omarska Mine (ICTY No. 0100-2444); (1B) Photo of the
administrative bullding, Omarsks Mine (0109-7404); (1C) Photo of the hangar,
view fhom the administrative building (0109-7407); (1D) Photo of the right side of
the hangar, view from the administrative building (0109-7408); (1E) Photo of the
«white house® (0109-7413); (IF) Photo of the administrative building (0203-
0311); (1G) Photo of the kitchenfrestaurant (0109-7406); (1H) Photo of the
Omarska camp detainees in the canteen (0104-8435); (11} Photo of the Omareka
camp restaurant (0105-6517); (1J) Photo of Kerim Meanovié in the ,glass house*
(0045-2452); (1K) Ariel photo of the Omarska Mine (0107-2772); (1L) Photo of
the TAM truck (0039-3770); {IM) Photo of the pump and the administrative
building (0039-3500); (2) Omarska Mine model; (3) Statement of the witness
K017 given to the ICTY in 1998 and 1999; (4A) Decision on termination of
employmem of Cikoia Zlata (0020-2870); (5) Photo of Miroslav Solgja's clothes
(0326-1687); (7) Newspaper articte "Beéir Medunjanin and his family®, Kozarski

_ vjesnik, 12 June 1992; (0031-9260-7 (BHS), 0096-3674 (ENQG); (8A) Photo of the

Keraterm oamp (reception booth, entrance) (0200-6266); (8B) Photo of the
Kersterm camp (rooms 2, 3, 4, wilets) (0200-6270); (8C) Photo of the Kersterm
camp (garage, room No. 1) (0336-4943); (10) Photo of Goran Kardum and another
person (0105-6516); (10A) Exhibit 8A marked by K014; (10B) Exhibit 8C marked
by K014; (11A) Photo of the Keraterm depicting the garbage disposal and the
hangar (0200-6264); (11B) Photo of the Keraterm camp indicating where ths
exccutions took place after the massacre in room No, 3 (0200-6270); (1 1C) Photo
of the Keraterms camp depicting the small house behind which, according to the
witnesges, there was a light-machinegun mounted for the execution after the
massacre in the room No. 3 (0200-6268); (12A) Photo of the Keraterm camp,
witness is indicating where the gatbage disposal was located on which bodies were
discarded (0200-6264); (12B) Photo of the Keraterm camp, witoess is indicating
where one victim by the name of |. Budimli¢ was beaten up, on the left from the
weigh station (0200-6266); (13A) Photo of the Keraterrn camp, wimess is
Indicating the rooms 1 and 2 and the weigh station where his brother was beaten
(0200-6265); (13B) Photo of the Kersterm camp- the small house and the weigh
statfon where the witness' brother was beaten up (0200-6266); (13C) Photo of the
Keraterm camp, a different view, witness in indicating rooms 3 and 4 where a
table with @ machinegun mounted on it was positioned before the massacre In the
room No. 3 (0200-6262); (14) Lint of detainees written by K016 (0068-2509);
(15A) Photo of the Keraterm camp, witness Is indicating where the dead bodies
were discarded (0200-6262); (15B) Photo of the Keraterm camp, witness is
indicating rooms 1 and 2 and the kitchen (0336-4943); (16A) Photo of the
Keraterm camp, witness is indicating the weigh gtation and where Fustar had s

(0200-6263); (16B) Photo of the Keralerm camp, witness is marking wheferie Aoy

school desks and the machine guns were positioned before the massadie’
room No. 3 (0200-6265); (17) Order of Simo Drijata, Chief of the Publ;&'Se

e
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Station Prijedor, to form the Omargka eamp of 31 May 1992 (00633763-
00633766); (18) The list of employees engnged in providing security for the
Omarska collection center who need to be issued with special passes, 2eljko
Mejakié, commander of the station of the wartime police Omarska, 21 June 1992;
(19) Order of the Crisis Staff of the Prijedor Municipality No. 01-023-49/92, 2
July 1992; (20) Official note signed by Dusko Sikirica about how Zoran Zi
frequented Keraterm and beat up people who subsequently died, 4 July 1992; (21)
List of 1" category persons, Omarska Collection Center, 28 July 1992; (22)
Digpatch note of the Prijedor Public Security Station No. 11-12-2169, 1 August
1992; (23) Lenter of the Prijedor Public Security Station addressed to the Security
Services Center Banja Luka, No. 11-12-38, 4 August 1992; (24) Letter titled
“Selection of POW for the Manjsia POW Camp”, Command of the 1® Krajitki
Cormps, 6 August 1992; (25) Lester of the Public Security Station No, 11-12-2188
addressed to the Chief of the Security Services Center Banja Luka, 9 August 1992;
(25) Report of the Public Security Station Prijedor about the reception centers in
the territory of Prijedor Municipality and the moving out of citizens from the
territory of the municipality, 14 August 1992; (27) Report of the Security Scrvices
Ceater Banja Luka on the existing situotion and issues regarding the detainees,
collection centers, the moving out of the population and the role of the Public
Secwity Station end its connection to these activities, 18 August 1992; (28)
Official note of the Public Security Station Prijedor with the list of persons sent
from Omarska to Manjats, 17 August 1992; (29) Letter of the Public Security
Station Prijedor to the Chief of Security of the Security Services Center Banjs
Luka on the documentation relative to the POWs transferved from Omarska o
Manjeta, 23 August 1992; (30) Dispateh note of the Public Security Ststion
Prijedor on the non-existence of detention camps, prisons and collection centers in
Prijedor Municipality No. 11-12-2223, 28 August 1992; (31) Report on the
activitles of the Prijedor Public Security Station in the thind quarter, September
1992; (32) Report on the work of the Public Sccurity Station Prijedor in the last 9
months of 1992, Public Security Swtion Prijedor, January 1993; (33) Letter of
Stojan Zupljanin, Chief of Staff of the Security Services Center Banja Luka, to all
public security stations No. 11-1/01-57, 19 August 1992; (34) List of Prijedor
Police Station employees who signed and did not sign the solemn declaration, 29
May 1992; (35) Decision on the organization and activities of the Prijedor
Municipal Crisis Staff dated 20 May 1992, Prijedor Municipality Official Gazette,
Year |, iszus 292, 25 June 1992; (36) Solemn declemstion of Dufan Fultar,
Prijedor Public Security Station, 8 May 1992; (37) Reserve police payroll for May
1992, Prijedor I Reserve Police Station, Prijedor Public Security Station; (38)
Reserve Police Payroll for June 1992, (employed), Prijedor 11 Reserve Police
Bution, Prijedor Public Security Station; (39) Reserve Police Payroll for June
1992, (unemploycd), Prijedor TT Reserve Police Station, Prijedor Public Security
Statian; (40} List of members of the reserve police force in August 1992, Prijedor
II Reserve Police Station, August 1992; (41) Census of the Prijedor Municipalities
by local communes No, 02-074-1-16/91, 1991; (42) Results of the 1993 census in
Prijedor Municipality (by local communes), undated; (43) Overview of citizens
whio- have moved out and into the area covered by the Sector, Banjs Luks-SNB
Sector, May 1993; (44) Overview of Data on the Number end Ethnic ‘Jv.3 irre
Population by Municipalities in the Area of Banjs Luka Departmelif

Security for 1991 and 1993, February 1995; (45) Security Assessment g
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Municipality, operstive Dulko Jelisié, SNB Sector, Banja Luka Security Services
Center, 23 October 1992; (46) Repart on ths work of the Prijedor Municipal Red
Cross for the period from 5 May 1992 until 30 September 1992, 30 September
1992.; (47) Declsions of the Autonomous Region Krejina Crisis Staff of 22 May
1992, Autonomous Region Krajina Official Gazette, No. 2; (48) Decision to
‘release persons from detention, Prijedor Municipality Crisis Staff, 2 Juns 1992;
(49) Conclusion of the Prijedor Municipality Crisis Staff No. 02-111-19152 of 12
June 1992, Prijedor Municipallty Official Qazette, Year I, No. 2/92, 25 June
1992.; (50) List of resesve operctional employees from the National Security
Service hired to work in the Omarska and Keratorm in June 1992; (51) Letter of
the Prijedor Public Security Station to the Geners! Hospital “Dr. Miaden
Stojanovié” listing hospital employees who can be found in refugee camps, 11
July 1992; (52) Foreign Joumnalists Visited Collection Centers in Omarska and
Trnopolje” - Kozarski Viesnik erticls, 14 August 1992; (53) List of persons w be
taken to the Omarska Collection Center, entered in the register on 24 July 1992;
(54) List of persons to be taken 10 the Omarska Collection Center, 6 - 8§ July 1992;
(55) List of persons to be taken to the Omarska Collestion Center, 23 July 1992;
$6) List of persons 1o be taken to the Omarska Collection Center, 14 July 1992;
(57) Solemn deciamtions of police employees, Prijedor Public Security Station,
May 1992; (58) Certificate of the Municipal Organization of the Red Cross for
Azedin Oklopéls, 14 August 1992; (59) Register of visitors o Wartime Police
Station. Omarska jn the peried from 11 July 1952 to 22 September 1994; (60)
Official Note regarding bribe taking end unauthorized release of detainees by
Zoren Zigit, Lrtelligence and Security Organ of the Prijedor Regional Command,
13 June 1992; (61) “Ivs Difficult For Everyone®, Kozarski Vjesnik asticle, 17 July
1992; (62) Letter from Bishop of Banja Luka to Simo Drljata, Prijedor Publie
Security Station Chief, 11 August 1992; (63) Reply of Simo Drijata, Chicf of the
Public Security Station Prijedor to the letter of Bishop Komarica, 16 September
1992; (64) Approval of the 1 Krajiski Corps for visit of the Intermnational
Committee to the detention camps st Manjata, Tmopolje, Omarska and Prijedor, 3
August 1992; (65) Dispaich note of the Prijedor Public Security Siation Chief
Simo Drijata explaining the structure and organization of the Prijedor Public
Security Station No. 11-12-2031, 29 May 1992; (66) Letter of the Prijedor Public
Security Station eddressed to RS Ministry of the Interior on determination of eank
of Zeljko Mejakié, 23 October 1998; (67) Map, Map of municipalities (ICTY No.
0229-6710); (68) Map, Big map of Prijedor (ICTY No. 0046-4993); (69) Map,
Map of éthnlc make-up of Prijeder (ICTY No. 0216-9347); (70) Map, Mup of
Prijedor with photes (ICTY No. 0124-8687); (71) Map, Map of Prijedor with
photos .&id description (ICTY No. 0216-6220); (72) Rulebook on intemal
organization of the Republic Secretariat of the Interior, January 1990; (73)
JInstruction on organization and activities of the orgens of Serb people in Bosnia
and Herzegovina in a state of emergency”, Main Board of SDS BiH, 19 December
1991; (74) Abridged minutes of the meeting of the SDS Municipal Board
Prijedor and the SDS caucus, 27 December 1991; (75) Decision on the
proclamation of the Assembly of the Serb People of Prijedor Municipality, No.
001/92, 7 January 1992; (76) Decision on Jolning the Awtonomous Region of
Bosanska Kmjina, Assembly of Serb Pecple In Prijedor Municipality, 7 Jafik
1992; (77) Decision on strategic objectives of the Serb People in Bafhil
Herzegovina of 12 May 1992, Republika Srpska Official Oazette, 26 N
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1993; (78) Decision on the Formation of War Presidencies in Municipatities in
Times of Imminent Threat of War or Wartime of 31 May 1992, Official Gaxene of
the Serb People in BIH, lssue 8, 8 June 1992; (79) Memo to Public Security
Stations sent by Stojan Zuplianin, Heed of the Banja Luka Security Services
Centre, forwarding the Decision of the ARK Crisis Staff according to which only
women, children and elderly may leave the ARK territory, 12 June 1992; (80)
Confirmation of decisions falling under the jurisdiction of the Municipal
Assembly issued by the Crisis Staff, 24 July 1992; (81) Sketch suthored by the
witmess K013 (0104-7754); (82A) Video footage of the interview with Zeljko
Mejekié, RTV Beograd (V000-2046); (82B) Transcript of the exhibit 82A (0301-
1297 (ENG) & 03010771 (BHS)); (83A) ITN report from Omarska end
Tmopalje detention camps (V000-0401); (83B) Transcript of the exhibit 83A,
(84A) Video footage of Omarska and Tmopolje (VI000-0664); (84B) Transcript of
the exhibit 84A (0305-8493.0305-8507 & 0306-5733-0306-5754); (85A) Video
footage of the JTN meeting with the officials in Prijedor regarding visit 1o
Omarska camp (V000-1402); (85B) Transeript of the exhibit 85A (L007-5858-
L007-5851); (B6A) “Victims of war — a time to mourn®, Part 2 (V000-0077);
(86B) Transcript of the exhibit B6A (0042-7421-0042-7463); (86C) Transcript of
the exhibit 86A, in another form (0015-6765-00)5-6800); (87) Video footage of
Omarska and Tmopolje (V000-0662); (88) Arial shots of Prijedor, including
detention camps in Omarska, Tmopolje, Keraterm, etc. (V000-4075); (89) Excerpt
from "Bosnia, the hidden horror”, ABC News Nightline (V000-2843); (90) Video
footage of the Meanjata camp, Prison and Omarska camp (V000-3190); (91)
Testimony of Abdulah Brkié¢ (transcript from the Kvodka trial and the statement
given to the ICTY dated 2 November 1994.); (92) Testimony of Sifets Susié
(manseript from the Kvotka trial and the statement given to the ICTY in 1994 and
1995); (93) Testimony of K012 (transcript from the Tadié tria! and the statement
given to the ICTY in 1995); (94) Testimony of K021 (transeripts from the Tadié
and Stakid trial); (95) Testimony of K031 (transeripts from the Kvotka trial); (96)
Testimony of Edin Ganié (transcripts from the Kvolks trial and the statement
given to the ICTY on | March 1999); (97) Solemn declaration of Predrag Banovié
(0104-8614); (98) Photos of the beds in Omarska (0212-3687); (99) Floor plans of
the ground and first floors of the Administration building at Omarska camp (0100~
5923-0100+5924); (100) Ploor plans in the Omarska camp, diagram of the hangar
and the garage (0045.4062); (101) Newspaper article ¥ ICRC Evacuates 1,560
people from Tmopolje Camp®, 2 October 1992 (0035-7985); (102) Letter of the
Publis Security Station Prijedor addressed to the Security Services Center Banja
Luka No. 11-12-2213, 22 August 1992 (0063-3308); (103) Commission repart on
the visit to the collection centers and other prisons in the AR Krajina, 17 August
1992 (0124-5060-0124-5067); (104) Transcript of the testimony of Nicolas Sebire
from the Staki¢ trial; (105) "Additiona! Repart” of Nikolas Sebire from 2002
(0184-3950-0184-4285); (106) List of Annexes tw the Additional Report on
Exhumations and Proof of Death (ICTY No. 0184-7968-0184-7969); (107)
Exhumation report, list of individuals allegedly killed at the Keraterm camp in late
July 1992 (ICTY No. 0184-3960-01884-4285); (108) Exhumation report, list of
individuals allegedly killed in Bistani in July 1992 (ICTY No. 0184-3960-01884

4285); (109) Exhumation repo, list of individuals allegediy killed in Bgiffee®
or about 24 July 1992 (ICTY No. 0184-3960-01884-4285); (110) GKtms
repart, list of individuals allegedly killed in Carskovo and surrount
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July 1992 (ICTY No. 0184-3960-01884-4285); (111) Exhumation repont, list of
individuals allegedly killed in Hambarine from May through July 1992 (ICTY No.
0184-3960-01884-4285); (112) Exhumation report, list of individuals allegedly
killed in Jaskidi on or about 14 June 1992 (ICTY No. 0184-3960-01884-4285);
(113) Exhumation repon, list of individuals sllegedly killed in Kozarac and the
sutrounding aress between May and June 1992 (0184-3960-01884-4285); (114)
Exhumation report, Hist of individusls allegedly killed in Mehmed Sahorit's house
in Kamitani on or about 26 May 1952 (ICTY No. 0184-3950-0184-4285); (115)
Exhumation report, list of individuals allegedly killed in Prijedor town in late Msy
] early June 1992 (ICTY No. 0184-3950-0184-4285); (116) Exhumation repart,
list of individuals allegedly killed in the Ljubijs football stsdium on or about 25
July 1992 (ICTY No. 0184-3560-0184-4285); (117) Exhumation repos, list of
individuals allegedly killed in the military barvacks at Benkovao in late May 1992
(ICTY No. 0184-3960-0184-4285); (118) Exhumation report, list of men killed in
the Keraterm camp on 24 — 25 July 1992 (0184-3960-01884-4285); (119)
Pxhumation report, list of individuals allegedly killed st Omarska eamp in lats
July 1992, following the cleansing of the Brdo area (ICTY No. 0184-3960-0184-
4285); (ﬂﬂ)ﬂxhqmaﬁonum!indimwmualsﬁoml{zmmm
killed on or about 5 August 1992, The remains of some of them were exhumed st
Hrastova Glavica (ICTY No. 0184-3960-0184-4285); (121) Exhumation repost,
tist of individuals killed et Keyaterm camp between 24 May and § August 1992
(ICTY No. 0184-3960-0184-4285); (122) Bxhumation repon, list of individuals
killed et Omarska camp between 27 May and 21 August 1992 (ICTY No. 0184-
3060.0184-4285); (123) Exhumation report, list of individuals killed in Tropolje
camp between 25 May and 30 September 1992 (ICTY No. 0184-3960-01884-
4285); (124) Exhumation report, list of individuals killed ouwside Manjala camp
on-or about 6 August 1992 (ICTY No, 0184-3860-01 884-4285); (125) Exhumation
m!MdeMmmmmmeSﬁmmum
71 August 1992 (ICTY No. 0184-3560-01884-4285); {126) List of Individuals
altegedly killed hﬂwléubﬁnmn&cmmmdakmﬁp)mmszr
1992; (127) Exhumation report, list of men and women from Omarska who were
taken on a bus and killed In late July 1992, Same of them were exhumed from
Yama Lisac In Krupa na Unl Municipality (ICTY No. 0184-3960-01884-4285);
(llS)FlowChmMnumwmmcfpeoplem Omarska camp to mass
gravesites to Visoko moruary, 6 October 2000; (125) “Book of the Missing
Pemsans from Prijedor Municipality”, March 1998; (130) Video footage of the
mass gravesites Kevljeni and Jama Lisas, OTP, 1CTY, 22 September 2002 GCTY
No, V000-2702); (131) Excerpt from the video footage filmed at the mass
gravesite Kevljani in 1999 end at the mass gravesites Jama Lisac and Donji
Dubovik in 2000 (CTY No. V000-3985); (132) Photo of the body of Edvin
Dautovié at the mass gravesite in Kevljani JCTY No. 0081-2965-12A); (133)
Photo of the skeleton on Edvin Dautovié at the mortuary in Visoko (ICTY No.
0092-5054-23); {134) Photo of the body of Miroslav Solzja at the masy grevesite
A Kevljani (ICTY No. 0081-2965-06A); (135) Photo of the clothes of Miroslav
Solaj (ICTY No. 0326-1687-0326-1690); (136) Photo of the 1D document of
Mirosiav Solsje (ICTY No. 0092-5062-34A); (137) Photo of the handwritten
massage found next to the body of Mireslav Solaja (ICTY No. 00%2- ’7‘:;(-.( B
Bnglishmlnﬁonofuwhmdwﬂnnmwaseﬁundnmwmbodyo 08
Solaja (ICTY No. 0092-6307); (139) Photo of the body of Sadeta Mediinjanin in
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the. cave next to the mass gravesite Jama Lisae (ICTY No. 0103-7652); (140)
Phbto of the body of Edna Dautovié in front of the cave riext'to the mass gravesits
Jamsa Lisas (ICTY No. 0103-7696-0103-7697); (141) Map showing location of
Kevijani and Donji Dubovik mess grave sites in relation to Prijedor and Omarska
(ICTY No. 0105-6518); (142) Photograph of graves of the Brifevo victims buried
at the Ralja3 Catholic church (ICTY No. 0203-3351); (143) Photograph of the
mass grave and execution site in Redak (ICTY No, 0203-3348); (144) Photo
documentation of evidence of murder found in Hrastova Glavica —
Podvidata, 16 photographs (ICTY No. 0068-1229-0068-1272); (14) Photographs
of and around the Kevljani mass grave site, 203 photographs (ICTY No. 008].
2961-0081-2966); (146) Photographs taken at the exhumation site in Kevljani, 152
photographs (ICTY No. 0082.7467-0082-7475); (147) 44 rolls of Sim of the
ICTY mortuary photos regarding the Kevljani mass grave, 1485 photographs, June
= August 1999 (ICTY No. 0092-5049-0092-5091); (148) 13 rolls of film
regarding the Redsk exhumation site, 378 photographs (ICTY No. 0100-6958-
0100-6970); (149) Photographs of artifacts and relevant data, 288 photographs aad
70 documents, Sanski Most morgue, 2001 (ICTY No. X017-2764-X017-3349);
(130) 26 rolls of film with photographs taken at the mortuary in Visoko relating to
exhumation of the Redak mass grave site, 923 photographs (ICTY No. 0102-912i-
0102-9146); (151) 14 rolls of film with photographs of autopsies performed on
remaing recovered from the Jama Lisae/Donji Dubovik site, ICTY mortuary, 506
photographs, July — August 2000 (ICTY No. 0103-7444-0103-7457); (152)
Photographs of exhumation sites at Redak, Pafinac Cemetery and Ljublja, 198
photographs, ICTY (ICTY No. 0107-4667-0107-4674); (153) Digital photographs
of various sites in the former Autonomous Region of Krejins, including the
Tomadica and Benkovae exhumation sites in Prijedor, 47 photographs, ICTY
(ICTY No. 0219-4058-0219-4104); (154) Digital photographs of the exhumation
at Koritanske Stfjene, BiH Federal Commission for Missing Persons, 67
photographs, 1S - 21 May 2003 (ICTY No. 0295-2142.0295-2208); (155)
Photographs of the exhumation at Koriéanske Stijene, 24 photographs (ICTY No.
0257-9309-0297-9309); (156) Digital photographs of clothes associated with the
exhumation at the Kevljani mass grave site, 115 photographs (ICTY No. 0326-
1653-0326-1767); (157) Digital photographs of the Koriéanske Stijene
exhumation, 100 photographs (ICTY No. 0402-0753-0402-0852); (158) Etectronic
copies of pathology reports of examination carried out at the Visoko Martuary on
the remains exhumed &t the Kevljani mass grave site, 18 documents (ICTY No.
D000-0221); (159) Electronic coples of pathology reports of examination carried
omnﬂwvmmmmmemdmuhumduﬂmwmimm
site, 17 documents (ICTY No. D000-0222); (160) Electronic copies of pathology
reports of examination carried out at the Visoko Mortuary on the remains
exhumed at the Kevijani mass grave site, 16 documents (ICTY No, D000-0223);
(161) Electronic coples of pathology reports of examination carried out at the
Visoko Mortuary cn the remains exhumed at the Kevljani mass grave site, 24
decuments (ICTY No. D000-0224); (162) Electronic copies of pathology reports
of examination carried out at the Viscko Mortuary on the remains exhumed at the
Kevijani mass grave site, 23 documents (ICTY No. D000-022S); (163) Elecironic
copies of pathology reports of examination carricd out et the Visoko Moy RNt E
the remains exhumed at the Kevijani mass grave site, 10 documems (17
D000-0226); (164) Electronic coples of pathology reports of examing !:;.:




"(¥§9):Video footage of exhumation materia} (ICTY No. V(000-6279); (190} Video
of exhumation
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cut at the Visoko Mortuary on the remains exhumed at the Kevljani mass grave
site, 18 documems (JCTY No. D000-0227); (165) Electronic copies of pathology
wpomofmlmﬁmwﬁedoutnunvwoumuwonthemﬁm
mdﬂmw”mnﬁmmdwmmﬂmﬂmmm
(166) Electronic coples of pathology reports of examination carricd out at the
VisokoMomuymﬂwmaimexhumdatﬂmmﬁanimmmwsiwA
documents acrvmnmmoxusnwemsm.xmnormcw
Pathologist, ICTY Operations in Bosnia-Herzegovina, 2000 Season, 15 February
2001, Richard Right, Emeritus Professor of Anthropology, University of Sydney
(ICTY No. D000-0595); (168) Redak 1 mass greve site — 3D image of the bodies
in the grave, including 3D image program (ICTY No. D000-0596); (169) Onc
clectronic folder comtaining 5313 documents — primary evidence related to
exhumation (photographs, autopsy reports, maps, lists of exhumed bodies); (170)
mmthDROMmum,SMKevﬁmﬁMmeve,Ethaﬁm.
Preparation for Autopsy”, Bihat Ministry of the interior, 430 photographs (ICTY
No. D00D-1661). Following, from mwumbers 28 through 31, are the also
phs included in this CD ROM; (171) Bodies end artifacts on site, 719
photographs (ICTY No. D0CO-1661); (172) Bodies in bags prior to washing, 484
photographs (ICTY No. D000-1661); (173) Antifacts recovered In the course of
washing, 154 photographs (ICTY No. D000-1661); (I 74) Photographs taken at the
Jakarina Kosa exhumation site, 439 photographs, ICTY (ICTY No. DOG0-0757);
(175) Part 1 of video entitled ,Aerials Exhumation Sites, 16 April 2002" and
including suspected mass grave sites at Gomyja Plitska (Kotor Varof), TomaSica
(Prijedor) and Benkovac (Prijedor), SFOR (ICTY No. V000-3882); (176) Part 2
of video entitled ials Exhumation Sites, 16 April 2002" and including
suspected mass grave sites at Gomje Plitska (Kotor Varo5), Tomasica (Prijedor)
and Benkovec (Prijedor), SFOR (ICTY No, V000-3883); (177} Video footage of
exhumation. and excavation at Tomadica in Prijedor Municipality, ICTY (QCTY
No. V000-3961); (178) Video footage of exhumation and excavation at
in Prijedor Municipaliy (ICTY No. V000-3962); (179) Video footage of
exhumation and excavetion at Padinec Cemetery in Prijedor municipality (ICTY
No. V000-3963); (180) Past 1 of video footags of exhumation and excavation &
Redak 1 and 2 in Prijedor Municipality, ICTY (ICTY No, V000-3964), (181) Pant
2ofvldeoﬁoomeot‘exhumﬁonmdmamionatm 1 and 2 in Prijedor
Munisipality, ICTY (ICTY No, V000-3965); (182) Annex G to the Amor MaSovié
report dated 9 Janmzum—videofoousenfexhummmatvnﬁwsmvesim
(CTY No. V000-4667); (183) Video footage relatsd to exhumations in BiH,
conducted at various locations, the original title Is ,Video film: Ekshumacije
masovnih grobnica s nekoliko razlititih lokaliteta” (ICTY br. VO000-6210); (184)
Video footage of excavation and exhumaticn works at the Xevljani grave site,
possibly June 1999 (ICTY No. V000-6211); (185) Video foolnge of exhumation
material (ICTY No. V000-3893); (186) Video footage of exhumation material
(ICT'Y No. V(000-3894); (187) Video footage of exhumation material (JCTY No,
V000-3895); (188) Video fooage of exhumation material (ICTY No. V000-6278);

footage materia) (ICTY No. V(000-6280); (191) DVD of
exhumation material containing color photographs of exhumed body parns, ;}rﬂ’ =
and personal artifacts (JCTY No. X009-4467-X009-5464 and X011-11 i
1199); Coler photographs of grave sites and possible tocations of grave¥gites
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Comje Plitsks, Benkovac (Prijedor) and Tomadica (Prijedor) (ICTY No. X014-
3005-X014-3092); 12 rolis of film regerding the exhumations at TomaSnica,
Benkovac barvecks, Harem Vrbanjce I, Gomja Plitksa I, Gornja Plitska 2, Gomja
Pliskal::3 (ICTY No. X014-3272-X014.3282); 62 digital photographs of
exhumations perfonmed at Kori¢anske stijene on the Via¥ié mountain between 1§
and 2] May 2003 (ICTY No. X016-7065-X016-7126) and data with photographs
from the mortuary in Sanski Most dated (ICTY No. X017-2211-X017-2763);
{192) Lease Contract (Zlsia Cikon); (193) ICTY Statement of the witness K034
from 2000, pg. 4, paragraph §, 5-10; (194) Pert of the transeript of the testimony of
witness K027 in tho Kvolka trial in 2000; (195) Two parts of the manscript of the
testimony of witness K019 in Kvotka trial in 2000 and a part of transcript from the
Sikirica trial from 2001; Statement given to the ICTY [n 2002, pg. 3, parsgraph 4
(ENQG) and pg. 3, pamgraph $ (BHS); (196) Transcripts of the testimony of the
wimess Emir Beganovit in the Kvotka trinl dated 4 May 2000, pg. 1359/14 line
through pg. 136{/12 line; pg. 1404/12 line through pg. 140619 line; pg. 140717
line through pg. 141€/1S line; pg. 1426720 line chrough pg. 1430/18 line; pg.
1478/17 line through pg. 1482725 line; pg. 1550/25 line through 1551/8 line; pg.
1555/2 through 19 line; pg. 1413/4 line through pg. 1416/15 line and pg. 1481/25
line through 1482/19 line; (197) Statement of witness K036 given 1o the ICTY in
Aptil 1996, pg- 3; paragraphs 2 and 3 (ENG and BHS); (198) Starement of witness
K010 given to the ICTY in August 2000; Statement given in BiH in Scptember
1994; Swatement given In BfH in November 1994; Statement given in BiH in
December 1995; Transcript from the Sikirica trial, 2001; (199) Transeript of the
testimony of witness K07 in the Sikirica uinl in 2001; Statement given to ICTY in
March 2001; Swmtement given to ICTY in March 2002; unsigned notes of the
ICTY OTP investigators dated Juze 1999; Official note of the i
{undated); Statement given in BiH dated March 1993; Statement from BiH dated
March 1999; (200) Excerpt from Instructions for the Work of the Munieipal Crisis
Staffs of the Serblan People, Govenment of the Serbian Republic of Bosnia and
Herzegovina, 26 April 1992; (201) Memorandum by Prijedor Public Security
Station forwarding a Banja Luka Security Services Center order on treatment of
prisoners-of-war and civilian, 21 August 1992; (202) Death certificate 10 the name
of Igor KneZevié; (203) List of men named Dulko or Dusan KneZevié who were
members of the 43 Motorized Brigade Prijedor; (204) Census forms from the
1991 Census for all persons named Dufan or Dufko KneZevié in Prijedor
Municipality with maps indicating the place of residence for those bom between
1950 and 1970; (203) of the town of Prijedor and a certificate confirming that
the name of tho street Mazara” in Prijedor was changed to0 “Prote Matije
Nenadoviéa™; (206) Testimony of Ismet Dizdarevié,

hhmdmmmmpmmﬂwmhudduudﬂwhﬂm
documentary evidence:

(E-01) Document ERN SA 032086, excerpt from the agreement on division of
functions between political parties in the SRBIH Ministry of the Interior; (E-02)
Document ERN B0048007, Report of the Banja Luka Security Services Cem r of
15 April 1992; (E-03) Dispatch note of the Minister of the Interior of B AT

Delimustafié No. 10-70 of 29 April 1992; (E-04) Dispatch note of the
of the Staff of the Territoria! Defense of RBiH, Colonel Hasan EfE .
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02/145-1 of 29 April 1992 end English transiation of the same document; (E-05)
Dispatch note of the Assistamt Minister of the Interior of BiH Momtilo Mandié
No. 02-24¢82 of 31 March 1992; (E-06) Document ERN P0043131, dispatch note
of the Prijedor Public Security Station No. 11-12-1873 of 30 April 1992; (E-07)
Document ERN P004425S, dispatch note of the Banja Luka Security Services
Center No. 1192 of 10 April 1992; (E-08) Document ERN P 0044243, dispatch
note of the Banja Luka Security Services Center No. 11-98 of 16 April 1992; (B-
09) Document ERN P 0003932, distribution list for the previous dispatch note
authored by the Chief of Staff of the Prijedor Public Security Station, Hasan
TalundZié; (B-10) Document ERN P 0035097, excerpt from the Law on Internal
Affairs of the Serb Republic of BiH (Official Gazette of SRBIH No. 18 of 29 June
1990, pg. 495); (E-11) Documem ERN 00184324, excerpt from the Law on
Internal Affalrs of the Serb Republic of BIH (Official Gazette of Serb Pecple in
BiH No. 4 of 23 March 1592, pg. 79); (E-12) Document ERN 00633780, Decision
10 release persons from captivity, Prijedor Municipality Crisis Staff, dated 2 June
1992; (E-13, 14, 15, 16) 13- English version of page 6680 of the transcript of the
testimony of Sivac Nusret of 30 July 2002; 14 - BCS version of the previous
document; 15 - Document ERN 01050397 Decision of the Municipal Court in
Sanski Most No. R- 139 of 25 March 1998, 16 ~ copy of the newspaper article
titled , Ahunet Tatarevié* published on 23 January 2007; (E-17) Official document
of the RS Ministry of the Interior, Police Station in Kozarska Dubica No. 10-1-
11/02-234-55/07 of 10 April 2007; (E-18) Document ERN P0031426 - dispatch
gote of the Public Security Station Prijedor Chief Hasab Talund2ié No. 11-12-
3375/91 of 4 August 1991; (E-19) Document ERN P0031410- dispatch note of the
SRBIH Ministry of the Interior No. 606 of 6 August 1991; (E-20) Document ERN
01137039 Rulebook on Internal Organkzation of the Republic Secretarist of
 Internal Affairs of SR BiH of 29 .1950; (E-21) Document ERN 00184860-
Certificate of the Prijedor Municipal Organization of Red Cross to the name of
Sivac, Nusret; (E-22) Document ERN 00237034~ Certificate of the Prijedor
Municipal Organization of Red Cross w the name of Azedin Oklopti¢; (E-23)
Copy of the medical file of Sivas Nusret with the English translation- ICTY
number of the document IT -98-30/1-Ap.| 1/3559; (E-24) excerpt from the book
vniﬂ:nbyboctnrbwkolakﬂé-ns-mpopuhﬁm,mmﬂuﬁam
1598, pg. 344, 345 and 348-351; (E-25) Document ERN 00792731~ list of persons
to be amested by the Prijedor Public Security Station No. 203; (E-26) Document
ERN 03061164 - BCS version, excerpt from the report of N. Sebire — for the
needs of the OTP of the ICTY in The Hague; (E-27) Document —~ movement
permit to the name of Durej Sejdi, Prijedor Public Security Station No, 11-12-181
of § Junc 1992- BCS vemsion; (E-28) English translation of the previous
docurment; (£-29) Document- Decree on disbandment of the former Republic Staff
of Temitorial Defense No. 01-011-303/92 of 8 April 1992; (E-30) Prijedor Ano
Demini 1992 (testimonies and documents); (E-31) Document ERN P 0053540 and
following numbers (BCS and English versions); (E-32) Mobilization call-ups of
the RBiH Temitorial Defense Staff Kozarac to the names of Softié Senad,
Dionlagié Senad and Sofié Ned2ad from Kozaree; (E-33) Document ERN
00633185 - dispetch note of the Banja Lika Security Services Center fyr.al
Chiefy of public security stations, No, 11-01/01-0D-439 of 19 August 193
the need for a selection of POWS 1o be performed at Manjads; (E-34) 3
ERN 00533308 — dispatch note of the Prijedor Public Security Station ik
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Banja Luka Security Services Center, No. 11-12-2213 of 22 August 1992, shout
the selection and transfer of a group of prisoners from ManjaZa to Tropolje; (E-
35) Document of the Prijedor Police Station — Police Station Department
Omarska, Report of the escort service; (E-36) ET 0149-9488 through 0149-9492,
newspaper articls "Morala sam reéi svijetu” by Diane Taylor. with photographs of
Jasenko Rasol, BCS version; (B-37) English version of the previous newspapers
article published in the magazine "Eve® titled *I hed to tell The World", ERN
014948-0149492; (E-38) France-press Agency news of 24 June 1993, English
version, ERN  00035638-00035640; (E-39) English version of the previous
document ERN 00968375-00968376; (E-40,41,42) 40- interview with K027
published in "Dnevni svax®, 17 February 2007 on pg. 6; 41- newspaper article
“Visit to Omarska on 6 August® published in ,Dnevni avaz” on 30 July 2006; 42.
newspaper atticle ,,Victims' voices do not travel far** published in ,Oslobodenje”
on 26 Junt 2008; (E~43,44,45,46,47,48,49,50) 43 - ERN P0056486 - Decision
ordering Muhamed Cehaji¢ into custody, Prijedor Public Security Station No. 11-
12/02-KU-210/92 of 3 June 1992; 44 - ERN P0056490 — document of the Prijedor
Public Security Station No. {1-12/02.-KU-210/92 of 3 June 1992 - information of
VPD on brining Muhamed Cehajié into custedy; 45 — ERN 00415329 - document
of the Basic Court in Prijedor No. Xi-82/92 of 3 June 1992 addressed to the
District Prison in Banja Luka - information on custody ordered for Cehajit
Mubamed and Avdié Mehmed; 46 - ERN P005663% — Decislon of the Bagte Count
in Prijedor No. Kv.20/92 of 7 July 1992 on extension of custody of the accused
Alié Bahrija and others; 47 — ERN (0415300 — Decision of the Basic Court in
Prijedor No. Kv.21/92 of 21 July 1992 on extension of custody of the aceused
Sikirié Ferid; 48 — ERN 00415282 - 0045287 : Number of the Public Prosec
Office KT-19592 of 4 hme 1992 - Motlon to conduct investigation against
MujedZié Mirsed, Cehaji¢ Muhamed and others; 49 ~ ERN 02199378 - Decision
~of the Basic Court in Prijedor of 18 August 1992 by which the Bagic Count in
Prijedor declared the lack of subject-matter jurisdiction in the criminal case
against the accused Mujad2i¢ and others and referred the case to the Military
Prosecutor's Office, that iy, the Milivary Cowrt; 50 — ERN 02074855-02074863,
Indictment of the Military Prosecutor’s Office in  Banja Luka against Mujed2ié
Mirsad and others dated Scptember 1992, reccived in the Military Court In Banja
Luks and entered under aumber 1K-3/52 on 1} September 1992; (E-51) statement
of the witnesy given to the OTP in The Hague on 10 December 1997, BIH
00014696 - 00014701; (E-52) Statement of the witness given to the OTP in The
Hagus on-7 March 2003 L0094459 - 00014701 ; (E-53) Notes of the investigator
of thé-OTP in The Hague of | h!yMnyrdingnwiminmview;(E-ﬂ)Thc
following pages of the transcript of the testimony before the ICTY of 23 January
2003 in the case number IT-99-36-T "Prosecutor vs. Brdanin® : 13671, 13672,
13673, 13674, 13685, 13696, 13698; (E-55) the following pages of the
of the testimony before the ICTY on S and 0§ September 2000 in the case number
IT-98-30-T "Prosecutor va. Kvotka and others™ 4730, 4731, 4736, 47414751,
4764, 4765, 4768, 4761, 4783, 4784, 4819, 4820, 4821, 4840, 4841, 4843, 4844,
4847, 4848, 4859; (E-56) the following pages of the transcript of the testimony of
Emir Beganovi¢ before the ICTY at The Hague on 19 July 1996 in the case
m&rmr.l‘s%ti-g ?oPmecutor VE. Digk;e'l‘adié': 2490, 2454, 2501, 2495, 2508===
5 llowing pages o transeripr of the testimony A4Em
Beganovié before the ICTY in The Hague on 4 May 2000 in the case ngipt
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98-30/1-T "Prosecutor vs. Kvolka and others™: 1378,1386, 1387, 1388, 1390,
1404, 1405, 1413, 1414,1429, 1430, 1342, 1343, 1356, 1357, 1362, 1371, 1372,
1373,1374, 1375; (E-58,59) 58 — Dispatch note of the Prijedor Public Security
Center No. 14-02/4-BJ of 24 August - excerpt from the criminal records
conceming Emir, BCS version; 59 - English version of the previous
document ERN 5028 and 5029; (E-60) ERN 01060693-01060699, statement of
Azedin OklopEié given to police authoritics of the Kingdom of Sweden on 19
March 1993. This document also bears the marking BIH 00014859; (E-61,62) 61 -
ERN P0054859-0054850, hospital protocol for Emir Zjaki¢ from Prijedor dated 30
May 1992, 62 ~ English tansiation of the hospital protocol; (E-63,64) 63 ~ a
hospital document — Discharge summery issued by the hospital to the name of
Nizi¢ Mirosiav, & police officer In reserve; 64 — Englich transiation of the previous
document; (E-65) document of the Prijedor Police Station — Police Station
Department Omarska int. number 7992 of 11 June 1992 addressed to the Chief of
Staff of the Prijedor Public Security Station; (E-66) ERN 03062830, excerpt from
the Report of N. Secbire, pg. 48 conceming Ramadanovi¢ Safet and Qanié
Sulejman; (E-67) ERN 03064884, notes of the OTP investigators Hans Elvebro
and Kaplla Waideram of 26 September 1998 from their mesting with the witness
Defevié Izet and the photo identifieation; (E-68,69) 68 - ERN 0350129%-
035012300, OTP document titled ,declaration” on authenticity of the previous
document signed by Mazaher Inayat, OTP investigator, English version; 69 - BCS
version of the previous document; (E-70) ERN 03074951-03050763, excerpt from
the report of N. Scbire- paragraph 4%(6), ordinal number 34, islamovié Nediad;
(E-71) ERN P0050761-0050763, Handwritten list of persons who need to be
issued the entry passes for the Collection and Remand Center Omarska; (E~72,73)
72 - the following pages of the transeript of the testimony of witness Velié Masuf

- before the ICTY on 26 September 2000 in the case "Prosecutor ve. Kvotkaand = = .

others” : $709, 5711; 73 ~ the following pages of the transcript of the testimony of
Velié Maruf before tre ICTY on 26 September 2000 in the case ,Prosecutor va,
Kvotka and others® ; 5680 — 5687 (the testimony about the death of Soleja
Mircslav); (E-74) ERN 01067887, layout of the ground Aocr of the administrative
building (on which the witness identified . the garage” during cross-examinaiion;
(E-75) the following pages of the transcript of the testimony of K022 before the
ICTY in the case *Prosecutor vs. Kvolka and others™: 2623, 2624 and 2658; (E-
76) ERN 03052960, excerpt from the Report of N. Sebire, "Annex 2° under
ordinal number 76! — information on the hardship and death of Medunjanin Haris,
BCS version; (E-77,78) 77- ERN 03074838, excerpt from the Report of N. Sebire
under number 39 - information on death and exhumation of Medunjanin Haris
from Kozarsc, BCS version; 78- ERN 01847979, excerpt from the Report of N.
Sebire, paragraph 44(1) under number 39 — information on death and exhumation
of Medunjanin Haris, English version; (E-79) ERN 02014991-02014992,
Document of the Municipal Court in Sanski Most No. R-477/98 of 72 September
1998 — Decision establishing death of Medunjanin Haris and Medunjenin Bedir;
(E-80) ERN 03084190-03084191, English version of the previous document; (E-
81) Official document of the Swedish authorities dated 18 April 2001 sent to

ICTY in The Hague, Exglish version, in which it reads that the convergation.
between the Swedish police and the witness was not audio recorded (ppfhriEd}sa
(E-82) layout of the ground floor of the administrative building of thiH
Mine Omarska with the markings of the oom Al9 In which wit
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eccording to her testimony, was mped twice during the day; (E-83) pages §229
and 6230 of the testimony before the ICTY in the case "Prosecutor va. Kvolka and
others”, the part referring to the alleged rapes which took place during the day,
which is when according to the witness, the rapes took place in the room marked
as Bl (the room on the upper floor of the administrative building); (E-84,85) 84-
written statement of the witness given to the OTP in The Hague, to the investigator
Susan Tucker on‘'2 and 3 March 2000 and the statement given to the OTP in The
Hague, to the investigator Tariq Malik on | November 2002; 85 - written
statement of the witness given to the Swedish police authorities in the town of
Kalmar on 10 May 1993; (E-86) ERN 01105512 — 01105529 - statement of
Jakupovié Sakib given to the OTP dated 29 and 30 October 1994; (E-87) ERN
01035462 - 01035479 — gtatement of Jakupovié Sakib to the OTP in The Hagus,
given to the investigator Tariq Malik on § September 200; (E-88,89) 88 - ERN
P0053545 and P053346, mobilization lists of the Termitorial Defense Staff of the
RBiH in Kozarac (ordinal number 55. Jakupovié¢ Sakib); 89 — English version of
the previous document, ICTY [T-98-30/1-A p.40/3559 bis; (E-90) Record of
examination of the witness Jakupovié Sakib, Prosecutor's Office of BiH No. KT-
RZ-143/06 of 26 July 2006; (E-S1) Photographs of residential facilities in Petrov
Gnj (presented to the witness Jakupovié Sakib during cross-examination); (E-92)
transcript of the testimony of the prosecution witness K042 in its entirety before
the ICTY in the case "Prosecutor vs. Kvolka end others” of § June 2008; (E-
93,94,95,96) 93 — ERN P00054849 — hospital report for Zjaki¢ Emiy from Prijedor
dated 30 May 1992, that ls, 11 Juns 1992; 94 — English version of the previous
document; 95 ~ Document — hospital discharge suromary for NiZi¢ Mirostav, No.
5031 in the case before the ICTY in The Hague No. IT-98-30/1-T; 96 - English
version of the previous document; (E-97) ERN 00249979 - 00249980 - statement
given by K042 to Swedish police authorities on 3 February 1995 on which the
witness wrote "T'mopolje Kuruzovié Siobodan Faca® (iny the cross-examination the
witness denied that it was his handwriting); (E-98) ERN 00962318, BCS version
of the previous document; (E-99) ERN 010697404, Photograph on which the
wilness marked certain positions regarding certain persons in relation to the
incident involving Had2ali¢ Rizah; (E-100) Diegram of the ground floor of the
administrative building with notes entered by witness K042, admitted as evidence
in the ICTY case “Prosecutor vs. Kvotka and others” dated $ June 2000 under
number 3/77-A (Defense requested this exhibit to be obtained from the ICTY), (B-
101) ERN B0084759, Document of the Secwity Body of the Prijedor Tactical
Group No. 239/92 of 24 June 1992 about the capturing of Jakupovit Azur, Hodsié
Hejro, Adamovi¢ Darko and Softié Sened; (E -102) ICTY Judgment No. IT-98-
30/1-T of 2 November 2001 in the case ,Prosecutor vs. Mimslav Kvotka and
others” BCS version; (E-103) Rulebook on the manner of work of the public
security service 1977; (E-104) Rulebook on intermal organization of the RS
Ministry of the Interior in the imminent threat of war and war, September 1992;
(E-105) Rulebook on disciplinary lisbility of the employees of the RS Ministry of
the Interior; (E-106) ERN 01816880 dispatch of ths Chlef of Staff of the BiH
Amy Supreme Command, Sefer Halilovié, strictly confidential 02/1513-209 of 23
December 1992 in reference to the status of Mirza Mujed2ié; (E-107) dispatch of
the Commander of the RBIH Territorial Defense Staff, Colone! Hasan (:“ 2
29 April 1992 on the commencement of combat sctivities; (E-108) M it

84 Session of the RBiH Presidency held on 6 May 1992 (E-109) ERNs
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gpeclal repert of the US Embassy in Belgrede of 9 November 1992; (E-110) ERN
P0C03541-0003545 = Prijedor Public Secusity Station, employees performance
report for February 1992; (E-111) ERN 0034301-0034306 — Nationa! Security
Sector Banja Luka: ,The most recent information obtained through activities
aimed et shedding light on the attack on the military patrol, paramilitary activities
and illegal amming of pecple in the temitory of Kozarac, Prijedor and other
neighboring settlements, June 1992; (E-112) ERN 005633256 - document of the
Prijedor Public Security Swmtion No. 11-12/16 of 13 June 1992 sem by the Chief of
the Prijedor Public Security Siation, Simo Drijata, to the Chief of the Banjs Luka
Security Services Center about the unlawful conduct of the members of the
Special Police Unit; (E-113) ERN B0043531-0043541- Information of the Public
Security Station Banja Luka of 5 May 1993 No. 11-2-str.pov.<79/93 about the
recorded unlawful activitics of the Special purposes police unit of the Banja Luka
Security Services Center; (E-114) ERN 00951920, cover page of the daily paper
"Glas” Banja Luka, number 6600, issue for 28 April 1992, the text about the
decision passed by the Assembly of the Autonomous Region Krajina to form the
unit; (E-115) ERN 00951922 - cover page of the daily paper “Qlas® Banja Luks,
No. 6601, issus for 29 April 1992, a short interview with the Chief of the Banja
Luka Security Services Center, Stojan Zupljanin, about the farmation of the unit;
(E-116) ERN 00951947 — cover page end page 3 of the daily paper "Glas” Banja
Luka, No. 6686, issue for 23 June 1992, text under title “Special forces members
against police*; (E-117) ERN00S33182 — dispatch of the Banjz Luka Security
Services Center No: 11-1/01-50 of 14 August 1992 conveying the order of the RS
Ministry of the Interior strictly confidenial No. 10-17 of 27 July 1992 sbout the
disbandment of the special police units in the scourity services centers; (E-118)
ERN 02969857 ~ 02969871 - /Decree of the RS President on presentation of
decorations; (E-119) Order of the Chief of the Prijedor Public Security Swtion
Simo Drijata on the establishment of the Collection and Remand Center Omarska,
31 May 1992; (B-120) ERN 00792696 - List of persons to be apprehended to the
Collection and Remand Center Omarska; (E-121) ERN 00792712 -~ List of
persons to be apprehended to the Collection and Remand Center Omarska; (E-
122) ERN. 00792632 - List of persons to be apprehended to the Colieciion end
Remand Center Omarsks; (E-123) ERN 00792691 - List of persons to be
to the Collection and Remand Center Omarsks; (E-124) ERN
00792698 — 00792699 ~ List of persons to be apprehended to the Collection and
Remand Center Omarska; (E-125) ERN 00792717 — Officlal note of the Prijedor
Publie Security Statlon of 9 July 1992; (E-126) ICTY No. ET-0042-2310-0042-
2310, non-English version of the certificats for Ibro Beglerbegovié No. 11-12-30
of 24 July 1992, signed by the Chief of the Prijedor Public Security Station Simo
Drijata end the translated version of the same documeny; (E-127) Prijedor Police
Station — Police Station Department Omarsks, proposed plan of the security
service, 7 June 1992; (E-128) Police Station Department Omarska, Officlal note
conceming the reserve police forces officer Govedar Zdravko, 17 June 1992; (E-
129) Police Station Prijedor — Police Station Department Omarska, Report on the
escont service dated 21 August 1992; (B-130) Police Station Department Omaersks,
Official note on the situation in Donji Jekupoviéi dated 5 October 1992; (E-
Decision of the Municipal Secretariat of Intemal Affairs Prijedor No, d5421
2/171 of 1 July 1983 deploying 2eljko Mejakié to the duties of a police gfiit
‘132)-Decision of the Municipal Secretariat of Intemal Affairs Prijeds
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120-28/83 of 11 December 1984 deploying Zeljko Mejukié to the duties of the 2
patrol sector leader; (E-133) Decision of the Municipal Secretariat of Intemnal
Affairs Prijedor No. 010-33.345 of 1 June 1987; (E-134) Decision of the RS
Minister of the Interior No. 09-120-11/465 of 27 October 1993 deploying Zeliko
Mejakié to the duties of the patro) sector leader in the Prijedor Public Security
Station- Police Station Prijedor - Police Station Department Omarske; (E-135)
Military Booklet of 2eljko Mejakié No. BC 142710 (fec with the presentation of
the original); (E-136) Organizational chart of the internal affhirs bodies for
different periods; (B-137) ERN 00534046-7, 01903324.5, P0042953 and 1003799
= correspondence between the Chief of the Prijedor Public Security Station Simo
Drijata and the Bishop of Banjn Luka dr. Franjo Komarica (exhibit P96-1 in the
case before the ICTY “Prosecutor vs. Kvolka and others™; (E-138) ERN 00841608
= Order of the 1° KrajiZki Corps on re-subordination of police members to the
military command, strictly confidential No. 397-430/1-92 of 6 September 1992;
(E-139) ERN P0054978 — excerpt from the protocol of the hospital in Prijedor
from number 3621 through 3630 of 1 July 1992; (E-140) ERN P00387839-
0037845 — List of members of the Assembly of the $DS Municipal Board
Prijedor, December 1992; (E-141) ERN P0029404-0029414 — Report of the
Prijedor Public Security Station No. 11-17-01-1 of 8 June 1993 = information on
the violation of the public law and order and the commission of criminal offences
by the members of the RS Army; (E-142) ERN 01312025-01312033 ~ Report of
the 4 Tactic Group Command to the Commander of the 1® Krujitki Corps of
December 1992; (E-143) ERN B0098095-0098097 — Banjs Luka Security
Services Center, National Security Sector — Report dated 20 January 1993 on the
work of the Prijedor Detachment of the NSS between | January and 31
December 1992; (E-145) ICTY documem IT-57-24-PT p. 4216 BCS version with
the English translation — document of the RS Army General Swff No. 027247 of
22 January 1993, informalion on the recommendations for promotions; (E-146)
Collection of 32 photographs of the Collective and Investigation Center Omarsks;
(E-147) Official Gazeme of the Autonomous Region of Krgjina — geneml
mobilization call-up, 5 June 1992, ERN 00633799; (E-148) Crisls Staff of the
Prijedor Municipality — sppeal 10 respond to mobilization, 2 June 1992 ERN
00633799; (E-149) Prijedor Public Security Station, Police Station Prijedor ~
Moticn to initiate minor offence proceedings against Predrag Murgonjs, 27 July
1992 ERN P0055408; (E-150) Medical Center "Dr. Migden Stojanovié® Prijedor -
Patient’s log for 1992 ERN P0054742-005478); (E-151) Duty Roster of the Police
Station Prijedor, 18 May 1991 ERN B0032257; (E-152) Banjs Luka Security
Services Center — Report on reception centers in municipalities of 14 August
1992; (E-153) Letter of the local community of Maritks (executive board),
handwritten, sent on 19 April 1992 to the Public Security Stwation Prijedor
concerning the recruitment of the police reserve forces; (E-154) Order appointing
Jusuf Rami¢ the commender of the Patriotic League for the territory of Prijedor,
21 May 1992 ERN 00798790;(E-155) Prijedor Public Security Smtion ~
disciplinary proceedings against Modié and Badnjevié, 18 November 1990, ERN
00587498; (E-156) N. Sebire "Additional report- exhumations and proof of death —
Prijedor Municipality”, 28 August 2002; (E-157) N. Sebire "Exhumationg.and
proof of death ~ Prijedor Municipality” Annexes dated 3 September 200218
ERN P0033043, handwritten list of employees of the Police Station Bfijbd

159) ERN 004518233, digpatch of the Chief of the Banja Luka Secufify §
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Center; (E-160) ERN 00633164, conclusions of the meeting of the Council of the
Banja Luka Sccurity Sesvices Center of 6 May 1992; (E-161) ERN 00633185,
POWs-selection — dispatch note; (E-162) ERN 00633237, dispatch of the Banje
Luka Security Services Center of 28 May 1992; (E-163) ERN 00633298, dispatch
of the Prijedor Public Security Station of § August 1992; (E164) ERN 00633308,
dispatch of the Prijedor Public Security Stwtion of 22 August 1992; (E-165) ERN
01470203, interview with Simo Drijats; (E-166) ERN 0323-8844, Order of the
Minister of the RS Ministry of the Interior 23 July 1992; (E-167) ERN L0058413,
Muharem Nezirevié and Milod Aprilski, resignation lemers; (E-168) ERN
P0022353, dispatch of the SR BiH Ministry of the Interior dated 26 January 1992;
(E-169) ERN SA040286, official nole, obika in the Croatian Ministry of the
Interfor; (E-170) ERN 00792732, list of persons 1o be apprehended; (E-171) ERN
00792737, list of persons to be apprehended; (E-172) document confirming the
death of BeSirevi¢ Mirzet; (B-173) document confirming the death of CauSevié
Hasega; (E-174) Photograph of collestors; (E-175) mobilization call-ups of the
reserve police force; (E-176) ERN P0031386, 1991 mobilization — dispatch note;
(E-177) ERN P0031387, 1991 mobilization — dispatch note; (E-178) ERN
P00O3138S, 1991 mobilization - dispatch; (E-179) the sketches of the rooms in the
lon camp with dimensions; (E-180) ERN 00386813, Military Prosecutor's
ie (Vaso Marinkovig); (E-181) Muslé Nermina, movement permit; (E-182)
Excerpt from the book written by Besim IbiBevié, training of the Croatian Ministry
of the Interior; (E-183) ERN 00633842, division power in Prijedor; (E-184)
"Kozarski vjesnik”, cover page of the lssue for 17 July 1992; (E-185) ERN
00633259, list of killed people; (E-186) ERN 00633812, dispatch note — the amy
refuses to take over the security; (E-187) ERN P0044563, information authored by
Zeljko Mejakié of 1995; (E-188) ERN 02010899, Andi¢ Redomir — statement; (-
189) ERN POOS 0660, a request for the passes to be issued to joumalists; (E-190)
Report of the Ministry of the interior of 12 March 1992; (E-191) ERN P0003409
~ performance report for the period between 16 June and 15 July 1992 Police Station
Prijedor; (E-192) ERN P0003426, performance repart for June 1992 Police Station
Prijedor; (E-193) English translation of the previous document; (E-194) ERN
POD48684, certificate issued by the Colonel Majstarovi¢; (B-195) ERN 00833258,
official note = Ranko Kovalovié aka Bato; (E-196) ERN 00533809, Report of the
Public Security Station for the Prijedor Crisis Staff; (E-197) Diagram of the
ground figor of the administrative building with the notes entered by witness
K042, admirted as evidence in the ICTY casc ,Prosecutor. va. Kvolka and others”,
date S June 2000, under number 3/77-A; (E-198) two slip noles that Idriz
Jakupovlt wrote in the camp for the members of his farnily; (E-199) Information
on paramilitary formations in the temritory of the Serb Republic of BiH, 28 July
1992; (B-200) Decision on retirement of Bujié Milutin; (E-201) Excerpt from the
statement of witness K040; (E-202) excenx from the transcript of the testimony of
K037 before the ICTY of 2 October 2000; (E-203) ERN 00962233, excerpt from
the notes of ths OTP investigator abont the testimony of KOA42; (E-204) excerpl
from the transcript of the testimony of witness Y before the ICTY of 5 July 2000
(witness KOY)XE-205) ERN 00378921 document of the Municipal Court in Sanski
Most sent to AID for the needs of the Tribunal in The Hague (in referenca-te-.
witness KO23) and the excerpt from his siatement given to the OTP(E7206)" =
excerpt from the statement of witness KO41 of 27-28 August 1995
Excerpt from the statement of the witness Tomié Anto; (E-208) excesp
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statement of the witness (KOI7); (E-209) excerpt from the statement of the
witness (KO35); (B-210) transeript of the testimony of Dr. Gaji¢ Slabodan before
the ICTY in The Hague on 8 CD; (E~211) transcript of the testimony of Novek
Pusac before the ICTY in The Hague on a CD; (B-212) transcript of the testimony
of Dragan Velaula before the ICTY in The Hague on & CD; (E-213) Decision
appointing Zeljko Mejaki¢ the deputy commander of the PS Ormarsks, 1994; (E-
214) ERN P0003176-P0003180, Report on work during public holidays, Police
Station Prijedor; (E-215) copy of the military booklet of (ruban Mom#ilo No.
14867%; (E-216) copy of the employment record card of Qruban Moméilo No.
63562; (E-217) excerpt from the Register of Births for Gruban Miedan; (E-218)
Statement of PuSkar Mustafh: 02-1794 dated 20 July 1998 given to AID, Sector
Sanski Most; (E-219) Statement of witness Beganovié Emir given to the ICTY;
Statement of witness Beganovié Emir given 1o the OG Qomji Rahi¢ dated 8 March
1993; (E-220) Statement of witneas Balti¢ Asmir given to the ICTY; (E-221)
Statement of Balti¢ Asmir given to the BiH Ministry of the Interior, Sector of the
State Security Service Zenica, No. 02-51/03 of 14 January 1994; (E-222) copy of
the Criminal Code of the SFRY with the commentary, 1977 issue; (E-223) notes
on evidence authored by the Prosecutor’s Office of BiH, drafis, in relstion 1o
witness DjeSevié Izet, dated 1 August 2006; (E-224) Statement of Okloptié
Azedin given to the ICTY and the transcript; (E-225) transcript of the testimony of
witness K19 before the ICTY; (B-226) Photograph of Omarska marked as MGH;
(E-227) Photograph of Omarska merked as MO2; (B-228) Photograph of
Omarsks masked as MQ3 with the marky denoting buildings; (E-229) Photogreph
of Omarska marked ags MG4; (E-230) Photograph of Omarsks marked as MGS
depicting persons resembling police officers; (E-231) Photograph of Omarska
marked a5 MGS depicting persons running: (E-232) Photogreph of Omarska
marked as MG7 depicting persons resembling camp inmates; (E-233) excerpt fro
the Register of Births for Kne¥evi¢ Dulko bom on 17 June 1967 issusd by
Prijedor Municipality; (E~234) excerpt from the Register of Births for Knedevié
Duiko bom on 29 November 1967, issued by Prijedor Municipality; (B-235)
excerpt from the Register of Births for Kne2Zevié Dulko, bomn on 29 November
1967, issued by the Prijedor Municipality; (E-236) Leuer of the RS Ministry of the
Interior, Banja Luka Public Security Center, Public Security Station Prijedor No.
10-1-10/05-207- of 25 February 2003 sem to Attomey Bsjié Slavica; (E-237)
Certificate of the Catering Commercial School in Prijedor confiming that
Knelevié Dulko successfully passed thc exams administered by this school
outside regular classes and obtairned the calling of a walter; (E-238) Official note
dated 7 June 1992; (E-239) Official note dated 21 June 1992, lieutenant; (E-240)
Employment record cand for the Accused Dusko Knezevid; (E-241) excerpt from
the patient’s log (copy).
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Decisions on witness protection
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views of the Defense, pursuant to the Law on the Protection of Witnesses under Threat
and Vulnsreble Wimesses (Law on the Protection of Witnesses), In the majority of the
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measures. The majority of the witnesses testified under the granted pseudonyms, and the
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trial via sudio-streaming only without witnesses’ imeges being shown, while at the same
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the trial directly. At certain stages of the examination-in-chief, in which enswers to
specific questions could havcjwpudindﬂueonﬁdmtiaﬂtyofﬁwvﬂmwmndﬁes.
theuialwasdmdtod:npublie,pmttomﬁcleﬁSohhaCPCB-ﬂ.umdnlly
Mmauﬁmwubdngashedqmﬁomohmlmmoreonmﬁnaa
wduqu_ey@.hamnmwofmﬂnwmmmmﬁw
mguntpséudwmmﬂuwiumwhuhdmbmmmdﬂmmmﬁvemm
g1 the trials before the Heague Tribunal, taking into eccount the witnesses’ realistic fear
for their own and their families’ safety. In other words, the circumstances for many of
mwlmhaddmpdlndwumﬂmmﬂthcymmadeciﬂonwmmm
wwuphca.wthaydmumwnuirminmemimmapaﬂwmm
lnutbunvisiﬂnsdmnguhﬂy.whilewoﬂhaﬁummmdmmmmu
lmdalmdymmnwdmdbuulivinshﬂnmlnmiﬁon.ﬁmﬁumm
previously testified before The Hegue Tribunal, and testifying before the Coun In
wmmmm:mmmamem.mmwummmny
of the crime scene, Reviewing the balance between a witness’ right to the proteciion of
private life end the right of the general public to accurate and timely information, and
poting that the exclusion of the public was an exception to the rule of public nature of
proceedings, the Court deemed that the exclusion of the public would bring about the
duhedgnﬂuhnsmdcﬁmnnlwmm&rmu&mwmabem
while public information would be made possible in another, more acceptable way,

‘With féSpeet to tlie witnesses who were granted pseudonyms and who also requested 1o
testify without the presence of the public, the Cowst, at their request and upon the
mmmamﬁmmmmmmmﬂ.mﬁa
Article 235 of the CPC B-H and closed the trial to the public completely dusing the
whole course of these witnesses' examination, This strongest protective measure tumed
oul to be necessary in rare cases only, dus to the specific matters in the witnesses'
testimonies that could have clearly indicated the said witnesses’ identities.

Therefore, in addition to the protective measwe of granting pseudonyms

witnesses who testified before this Coust, the Court, in accordance with
provisions, also granted the aforementioned additional protective messures,
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each specific situation individuzlly end deeming it necessary to increase the pseudonym
measure, as the fundamental measure of witness identity protection. In the opinion of
the Court, the aforementioned protective measures, granted pursuant to the Law on the
Protection of Witnesses, ectually served the goat of completely applying the pseudonym
measure and achieving its purpose, that is, preventing disclosure of witnesses'
identities. In each specific case the Court reviewed the reasons of necessity of applying
s particular protective measure pursuant to Article 4 of the Law on the Protection of
Witnesses. Anyway, the Defense did not oppose the granting of additional protective
meagures if their goal was the protection of a wimess' identity, which was the primery
goal with respect to cach and every witness. This Panel is of the view that all the
sforementioned measures were necessary for the sake of protecting witnesses' interests,
given the fact that protective measures requests were filed by the witnesses personally
because their testifying in the case at hand mede them fear for their own oend the safety
of their families whom they visit on a regular basis, or by the witnesses who returmed to
the Prjedor Municipality arcs, that is, for the seke of the witnesses’ property safety.
That was particularly necessary because some of the witnesses recelved certain threats
which, in view of the Cour, additionally justifies ordering the aforementioned
protective measures, although the existence of specific threats and intimidation is not a
necessary precondition for granting protective measures, In other words, these are
primarily vuinerable witnesses who have been severely physically or mentaily
traumatized by the events surrounding the criminal offense, as well as witnesses under
threat who requested certain protective measures becauss of reasonsble grounds to fear
that danger for their personal safety or the safety of their families was likely to result
from their testimony. The Court was guided by the provisions set forth in Asticle 3(1)
and (3) of the Law on the Protection of Witnesses and, therefore, granted the
aforementioned measures to the witnesses, being of the view that it did not violate the
rights of the Accused to a public and fair trial, that is, the equality of arms, In each case
when 8 more stringent protective messure was applied to a particular witness, the Court
had previcusly cstablished that the same purpose could not be achieved with a more
lenient measure.

Finelly, in each aforementioned siruztion the Accused and their Defense Counsel were
informed of the identities of the protested witnesses and the complete contents of their
statements,

Declsion on exception from the direct presentation of evidence

The Prosecutors Office of B-H requested in its Motion No. KT-RZ-91/06 of 2
November 2607 that parts of the testimonies of witnesses Abdulah Brkié, Sifeta Sudles,
K012, X021, K031, Edin Ganié and }smet Dizdarevié be excepted from the direct
muﬁoncfeﬁdmumdlhatmemoflhmwiuwwmum
investigation stage, and the transcripts of their testimony before the ICTY be introduced
and used as evidence in the proceedings at hand. The Prosecwior's Office based this
request on the provisions of Article 273(2) of the CPC B-H, as read with Article 11 of
muwmmeMmﬁmomemnmtmvmmwmm
Article 5(1) and 7 of the Law on Transfer.

»
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m&mmﬁndlezﬁofm@CB-Hundmwdlbemwwiw

wﬂmdemﬁomﬁmhthwwdhmmﬂulmwmmvmmm
provideduuymmdlndiwwmsaminaﬁon.

mcomdwyummeafomﬁnudrmﬂonmoﬁun.mmwAm’ule
znmdmmmmmwmwmmmmmofﬁm
Ismet Dizdarevié, Abdulsh Brkié, Sifeta Sulié, Edin Genié, and witnesses K012, K021
mml.umuepemnrwmhgmme&unmlmpmibhmmmmidmb!y
diﬁmﬂtfwwmmmﬁsﬁraallmmwiummwmd.pﬁwmm
dmluiouofﬂtdrmﬂomdswdﬁmﬂmth,uﬁmm“.itwmbﬁsheddmﬂw
Wiuuu&monOﬁuofTheMgimofﬂwOomofB-Hhadu{edtomhmm
mmﬁmmmmﬁrmwin&muﬁmhdmm
Mibletoﬂ:ecmmorab!emauendmmandmﬂfybeibuﬂwCounofB-Hfbr
dlffmmm,ofwlﬁchﬂuwm&mnomunpomltmmbﬁmm
witness fsmet Dizdarevié hed died, which follows from the Death Certificate No. 04-
202-1-6920/2007 of 29 November 2007, issued by the Prijedor Municipality Registry
Ofﬁu,hemhisamdmwulmpm!bte.hllﬂunfomﬁomdwimm
mmmmmammﬁmdmmwmwmmﬁmm
impossibility of underiaking certain legal measures o secure their presence before the
&mof&ﬂ.hmhm‘uemmmmmm(mwimbdmabmﬂ}
That is why, in this Court's opinion, the legal preconditions for the application of Article
273(2) of the CPC B-H p:ovldlngapoasibilityofmptionmmedimtpmbn
deﬁmmwm.ﬂaﬂminmimmmmuuammmm
meuuluﬂmoﬁomlmb!ems,oﬁgiminsﬁumthekmumﬁcupﬁminm
camp, and that they are vulnerable witnesses, the Court finds that, in addition to Article
m(Z)ofltuCPCB-H,AnicleIlofﬂnhwon?mmﬁonof\vlum(sumﬁom
from the direct presentstion of evidence) also justifies the admission of the witnesses’
mmmmmh.mimoﬁu.mdﬁmm‘ﬂmmmuwbemm
signiﬁumunoﬂo:nldimbymiﬁﬁnguﬂcmdnﬁal.lnaddiﬂon, Article 3 of the
uwmmmmmmwimmmmﬁmh!m
Smuﬂkuluofhowdmuﬂﬁﬂ&numyumdlapmdmpmm
mBomhundHemgwha.wtﬁhArﬁchTaleorthewimmmﬁmaiugimw
the ICTY pemnndduﬂnslmwﬁsuﬁmswbumdwtinwwiminmﬁnmd
Hmeswina.meciwdpmvisiomludtoﬂuoomlmlonﬁmhlsmlnwﬁn
uimimmmakemuupﬁmﬂmnlhedhutmmﬁonofeﬁdmpmmm
Article 273(2) of the CPC B-H, especially given thet Amticle 5(1) of the Lsw on Transfer
mfoﬂhﬂmmmofdeposiﬁomofﬁmm&foﬂﬂulmslnﬂbe
adnﬁm‘blabqﬁmﬂumin&ﬂmv!dedﬁmhymnhvmwaﬁaumm
the opinion of the Court, the testimonies, that is, depositions of the aforementioned
witesses contain relevant ficts for certain issues and certain events about which the
mmmwlymmmmmmmw
the testimonies of other witnesses who were cross-examined before this Cowrt. In
eddition to this, the Court considered those testimonies (o be relisble, given the

and manner in which they were obtained, irrespective of the impossibility of
mmmmingmeﬁumminunmawmmeymm-exmindin
another trial before the ICTY and, given that, es has been said already, these
were corroborated by the testimonies of the witniesses examined before this
the Defense had an opportunity to cross-examine.
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Decisions on the use of video-link

For technical reasons, the Court examined witnesses Enes Crijenkovié and Ante Tomié
and four witnesses who testified under pseudonyms via video-link, which was made
possible by the authorities of the countries where the sald witnesses live, by the
application of the European Convention on Mutual Assistance in Criminal Marters and
the Second Additional Protocol to the Convention.

These witnesses, who expressed willingness to testify in the case at hand, were not able
to travel to Bosnia and Herzegovina end personally attend and testify before this Court
for justificd reasons, medical and family ones alike. It was made possible to the
Defense, the Prosecution and the Count to directly- and cross-examine the witnesses
without hindrance and thus to directly follow the witnesses’ testimonies owing to direct
wanamission of image and sound. Therefore, in the opinion of the Court, giving
evidence vin video-link without the witnesses being directly present in the courtroom in
no way diminished the relevancy and credibility of the contents of the tastimonies,
especially given the fact that in all the aforementioned cases the identity of each and
every witness wag established in a reljable way and that every witnesses took an cath,

Decision on judicial notice of established facts

By the Declaion No. X-KRN-06/200 of 22 August 2007, this Pane] partially granted the
Motion of the Prosecutor's Office of B-H for judicial notice of facts established in ICTY
judgments. Pursuant to Article 4 of the Law on Teansfer, the Court accepted the facts
established by the respective ICTY Trial Panels in the cases es follows: Prosecutor v,
Dusko Tedié, Prosecutor v. Miroslav Kvotka et al., Prosecutor v. Milomir Stakié and
Prosecutor v, Redoslav Brdanin,

The Court accepted as established the following fects:

PR
P il
w37 TR oee

I, Under the 1946 Yugoslav Constitution, the SFRY was divided into six republics -
Serbis, Crostia, Slovenia, Bosnia and Herzegovina, Macedonia, and Montenegro. The
population of Bosnia and Herzegovina, more £o than any other republic of the former
Yugosiavia, hed been multiethnic for centuries, with Serbs, Croats, and Muslims as the
largest ethnic groups, (ICTY Kvotka Judgmen, para. 9);

2.n lmmeﬂmmuhimelmhmwmheuineachofdnupubliu,mﬁngin
the election of strongly nationalist partics that, in tum, heralded the break-up of the
&dﬂuﬁthosﬁudeemwm,ﬂmprﬁumﬂuMmlthmWof
Democratic Action (SDA), the Serb Demotratic Party (SDS), and the Croat Demoeratic
Union (HDZ). (ICTY Kvoike Judgment, para. 10);

S.OnﬁJmlwl,ShvmiaanﬂCrwﬁaduhMﬂnirMpm from
. (CTY Kvotka Judgment, psra. 10);

. e ke o, . . \
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4, In September uwi.msmammwmmmmuwim
were proclaimgd. One of these, the Serb Autonomous Region of Knijina (ARK),
mmwmmmmmmmmwﬁu;mm
Prijedor municipality, in which the SDA held a small majority, did not join the
Autonomous Region. (ICTY Kvotka Judgment, pare. 11);

6. On 19 December l”l,theMaiandoftheSDSimdndocumMenﬁﬂed
“lmﬁom!hrdwOmﬂmﬁmmdAcﬁvityofOrgmsofdnSubimPuplein
WMWMWMW“CVMAMB
Instructions”). These instrustions provided for the conduct of specified activities in all
mu:ﬁdpuﬁdei'inwhiuhsmliwd.mdmuinﬂymppdmmhuk@omofpm
by Bosnian Serbs in municipalities where they constituted a majority of the population
(‘VarimtA')mdwhmthcywemlnnmimﬂty(“VuimB"}mmWof
ﬂwVarh:ﬂAaMBInmnﬁomm'tommdwmuusoﬂhepleblscmuwhlnh
ﬂQMimpwphianhandHemgavmmidedwliwhaWemm’mdm
"lnmumobi!ityandundiuessﬁurﬂndeﬁneeofﬂwinmutaofﬂn&ubinnpup!e‘.
(ICTY Bréanin Judgment, par. 69);

9. The Variant A and B Instructions included, amongst others, the dircetive that the DS
Municipe! Boards should form Crisis Staffs of the Serblan people in their respective
municipalities. (ICTY Brdanin Judgment, para. 70);

8. The Republic of Serblan People of Bosnia and Herzegovina (later to become the
RgpublﬂmSmh)Mbmdnhndbyﬂn%mﬂmmiMnndwsz
come into force upon formal imemational recognition of the Repubiic of Bosnia and
Herzegovina. (ICTY Kvotka Judgment, pare. 10);

9. 1 wes composed of so-called Sesblan autonomous regions and districts, which
included the ARK. (ICTY Brdanin Judgment, pacs. 71%;

10. mMaMHmpvhmammmmmmmnmwin?ebmrylm
wasoppoudbymeBosnlmSabs;movuwhdmlnsmjoﬁwmm&omwﬁng.
Nmmmmmammwmmmmﬂmmnmm
hﬂmudenuwumguiudbyﬂwﬁmpmﬁmmmﬁuandﬁw%wﬁSmof
America in April 1992. GCTY Kvotka Judgment, pars. 10).

12. [The optina (municipality) of Prijedor is located in morth-western Bosniz and
Herzegovina} (ICTY Tadié¢ Judgmenl, para. 35); :

13. Opdtina [(municipality)] of Prijedor ... includes the town of Prijedor and the town of
Kozares some 10 kilometres to its east. (ICTY Tadié Judgment, para. 55);
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14. OpSitina Prijedor was significant to the Serbs because of its location as part of the
land corridor that linked the Serb-dominated aren in the Croatian Krajina to the west
with Serbia and Montenegro to the east and south. (ICTY Tadié Judgment, para. 127).

15. Before the take~over opiitina Prijedor was ethnicafly a relatively mixed aren: in 1991
.. Muslims were the majority in the opdtina; out of a total population of 112,000,
49,700 (44%) were Muslims and abowt 40,000 (42.5%) Serbs, with the remainder made
up of Croats (3.6%), Yugoslavs (5.73%) and aliens (2.2%). (ICTY Tedié Judgmen, para.
128; See nlso ICTY Stakié Judgment, para, 51);

16. Pricr to the outbreak of war the various ethnic groups in the opatina lived
harmonlously together, with only limited signs of division. (Yedi¢ Judgment, para. 129);

17. Such tension as existed was exacerbated by the use of propaganda and political
meanceuvres. (Tedié Judgment, para. 130; Ses also Brdanin Judgment, pares. 80, 82);

18. The Prijedor Municipal Assembly, for which elections were held in November 1990,
comprised 3 total of 90 seats, with opitina Prijedor divided into five electoral units,
Each party had a to1a) of 90 candidates on the ballot, In the outcome the SDA won 30
seats, the SDS 28, the HDZ 2 and 30 seats went 10 other parties: the so-called opposition
parties, namely the Social Democratic, the Liberal Alliance, and the Reformist panties,
(Tedié Judgment, pam, 132; See also Stakié Judgment, para. 49);

19. [A]ccording to the SDA, if the clection results were foliowed it would be entited to
mmofduapwinwdpuiﬁomwiﬂlmsnsmmzmmﬂunmmim
snm.msm.m.mumwmmmmfmimmmm
Judgment, para, 132);

20, That agreement was implemented at the Municipal Assembly of Prijedor in January
1991, Velibor Ostojié, then acting Minister for Information in the Government of the
Republic of Bosnia end Herzegovina and one of Radovan Karadit's confidants, was
present at that session to help mediate the agreement. (Tadi¢ Judgment, para. 132);

21. Once implemented, difficulties arose between the SDA and the SDS over the
allocation of important goverment posts, although it was agreed that both the Mayor of
Prijedor and the Chief of Police would be from the SDA. (Tadié Judgment, para. 133);

n.lnmﬁwmmsmpﬂﬁomlyunbuﬂwdamsmma“:ﬁynﬂw
direction of the Central SDS ... 85 well a3 a separate police force and security unit ...
This occurred about six-months before the takeover of the town of Prijedor... (Tadi¢

Judgment, para, 134);

B.msmmmdmminwimsetbiusmonmhﬁa,mng”
Scrbsslmddmnuiuinmm.Bmmofthisdlnymmimh the non-S
mudtowlﬂldmwﬁomthe&dmﬁon.meSDSpmpwdadimimo
Prijedor. (Tadié Judgment, para. 136).
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25. On 30 April 1992 the SDS conducted 2 bloodless take-over of the towa of Prijedor
with the aid of the military and police furces. (Tadié Judgment, pam. 137; See also
Stakié Judgment, pare. 74, and Brdznin judgment, para. 104);

26. The actua} take-over was conducted in the early hours of the moming when armed
Seﬁsmkuppmiﬁonsucheckpnimallovermedor.withmldienmdmimondu
roofs of the main bulldings. (Tedié Judgment, para. 137);

29. JNA soldiers, wearing a variety of uniforms, occupied all of the prominent
ingtitutions such as the radio sttion, medical centre and bank. They entered buildings,
Wmmmmmmmmmammmwm
Prijedor "Srpska opitina Prijedor”. (Tadié Judgment, pars. 137);

10, A local Crisls Staff was established ("Prijedor Crisia Staff") which implemented 8
number of decisions made by the ARK Crisis Stf¥, (Tedit Judgment, pare. 139);

31, ... [Clontro! was immediately taken of the two focal media sources: Radio Prijedor
and the newspaper Kozarski Vjesnik... (Tedié Judgment, pare. 139);

32. ... and thereafter thely principal function became the dissemination of propagande.
(Tedié Judgment, para. 139);

33. ... Serb nationalis: propaganda intensified. (Tadié Judgment, pava, 93);

34. The "need for the awakening of the Serdb peopls® was stressed and derogatory
remarks against non-Serbs increased. (Tadié Judgment, para. 93);

35. Calls were also made mt that time (or the surender of weapons which, although
M'bmmummmymmwwaimm
Croats.., (Tadié Judgment, para, 135);

36. At the seme time the mobilization of Serbs ailowed for the distribution of weapons
to the Serb population. (Tadié Judgment, para. 139).

38. On 12 May 1992, the 16th session of the Assembly of the Serbian People in Bagnia
andl-lmgovimmhcldinBnnjaLuh.Atﬂnm!oandanaudﬁémﬁuedllu
six strateglc gosls of the Bosnian Serb leadership in Bosnis and Herzegovina. ... The
first two strategic goals read as follows:

. ;‘"morm.mmmmmwmmm
" used every opportunity, especially in this century, to attack us, end
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continue with such practices [f we were to continus to stay together in the same
swte.”

) "The second strategic goal, it seems to me, is a cosridor between Semberija and
Krajina. That is something for which we may be forced to sacrifice something
here and there, but Is of the utmost strategic importance for the Serbian people,
because it integrates the Serblan lands, not only of Serbian Bosnia and

. Herzegovina, but it integrates Serbian Bosnia and Herzegovina with Serbian
Kmjina and Serbian Krajina with Serbian Bosnia and Herzegovina and Serbis,
So, that is a strategic goal which has been pleced high on the priority list, which
we have 1o echieve because Krajina, Bosnian Krejina, Serbian Kmjina, or the
elliance of Serbian states is not feasible if we fail 1o secure thet comidor, whicls
will integrate us, which will provide us unimpeded flow from one part of our
stite to another.” (Stakié Judgment, paras. 41-42);

41. After the takeover ... SDS leaders assumed positions in the municipa! government,
and legally elected Muslim and Croat politisians were forcibly removed. Other leading
SDS members were installed in strategic positions throughout the municipality, (Stakié
Judgment, para. 473; See also Tadié¢ Judgment, para. 150);

42. ... [l]n the days and months after the takeover in Prijedor, many non-Serbs were
dizmissed from their jobs, Indeed, only an extremely small percentage of Muslims end
Croats were able to continue working. (Staki¢ Judgment, pars. 307; See also Staki¢
Judgment, para, 125, and Tadi¢ Judgment, pare. 150); )

43.... Bosnian Muslims who hed lived thelr whole lives in the municipality of Prijedor
were expelied from their homes..., their houses were marked for destruction, and in
meny cases were destroyed along with mosques and Catholic churches. (Stakié
Judgment, para. 544; Sece also Swkit Judgment, paras. 545-546);

44, ... [There was] widespread Iooting of Muslim homes in the municipaity fof
Pr!jador]. (Staki¢ Judgment, pam, 294);

45. Travel outside of the [Prijedos] opstine for non-Serbs was prevented and within the
opitine severely restricted by means of a curfew and checkpoints. (Tadié Judgment,
para. 465; See elso Tedi¢ Judgment, para, 150);

46. Daily searches were conducted in almost every apartment inhabited by non-Serbs...
(Tadié Judgment, para, 465);

47. ... [M]ost of the non-Serb population in the Municipality of Prijedor was directly
affected [by the events that took place]. (Stakié Judgment, para. 627);

9. ... [Tihe Serb military forces had the overwhelming power az compared to the
modutmlsumefomofmemn-s:rh.(sukiuudummmﬂn;

30. After the teke-over of the town of Prijedor and before the amack on
mﬁmn&unmmmdcbysmonﬂnpoﬁumdioahmdmﬁng
and everything that belonged 1o the “balijas”, a derogatory term for Muslims,
ﬂmmﬂodomwﬂn'hlﬁu‘ﬂwmulmmuuwmlﬂ);
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[ ;gl:.r' wh

.. [T]he attacks on Hambarine, and the ones that followed in the broader Brdo
reglon, coupled with the arvests, detention and deportation of citizens that came next,
were primarily directed against the non-Serb civilian population in the Municipality of
Prijedor, (Stakié Judgment, para. 627; Scc also Stakié Judgmeny, para. 629);

52. ... [T]housands of citizens of Prjjedor municipality passed through ane or more of
the three main detention camps, Omarska, Kersterm and Tmopolje, established in the

towns of Omarska, Prijedor and Tmopolje respectively. (Staki¢ Judgment, pars. 630);

53. Those who remained were required to wear white armbands to distinguish
themselves and were continuously subject to harassment, bestings and woree, with
terror tactics being common. Non-Serbs in opstina Prijedor were subjected to gross
abuses... (Tadié Judgment, para, 466);

54. [Mlany people were killed during the attacks by the Bosnian Serb ammy on

predominantly Bosnian Muslim villages and towns throughout the Prijedor municipality

and several massacres of Muslims took place. (Steki? Judgment, para. 544; See also
Stakié Judgment, paras. 545-546, 629).

66. As & result of the increased tensions between the vasious ethnic communities,
checkpoints were cstablished and nun by the different groups, (Tadié Judgment, para.
140; See also Stakié Judgment, para, 129);

67. One Muslim checkpoint was located et Hamberine and it was an Incident that
otcurred there on 22 May 1992 that provided a pretext for the attack by Serb forces on

that outlying ares. (Tadié Judgment, gase. 140; See also Staki Judgment, pare. 130);

68. . mheMmﬂmclmtpnhnmnelomdﬁwﬁ:u(SmleumMm
130; Seb ‘also Brdanin Judgment, para, 401);

69. Following the incident the Prijedor Crisis Staff issued an wltimatum on Redio
Prijedor for the regidents of Hambarine and the sumounding villages to survender to the
Prijedor authorities the men who had manned the checkpoint as well as all weapons,
The ultimatum warned that failure to do s0 by noon the following day would result in an
actack on Hambarine. (Tadié Judgment, para, 140; See also Stakié Judgment, pam. 131,
and Brdanin Judgment, paras. 104, 401);

70. The Hambarine authorities decided not to comply with the terms of the ultimatum
and, following its expiration, Hambarine was atacked. (Tadi¢ Judgment, para, 140; See
also Staki¢ Judgment, para. 132);

71. ARer several howrs of shelling by artillery, armed Serb forces entered
supported by tanks and other weaponry and after a brief period of intermitte
local leaders collested and swrendered most of the weapons. (I‘adie
140; SeealsoSmkieJudsmem,mlaz)-
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72. The TO tried 1o defend the village, but the residents were forced to flee to other
viliages or to the Kurevo woods to escape the shelling. (Staki¢ Judgment, para. 133);

73. By this time many of the inhabitants hed already fled to other Muslim or Croal-
dominated areas, heading north to other villages or south to a forested area which was
also shelled, (Tadié Judgment, para. 141);

74. A number of the residents eventually retumed to Hambarine, by then under Serb
cantrol, although only temporarily because on 20 July 1992 the last major cleansing in
the opStina occurred with the removal of approximately 20,000 non-Serbs in Hambarine
and nearby Ljub{ja. (Yadié Judgmen, pam. 141);

75. ... [D}uring the onslaught on Hambarine, at least three civilians died. (Brdanin
Judgment, para. 401);

76. At least 50 houses along the Hamberine-Prijedor road were damaged or destroyed
by the Serb armed forces. (Stakié Judgment, para. 291);

77. ... [T]he mesque [n Hambarine was shelled during the attack on Hambarine, (Stakié
Judgment, pars. 297);

78, The area of Kozares, surrounding Kozarec town, comprises severs! villages,
including Kemitan] and Kozarula, Sudici, Brdani, Babiél. (Stakié Judgment, para. 139);

9. After the wke-over of Prijedor tension daveloped between the new Serb authorities
and Kozarso, which contained a large concentration of the Muslim populstion of opstine
Prijedor. Approximately 27,000 non-Serb individuals fived in the larger Kozarac area
and of the 4,000 inhabitants of Kozaras town, $0 percent were Muslim. (Tadié
Judgment, pars.142; See also Kvotka Judgment, par. 13);

80. As a result of this tension cthnically mixed checkpoints were supplemented with,
and eventually replaced by, Serb checkpoints which were erected in various locations
throughout the Kozarsc ares, as well as unofficial guard posts established by armed
Muslim eitizens. (Tadit Judgment, pamn. 142);

8l. As of 21 May 1992, the Serb inhabitants of Kozarsc started to leave the town.
(Stakié Judgment, para, 141);

82, On 22 May 1992 telephone lines were disconnected and a blockade of Kozaree was
instituted, rendering movement into and out of Kozarsc extremely difficult. (Tadié
Judgment, pare, 143);

33. An ultimatum was eddressed to the TO in Koaarac, requiring the Kozarac TO and
police to pledge their loyalty and recognize their subordination to the new authorities in

Stpeka opitina Prijedor, as well a3 to suvender all weapons, (Tadié Judgm 3
143; Sce also Stakié Judgment, pam. 141);
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84. Following the ultimatum, negotistions took place between the Muslim and the Serb
sides which were unsuccessful, (Stakié Judgment, pars. 141); |
85; mheSubumymalmdypulnomdmmﬂtb: Kozarac area beforchand, and
... an overwhelming force of around 6,700 Serb soldicrs was already prepared to
encounter only 1,500-2,000 Muslims without heavy weapons. (Stakié Judgment, para,
157);

86, Around 2 p.m, on 24 May 1992, after the expiration of the ultimatum at noon and an
announcement on Radio Prijedor, Kozamc was attacked. The attsck began with heavy
ghelling, followed by the advance of tanks and infantry. After the shelling the Serb
infantry entered Kozaree, and began senting houses on fire one after another, (Tadié
Judgment, para. 143; See also Stakié Judgment, para. 142);

87, Houses were looted and destroyed on both sides of the soad leading to the centre of
town [of Kozarse]... [T]he destruction was not the result of war operations, rather,
houses were deliberately destroyed after the mtteck, mostly through erson. (Stakié

Judgment, para. 287);

88. ARer the attack, the houses had been not only destroyed, but leveled to the ground
using heavy machinery, (Swakié Judgment, para, 145); ,

89, Muslim and Croat houses in Kozarac were targeted for destruction, while Serb
houses were spared. (Stakié Judgmen, pars. 288);

90. In the attack on Kozerec care was taken to try to avoid damage to Serd propenty. ...
[Ulnlike the mosque, the Serbian Orthodox church survived the attack and subsequent
destruction. (Tedié Judgment, para. 144); '

9. ... mhadekmmmemwmwdbySubs['mMayllm 1992],
(Sizkié Judgment, para. 299);

92, The attack continued unti) 26 May 1992 when it was agreed that the people should
leave the tervitory of Kozarac, (Stakié Judgment, para. 143);

93. During the afteck the civilian populstion had scugit shelter in various locations and,
as the Serb infantry entered Kozams, requiring people to leave their shelters, long
columns of civilians were formed and taken to locations where they wers gathered and
sepamted, (Tadié Judgment, pars, 146; See also Stakié Judgment, para. 143);

94. A large number of Muslim citizens of these areas who did not succeed in flecing in
the face of the assaults were rounded up, taken into custedy and detained in one of the

three camps... (Kvotka Judgment, para. 13);

93, [S)ubject to some exceptions, the men were taken either to the Keraterm or Omarsks
camps and the women and elderly to the Trnopotje camp. (Tedi¢ Judgment, para, e

96. ... [A] least 80 Bosnian Muslim eivilians were killed when Bosnian
and police entered the villages of the Kozarac area. (Brdanin Judgment, para.
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97. On 26 May 1992, pursuant (o an agreement between the Kozarse polics department
and the Serbs, the wounded were evacuated from the town in an ambulance. However,
before this agreement, no wounded had been allowed out of Korarec. (Stakié Judgment,

pama. 146); _

98. It was reported that by 28 May 1992 Kozarac was sbout SO percent destroyed, with
the remaining damage occurring in the period between June and August 1992. (Tedié
Judgment, para. 143; See also Stakié Judgment, para. 287);

99. Throughout the op3tine mosques and other religious institutions were targeted for
destruction and the property of Muslims and Croats, worth billions of dinar, was taken,

{Tedié Judgment, para. 150);

100. Unlike Hambarine, the non-Serb population was not permitted to retum to Kozarae
after the attack and, subject to some exceptions, the men were taken either to the
Keraterm or Omarska camps and the woinen and elderly to the Tmopolje camp. (Tadié

Judgment, para. 146);

101. Eventually the few Serb inhabitants retumed and Sesbs displaced from other aress
moved into Kozarac., (Tadié Judgment, para. 146);

103. ... Fatima 8shorié... and her family along with a number of neighbours had been
sheltering in the basement of their house [in Kamiani] on 26 May 1992 when & group
of soldiers arrived and asked them to surender their weapons. Then a soldier fired &
rifie-launched grenads into the basement and everyone, except Fatima, was killed.
(Stakié Judgment, para. 253);

104. Dr. Idriz Merd2ani¢ spoke with the commander of the {Tmopotje] camp, Slobodan
Kuruzovié, about collecting and burying the bodies. When gramed permission, Fatima
Sakorié and six others drove to Kamidani, where the house was located. They were
accompanied by soldiers. All of the dead were Muslims and Fatimea Sahori€ was able 10
identify the following individuals from among them: D2amila Mujkenovié and her
brother, Mehmed Sahorié, Lutvija Forl¢ and her son, Tofik, Serifa Sahri¢ and Jusuf,
(Stakié Judgment, para. 254);

105. [In June 1992) the mosque in Kamiéani was destroyed by Serbs... being set alight,
(Stakié Judgment, para. 301);

106. ... [Tihe village of Kozarula, which had a majority Muslim population, was
destroyed and... only Serb houses remained, for the most pant, untouched, [
Judgment, para. 289). .




IT-02-65-PT p.5292

107, The village of Britevo comprised epproximately 120 houses and was inhabited
almost mlmlyely by Croats. (Stakié Judgment, para. 284);

108. On 27 May In the morning hours, Brifevo was shelled and s the day progressed
the shells were complemented by anillery and infamtry fire. The soldiers who
panticipated in the atteck wore INA uniforms with red ribbons tied around their arms or
anached to their helmets. 68 houses were partially or completely destroyed by fire
duﬁnsdwamek.lnaddmcmﬂwsoldimwvuimimﬂummmmhn
tetevision sets, video recorders, redios and certain items of furniture, (Stekié Judgment,
para. 284; See also Brdanin Judgment, para. 411);

109, In the early moming hours of 24 July 1992, Bosnian Serb milliwary launched an
attack on Britevo. Mortar shells landed on the houses, and the residents hid in cellars.
The shelling continued throughout the day and, on the next day, infantry fire joined the
artillery. On the evening of 25 July 1992, Bosnian Serb infantry entered Brisevo. The
soldiers wore JNA uniforms with red ribbons around their arms or helmew. ... (Brdanin

Judgment, para. 412);

110. 77 Croats were killed In the village between 24 and 26 July 1992, including three
Croats in a maize field and four others at the edge of the woods near Brilevo, (Stakié

Judgment, para. 269);

111. ... [Oln 29 July 1992 the Catholic church in Brilevo was destroyed. (Stakié
Judgment, para. 303);

112. Brdo comprises the villages of Biléani, Rizvanovii, Rakoveani, Hamberine,
Carakovo end Zeocovi. (Stakié Judgment, para, 204);

113. Bidéani was a village and a local commune comprising the following hamlets:
Mirkalji, Hegiti, Ravine, Duratoviéi, Kadiéi, Alagiti end Cememica. On 20 July 1992,
Serb forces atiacked this village. (Staki¢ Judgment, pera. 256).

114. ... [Alfter the shelling of the village of Bib¢ani, Serb so!diers looted the Muslim
kouses while the owners were gtill inside. ... Muslim houses were found destroyed with. .

treces of fire. (Stakié Judgment, para. 290; See also Stakit Judgment, para. 258);
l!ﬁ. ... [T]he mosque in Biséani wes elso destroyed. (Staki¢ Judgment, pare,
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117, ... [Tihe Muslim village of Carakovo suffered extensive damage end destruction
and ... houses were looted. The village of Carakovo was attecked by Serb soldiers on 23
July 1992. The soldiers fired mortars and artillery at the fleeing population. (Stakié

Judgmen, pera. 286);

118. Seversl people were killed. (Stakié Judgment, para. 267; See also Stakit
Judgment, paras, 266, 268).

119. At a date ... not state[d) precisely, in June-July 1992, shelling started at night on
Rizvanovidi viliags. (Swakié Judgmem, para, 831); §

120. ... [Hjomes were destroyed and personal belongings looted in the attack on
Rizvanoviti, a predominantly Muslim village... [A)Rer the cleansing of Rizvanovigi, all
the houses were ablaze. ... [V]alusbles were looted in the days following the cleansing.
(Staki¢ Judgment, para, 292);

121. Seversl men from the village of Rizvanovisi were taken out by soldiers and have
not been seen since. (Swakié Judgment, para, 197).

122, Stari Grad was the oldest pan of the town of Prijedor and, before the conflict, its
residents were predominantly Muslim. (Stekié Judgment, para, 277);

123, After an.unsuccessful amempt o regain control of the town of Prijedar on
30 May 1992 by a small group of poorty armed non-Serbs, non-Serbs in Prijedor were
oxdemdwuusheeuofﬂiumteﬂaltomuklheirhomuandindmmtw
surrendered. (Tadi¢ Judgment, para. 151; See aiso Stakié Judgment, para. 128);

124. Sesb soldiers and artillesy encircled the old town (“Stari QGrad®) and inhabitants
were forcibly removed from their homes and taken 1o the camps. (Stakié Judgmen,

para. 277);

125. Ultimately they were divided into two groups: one which consisted of men aged
berween 1210 15 or&més,udmofwmen,chﬂdunmdcldedymn. Geaerally
uwmmmhkenwlhekmtermandmmhmpmdmemmmm

Treopoljs camp. (Tadié Judgment, para. 151; See also Kvolka Judgment, pares,
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126. Some individuals were arrested fater in the summer on the besis of a pre-designated
list of Intellectuals and prominent members of society. These community leaders were
routinely taken to the Prijedor police sistion and beaten. (Kvolks Judgment, para. 14);

127. ... [TThe Stari Gred section of the town of Prijedor, and in particular those houses
and businesses belonging to Muslim residems, suffered extensive damage, looting and
destruction. (Stakié Judgment, para. 276);

128. ... [T]wo mosques were already destroyed in May 1992, amongst them, the
Cargijeke mosque. (Staki¢ Judgment, para. 298);

129. -... {T]he Prijedor mosque was destroyed on 28 August 1992 by Serbs. (Stakié
Judgment, para. 305);

130, A group of ... M]mmdmmmmmmminmmmdm
it alight. (Stakié Judgment, para, 298);

131. ... {T)he Catholic church in Prijedor was blown up in the early bowrs of 28 August
1992 ... by & group of Serb soldiers and police. (Stakié Judgment, para. 304; See also
Brdanin Judgment, para, 652).

132. Throughout the period immediately after the takeover [of Prijeder], Dr. Stakié, in

on with the Chicf of Police, Simo Drijata, and the most senior military figure
in Prijedoz, Colonel Viadimir Arsi¢, worked to strengthen and unify the military forces
under Serb control, (Stakié Judgment, para. 479);

135. ... (A} lange number of Muslims and Croats fled te tesritory of the Municipality of
Prijedor [between about 30 April 1992 and 30 September §992]. (Stakié Judgment, pare.
322; See aiso Stakié Judgment, paras. 314, 601; Stakié Appeal Judgment, pare, 310, and
Brdanin Judgment, para. 159);

136. The exodus of the mainly non-Serb population from Prijedor started as early a8
1991 but accelerated considerably in the run-up to the takeover. The mass departure
mehedupukiaﬂ:emnﬂwuﬁerﬂnum.MMpwpIemwlledunmdm
daily convoys of buses and trucks leaving the temitory. These convoys would depan
ﬁumspciﬁedmuﬂﬂﬁnﬂtemunieipalhyof?rﬁedo:mdmnhoorgmﬁwdmu
vegular basis from the Trnopolje camp. (Stekié Judgment, para. 692);

137, ... [T]he Serb authorities organised and were responsible for escorting convoys out
of Sérti-controlled territory. (Stakié Judgment, para. 318),
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140. ... [T]he camps were set up in conformity with a desision of the Prijedor civilian
authorities... (Stakié Judgment, para. 821; See alsa Stakié Judgment, paras. 159-161,
477, and Brdanin Judgment, para. 159);

141. ... [T]he Crisis Swff ... determined who should be responsible for the running of
those camps. (Stakié Judgment, pars. 159)

142. Generally the camps were established and run either at the direstion of, or in
cooperation with, the Crisis Staffy, the armed forces and the police. (Tadié Judgment,
para. 154),

149. ... [Tlhe sccurity of the local populace was emtrusted to the police division of the
Publie Security Service, which was atiached to the Ministry of Interior and was separate
from the State Public Security Service. At the regional leve), each police division was
divided into police stations, which in tum were sub-divided into police station
depaytments, (Kvodka Judgment, para, 334);

150. ... [T]he Omarska police station department grew to the status of a police station [n
ﬁprilal::);z, before the Prijedor take-over by the Serb authorities... (Kvodka Judgment,
para,

151. The commander of the police station before the take-over way 2eljko Mejakié, who
replaced Milutin Bujié when he retired in April 1992. (Kvotka Judgment, para, 336);

152. ... [SThortly after Zeljko Mejaki¢ was appointed commander of the police station,
Kvotke was elevated to a de ficto position of authority and influence in the Omarska
police station. This pesition paralleled the function of & deputy commander or assistant
commander, 8 slot that was justified by the increase in size of the station and which was
not formally fllled at that time. (Kvodke Judgment, para, 344).

154. The camp was in operation from 2§ May 1992 unti! Iste August 1992
prisoners were trensferred to Trmopolje and other camps, (Tedi¢ Judgment, para

L A T R
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155. 1t was located at the former Ljubija iron-ore mire, situated some two kilometres to
the south of Omarska village, (Tedié Judgment, para. 153);

Iﬁ.Mwmmmmmmup&mepuﬂmﬁm
detainces began armviving around the 27th of May, the Prijedor Chicf of Police, Simo
Drlja&issudtbeoﬁeiﬂordummblishﬂwmpcnﬂ May 1992. (Kvotks
Judgment, para. 17);

159. With the arrival of the first detainces, permanent guard posts were established
ammddncmp,uﬂmﬂ-pmomlhndmimmmupmmdﬂwmp.(sm
Judgment, para. 166).

160. The camp consisted of two large buildings, the hangar and the administrative
b\ﬁlding,mdeallerhuimmmmlhe'whimm'mww .
(Tadié Judgment, para. 155);

house”
lsl.Thehmsarwualugeohlongmmnmninsmnh-soum.almsﬂnm
ﬁdcofwhichwmanmhtofmlmmwmmaluuammmm
length of the bullding with the ground floor designed for the maintenance of heavy
trucks and mechinery used in the iron-ore mine. The westem side of the hangar
consisted of two floors of rooms, over 40 in all, extending over the whole north-south
lumﬂnofdnbxﬂldlnsmmupyinsumulessﬁunmhlfofummﬁnwldmofﬁm
hm.Aeqasmdmmmswuldbeguimdeiﬂmﬁomndooronﬂwmnaideor,
internally, from the large truck maintensnce area described above. The bulk of the
prisoners were housed in this building. (Tadié Judgment, para. 156; See also Kvotka

Judgment, para. 46);

lﬁl.Tomemnhofthehmgumdupamedﬁumitbyanopenmmmdmhm
a8 the “pista®, was the administration building, where prisoners ate and some were
howﬂ,wimmmumhwhmmeymummmd.ﬂadiémdmem, para.136;
See also Kvolka Judgment, para. 47);

l“.Toﬂlcweuoft!wlwwbuildingwagumdwonlhewutemsideofmieb
lay the “white house”, a small rectangular single-storied building, having a cenml
comidor with two rooms on each side and one small room at its end, not wider than the
corridor itself, (Tedié Sudgment, para. 156);

165. The small "red house" was on the same side as the “white house®, and across from
the end of the hangar building. {Tedié Judgment, para, 156).

M
v, ¥
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166. Omarska held es many as 3,000 prisoners st one time, primarily men, but also hed
8t least 36 to 38 women. (Tadi¢ Judgment, para. 155; See elso Brdanin Judgment, para.
840, and Kvotkn Judgment, para. 2));

167. With little exception, ail were Muslims or Croats. (Tadié Judgment, pars. 155; See
also Brdanin Judgment, para, 840);

163. The anly Serb prisoners sighted by any of the wilnesses were gald to have been
there because they were on the side of the Muslima. (Tadi¢ Judgment, pars. }535);

169. Boys as young as 15 were seen in the early days of the camp, as well as some
eldedy people. (Kvotka Judgment, pars, 21);

170. ... [M]entally impaired individuals were also detained at the camp. (Brdanin
Judgment, para. 842);

171, Inmates were unofficially grouped into three categories. Category one comprised
intellectuals and political leaders from the Bosnfan Muslim and Bosnian Croat
communtities, who were earmarked for elimination. Persons who associated themselves
with those from the first category would full into the second category, and the third
category encompassed detrinees that were in the view of the Bosnian Serb authorities
the ieast "guilty”, and eventually were 1o be relessed. (Brdanin Judgment, para. 443; See
also Brdanin Judgment, para. 843);

172. However, in practice, people from ell three categories were kept detnined in the
camp. (Brdanin Judgment, para. 443).

177. Prisoners were held in large numbers in very confined spaces, with little room
cither to it or to lie down to sleep, (Tadié Judgment, para. 159);

186. Female detainees were held separately in the administrative building. (Stekié
Judgment, para. 164; Sce also Bréanin Judgment, para. 841),

188. ... [T)he hygienic conditions and the medical care available in Omarska
@rossly inzdequate, (Kvotka Judgment, para. 67);

=4
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189. There were two toflet facilities in the hangar building for use by oves 8 thousend
detainess. ... In other locations, such as the garaps in the administration building, there
were no toilet feoilities at all, (Kvolka Judgment, para. 38);

192. There were no effcctive washing facilities, and men and their clothes quickly
mﬁlﬁymdﬁud&mmm;ummmoﬂimmd
dysentery, (Tedié Judgment, pam. 16); See also Brdanin Judgment, para. 934).

193. The detsinces at Omarska had one meal a day. (Swkié Judgment, para. 168; See
also Kvotka Judgment, para. 51, and Tadi¢ Judgmeat, para. 160);

198. ... [D]etainces received poor quality food that was often rotten or inedible, caused
by the high temperatures and sporedic electricity during the summer of 1992. The food
was sorely inadequate in quantity, (Kvolks Judgment, pars, 55; See also Sakié
Judgment, pera. 168);

202. The quantity of water supplicd to the detainces was clearly inadequate. (Kvotka
Judgment, para. 57);

205. By contrast, the camp personne! enjoyed proper food. (Brdanin Judgmem, per.

206, Prisoners were called out for interrogation, usually some days after their arrival,
mdwouldhemkmbyaglmdwﬂteﬁmﬂmcftheaﬂminimﬁonhﬂldhq;gum
mmabutmdkickﬂmmmwmtﬂadiuudmmml&);

207. Interrogations were carried out in the administration building by mixed teams of
{nvestigators from the army and the state and public security services in Banja Luka.
(KvoSks Judgment, para. 68);

208, Some prisoners were very severcly beaten during interrogation (...) (Tedié
Judgment, para. 163; See also Stakié Judgment, para, 230);

211. No criminal report was ever filed against persons detained in the Omartka camp,
norw_’%;‘lndeuhm apprised of any concrete charges against them. (Stakié¢ Judgment,
pars. 1
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213. Tn the evening, groups from outside the camp would appear, would call out
particular prisoners Gom their rooms and attack them with s variety of sticks, iron bars
or lengths of heavy electrio cable. (Tedié Judgment, para, 164).

218, Intimidation, extortion, beatings, and torture were customary practices. (Kvoika
Judgment, para. 45);

221, ... [Tlhe guards meted out harsh beatings to the non-Serb detainees on a routine
basis, On account of the gross mistreatment, people were in a constant state of Fear.
Every night between 3 and 10 people were called out, some of whom were never seen

again. (Staki¢ Judgment, para. 231);

226. Dead bodics of prisanem, lying In heaps on the grass near the "white house®, were
a not infrequent sight. (Tadié Judgment, para. 166);

227. Those bodies would be thrown out of the "white house” and later leaded into trucks
and removed from the camp. {Tadié Judgment, para. 166);

229. The "red house™ was another small building where prisonsrs were taken to be
beaten and killed. (Tadlé Judgmeny, para. 167; See also Tadié Judgment, pare. 156, and
Brdanin Judgment, para. 442);

236. Female detainees were subjected o various forms of sexval violence in Omarska
camp. (Kvotka Judgment, para. 108; Sce also Brdanin Judgment, paras, $15-517).

242. ... [Hlundreds of detsinees were killed or disappeared in the Omarska camp
hmumendofmymuwmostmmuwmpmﬁmllyclm
(Staki¢ Judgment, pars, 220).
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mofmmormmmm{wwwm)] and of the
mmm.smmmmpmm.nmnmc.m-cumm
mﬁmmwmmmmhmm-miwmwmma

252. ... mmummmmmupuaumpmummm 1992,
(Staki$ Judgment, para. 162; Sec also Tedié Judgment, para. 168);

253, The Kemterm camp, located on the eastem outskirts of Prijedor, was previously
used as a ceramic tile factory. (Tadié Judgment, pars, 168).

256. The detainees wese mostly Muslims and Croats. (Stakit Judgment, pam. 162; See
also Kvodka Judgment, parz. 111).

258. In Keraterm, detainees were beld in four separate rooms known as rooms 1, 2, 3,
and 4, (Kvotka Judgment, para. 112);

299. ...mzmmmmmsmmm(smummm
i62);

260. Conditions in Keraterm were atrocious; prisoners were crowded into its rooms, as
mnyna.'ﬂﬂinmmm,wimbmlywtnliedownmdnmmcradie
Judgment, para. 169; See also Kvolka Judgment, para. 112).

29%. The Tmopolje camp was located near the Kozame station, on the Prijedor-Banja
Luka reilway line. (Tadié Judgment, para. 172),

292. The camp held thousands of prisoners, most of whom were older men and women
and children. (Tedié Judgment, para. 172);

293. The 1,600 male detainees were held for epproximatély two to three
(Brdanin Judgment, para. 940);

L ]
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294. In the beginning, the Serb eoldiers informed the inmates that they were being held
thero for their own protection against Muslim extremists. However, the camp actually
proved to be rather a point where the civilian population, men, women and children,
would be gathered, collected and then deported to other parts of Bosnia or elsewhere.

(Tedié Judgment, para. 176);

295. Armed soldiers guarded the camp. The commander of the camp was Slobodan
Kuruzovié. (Tedié Judgment, para. 172);

296. ... and the guards were Bosnian Serb soldiers from Prijedor, (Brdanin Judgmen,
para. 449);

297. Tmopolje camp was officially closed down at the end of September 1992, but some
of the dztainees stayed there longer. (Brdanin Judgment, para. 450; See also Brdanin
Judgment, pars. 940).

298. The caimp consisted of a two-storied former school building and what had been a
municipal centre and attached theatre, known as the “dom”. (Tadié Judgment, pans. 173;
See aiso Kvotka Judgment, pare. 16);

299. An erea of the camp was surrounded by barbed wire, (Tadlé Judgment, para. 173);

301, Because of the lack of food and the insanitary conditions at the camp, the majority
dhmmmuﬁmukumu%pemauﬂbndﬁomdmnw.ﬂwé
Judgment, para. 177);

302, There was no nmning water a1 ail, and only limited lavatory facilities. {Tedi¢
Judgment, para. 177);

M.mmwuulmoammmdﬁnk,umﬂyomptmpuiswdmrmwhohump.
(Tadié Judgment, para. 177);

?g:).l'h food was supplied by the camp authorities at Tmopolje. (Tadié Judgment, para.

306.At’hmpol]em'ewasuoregularragimofimmgaﬁomarhenﬂnss.asinthe

other camps, but beatings and killings did oceur. (Tadié Judgment, pam. 175; See
Stakié Judgment, para. 225, 242, and Brdanin Judgment, pare. 450);
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307. The Serb soldlers used baseball bats, iron bars, rifle butts and their hands and feet
or whatever they had at their dispossl to beat the detainees, [ndividuals who were taken
out for questioning would often retum bruised or injured. (Stakié Judgment, pass, 242);

308, Becauss [the Trnopolje] camp housed the largest number of women and girls, there
were more rapes a1 this camp than at any other, (Tedié Judgment, para. §75);

109, Girls between the ages of 16 and 19 were at the greatest risk. (Tadi¢ Judgment,
para. 175);

310. During evenings, groups of soldiers would enter the [Tmopolje] camp, take out
thelr victims Gom the dom building and rape them. (Tadié judgment, para, 175; See
also Brdanin Judgment, para. 514).

313. Around late July 1992, 44 people were taken out of Omarska and put in a bus.
They were told that they would be exchanged in the direction of Bosanska Krupa. They
were ncver seen again. During the exhumation in Jama Liszc, 6 bodics were found.
Mont of them died from gunshot injuries, (Stakié Judgment, para. 210);

314. In the early moming of 5 August 1992 ... dewinees from Keraterm who kad been
brought ... the previous day ... to the Omarska camp ... [a]t least 120 people ... were
called out. They were lined up and put on o two buses which drove away towards
Kozaras under escomt.., The corpses of some of those taken away on the buses were
' later found in Hrastova Glavica and identified. A large number of bodies, 126, were
found In this area, which is about 30 kilometres sway from Prijedor. In 121 of the cases,
the forensic experts determined that the causs of death was gunshot wounds. (Stakié
Judgment, paras, 211-212; See also Brdanin Judgment, para. 454);

38, When the camp in Omarska was closed down, detainces from that camp were
transferved to Manjata camp. (Brdanin Judgmenm, para. 453);

316, One transport of prisoners took place on 6 August 1992. The joumey lasted the
whole day. ARer arrival at Manjada camp, detainees were made to spend the entire night
in the locked bus... [D]uring the night, three men were called out from the bua by the
Bosnian Serb policemen accomgpanying the transport. On the next day, the dead bodles
of these three men were seen. (Brdanin Judgment, pars. 453);

317. Between six and eight men who were taken in 8 bus from the Omarska camp 0
Marjata camp were killed outside the Manjats camp [on 6 August 1992]. (Stakié
Judgment, para. 213);

318.0n 71 August 1992, buses started to amrive in the Tmopolje camp and the d
were told to board them. At this stage, there were very few women and chi
the camp, 2o it was mostly men who boarded the four buses... Buses

xmmmmjmwmmmwwmmmmir
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and eight lorries. The buses had been organised by the Serb authorities to transport
people out of Prijedor into Muslim-held tervitary... The buses and lomries came 1o & hah
near a creek. The passengers were ordered 1o leave the buses and line up cutside. At that
momen! a truck appeared and the women and children were told to board it. Another
truck arvived and departed with more detainees but left behind a number of people who
had been at the Tmopolje camp and some residents of Kozarae. The prisoness were then
ordered to line up and board two of the buses. There were approximately 100 people
packed onto each bus. The busfes] travelled for about ancther 10-1$ minutes and then
drew up on a road flanked on one side by a steep cliff and on the other by s deep gorge,
The men were ordered to get out and walk towards the edge of the gorge where they
were (old to kneel down, Then the shooting began. Two soldlers went to the bottom of
the gorge and shot people in the head. ... [Tthe precise location where the massacre
occusred ... is known a3 Korléanske Stijene. (Stakié Judgment, paras. 215.218).

319. A second anack en Hambarine occurred on or around | July 1992, ... {In
Gomjenica ... the soldiers rounded up ... people and tock them to the Zeger bridge. The
soldiery started to kill people and threw their bodies into the Sana river, which was red
with blood. Not all the men were killed; some were Ioaded onto buses and taken to the
camps — Omarske end Keraterm... (Staki¢ Judgment, para. 253);

320, Some people who were fecing the cleansing of Biséani were trapped by Serb
soldiers and teken to & command post ar Mitka Glava... The next morning they were
called out, interrogated and beaten. This pattern continued for four or five days. (Swakié
Judgment, para. 197; See also Siakié Judgment, pars. 780);

32). Around 100 men were arrested in the woods near Kalajevo by men in JNA and
reserve police uniform and taken to the Midks Glava dom (eultural club). They were
dminadhgzﬂmincmmpedeondiliom.ﬂmyspemmmdayundt\\oni;hummand
during that time were given a single loaf of bread to share and very little water to drink.
(Stakié Sudgment, pard. 198);

mmWofﬂlelualeommunehadhisofﬂeem:hemmclmdom.whieh
was staffed by the Temitorial Defence. About 114 Bosnlan Muslim detainees were

locked up in the café therein, (Brdanin Judgment, para. 858);

32l3d1 At Mi;hﬁdhva, dﬂrlglenm w;n beaten dusing interrogations by Bosnian Serb
soldiers with Ffsts and tts. They suffered concussions, bleeding and heavy
:;;i)‘sing.ﬂwymheminﬂwpmofuﬂmdmlmmrﬂmmmdm A

Ity
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324. Around 25 July 1992 there was shooting and shelling around Ljubija lasting until
around 16:00 when the shelling subsided slightly. Subsequently men where taken on
buses to the football stadium in Ljub{ja. (Stakié Judgment, para. 270);

325. ln July 1992, Bosnian Mualim civilisns detained in Mifka Qlava were transferred
to the Ljubija foothall stadium, located in Gomja Ljubija. Many civilians were already
confined inside the stedium, guarded by Bosnian Serb policemen and members of en
intervention platoon. (Brdanin Judgment, para, 413; See also Brdanin Judgment, paras.
860-861);

326. In July 1992, at the Ljublja Soothall stadium, Bosnian Muslim prisoners were made
mwawaymedudbod!uofﬂnunmnlmmwhmpwvim!yexuuwd.OMof
them did not have & head, while another body had an eye henging out and the head had
been smashed in. (Brdanin Judgment, para, 509);

327. ... [S]ericus beatings occurred at the Ljubija football stadium... Around 25 July
l%civﬂhmmmnmbuuswumdiumhljubﬁa.mmom
off the buses and some were made to run, As they ran past the bus driver they cach
received e blow. Most new arsivals were beaten and forced to look down. They were
then lined against the wall in the stadium &nd ordered to bend down (forward at the
waist). As the detainees were beaten “there was a stream of blood running along the
wall.® (Stakié Judgment, paras. 246, 247; See also Stakit Judgment, paras. 271, 780);

328. ...[S]omeoft!wsewhohndhunmcdetolineuplaaimtawullmdwimd
mistreatment at the hands of the soldiers were killed. Later, detainees were forced to
assist in removing the bodies of the dead. There were between 10 and )5 bodies ...

(Staki¢ Judgment, pare. 271);

229. The mine pit in Ljublja was imown as Jakarina Kosa. It was condoned off by the
Serbs and trucks could be heard during the night from the direction of the mine. There
wes also eanth-moving equipment and a drilt machine that was used to bore holes. One
day there was @ large explosion and the Serbs leR. The locals were told to stay away
- from the area as it was mined. (Swukié Judgment, pam. 273);

330. Both Nermin Karegié and Elvedin Nasié testified about the killing and burial of
~ bodies in a place know locally a3 *Kipe”. Both aiso managed to escape alive during the
executions that took place at the site. According to Nermin Karagié approximately 50
people were killed. ... [A] year and o half later [Kamgis] retumned to the site in arder to
jdentify some of the bodies that had been exhumed. He was able to identify his father’s
tody dnd a DNA test later confirmed that identification. (Stakié Judgment, pare. 274),

C el pghet
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331. Tomalica is e village south of Prijedor where, prior to the conflict, both Bosaian
Croats and Bosnian Serbs lived. The latter formed & majority of the population.

(Brdanin Judgment, para. 415);

332, On 2 December 1992, Bosnian Serb soldiers took male Bosnian Croat residents
from Tomatica to the surrounding forests in order to cut wood, They stayed out for three
consecutive days. On 5 December 1992, Mile Topalovié, who was returning from the
woods, was shot dead ... by Bosnian Serb soldiers ... (Brdanin Judgmen, para, 415).

333. ... (M]any people ... were taken to the SUP building in Prijedor and subjected 1o
beatings. ... [T]hey had in common that all of them were non-Serbs...[S]evere beatings
were ... commitied in ... the SUP building... (Stakié Judgment, paras. 248, 780; See

also Stakié Judgment, para, 199);

334, Bosnisn Muslirms and Bosnian Cruats were detained at the Prijedor SUP, including
& woman and ap underege boy. (Brdanin Judgment, para. 862);

335. Detainces were beaten with metal objects by members of the iniervenion squad,
composed of men from Prijedor. (Brdanin Judgment, para, 863);

336. One detainee had his temple bone fractured as a result of these beatings, (Brdznin
Judgment, para, 863);

337. Detainees were also beaten during interrogation and humiliated. (Brdanin
Judgmen, para. 863);

338. Detainees wero subjected to ethnic slurs. (Brdanin Judgment, para. 863);

339. All non-Serb men armested and taken to the SUP were then bussed o either the
Omskac_nplgorthemmw.(l{vdhludmpm. 15);

mchhildren,mdﬂneHnﬂymumbeMmﬂmeopo[]ewnp.
(Kvotka Judgment, pam. 15);

341, Prior to their transfer, they were forced to run u gauntlet of policemen. (Brdanin
Judgment, parn. 863).
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mmmm&sinm,ﬁmmwmeuﬂimmm
mmmwummmlw.(amxmmym.my

Tn eddition to this, by the aforesaid Decision the Court partially accepted the following
popmd&minmempeasindiwdhﬂwmwdnmﬁaiom

M.Mamwﬂmaofmm&n.mwwﬁnudbyﬂwpoﬂm tensions in
the municipality from the second half of 1991 uniil the takeover of power on 30 April
1992. (Stakié Judgment, par. 688) (Omined: As a result of SDS-generated

_the non-Serb population of the municipality of Prijedor was living in
constant fear and uncertainty.) This fect concems Prijedor Municipality beofore the

14. Amimnnlymtowmlemkiuedbymmm rifles and heavy
weapons ... near 8 clay pit in the hamiet of Mrkalji. The soldiers were wearing
camoufiage uniforms and the victims were wearing civilian clothes. (Stakié Judgment,
pua.zss.}(Omiued:mcivi!immuludmlpmvokedﬂbwldimawﬂuuwm
mptemmﬁnsﬁomthmmbefcmﬂmsoﬂimwmedﬁu.)ﬁhquemmﬂw
attacks upon the Brdo region, the vilkuge of Biléani.

163. The administration building was in part two-storied, the single-storied westem
portion containing 8 kitchen and cating arca. (Tedi¢ Judgment, pars. 136; See also
Kvotkn Judgment, pase, 47.) (Omitted; There were two small garages forming part of
memam:ﬂmmdofthebuildins.)nhmtwmﬁwmtofmmh
camp.

185, As inany as 600 prisoners were mads to sit or lic prone cutdoors on the “pista®
...with mechine-guns trained on them, (Tadié Judgment, para. 159.) {Omitted: ... some
staying there continuously regardless of the weather for many days and nights on end,
and occasionally for as long as & month...) This fact concems the detention facilities in

ZI&mumaWwde&ummwmempﬂdulw
pars. 164.) (Omitted: ... and their visits greatly increased the atmosphere of terror which
wﬂlﬂh&emp.)msﬁﬂmmﬂnumidminom

3w.ﬁmpoljewas.aiﬁmesulmanmpﬁmbmitmdmmmusforlmmw
befoundmide,mmﬂuymiwbemckedbyhosﬁhmlndunﬁghbouﬂmd
.(Tadié Judgment, para, 176) (Omitted: ... and this, in effect, amounted to
imprisonment in the camp.) This fiact concerns the detention facilities and conditions in
Trmopolie Camp.

* o-t-.s-}._ T
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1. ... (MJany of the detainees at the ... Tmopolje camp... were gubjested to serfous
mistreatment and abuse... (Stakié Judgment, para. 780.) (Omitted: ... amounting to
torture.) This fhct concerns physical violence in Tmopolje Camp.

The Court refused the facts No. 5, J1, 27, 28, 37, 39, 40, 48, 55-65,-102, 133, 134, 138,
139, 217, 222, 247, 254, 305 and 312 from the Prosecution Motion taking into account
the criteria required for eccepiance of & fact as established.

Article 4 of the Law on the Transfer of Cases reads: “At the request of a party or proprio
moty, the courts, after hearing the panies, may deside to accept as proven those facts
that are established by legally binding decisions in any other proceedings by the ICTY
or to aceept documentary evidence fiom proceedings of the ICTY relating to matiers at
igsue in the current proceedings.” The Article affords the Cowrt an opportunity to take
edvantage of previous ICTY findings in order to achieve judicial economy, whils:
preserving the Accused’s rights to fair trial. This provision shares the same mitio as Rule
94 (B) of Rules of Procedure and Evidence of the ICTY, according to which: “At the
request of a party or proprio motu, 8 Trial Chamber, afier hearing the parties, may
decide to take judicial notice of adjudicated facts (...) from other proceedings of the
Tribunal related 1o matters at issue in the current proceedings”, The requirement of the
Law on Transfer to hear the parties prior to rendering a decision has been met by
offering the Defense an approprinte time to respond to the Prosecution Motions.

The general understanding of this instrument, as pointed out in the Court of BiH’ and
ICTY/ICTR" case law regarding an Esmblished/Adjudicated Fact of which judicial
notice has been taken, i3 that it creates a legal presumption by which the initial burden
of production of evidence is shified from the Prosecution to the Defense, By proposing a
fact that was already established in a prior judgment but provides equally relevant
information to the preseni case, the Prosecutor has met his initial burden of persuasion
as to that particular fact.

SEparate Lecipons on Extablished Facts by Court of B-H XHLY DS
meﬁmiuﬂamwmwCnaNo.x-KR-ﬁlﬂo,oflllulym;Duwmlnme
case agaivst Gofko Jankovi, MN&X—KRWIG!.OI!AWMWI:I&MW
mm&waammmxﬂm.mmm;mwnm
m&mmmx—mmusrmm;mhmmmm ",
Cose No. X-KR-06/298, of 27 Merch 2007,

i REDLISH . RIS IO LIy TG

Trisl Vendics In the case xgatnn Nedo Somard?is, Case No. X-KR3M49, of 7 April 2008, pp, 12-16 {In
ncsmw.lo-la);wvmmmunmtmmwram.muo.x-xms,or
26 May 2006; 1, 13 (in BCS verslon p, 13); Triat Verdict In the case againg Boban Simii, Cass No. X~
xn—ow.orum:mm«;wvmhmmmmwmm»
KR-05/07, of 3 November 2008, pp. l&l’(hﬁCSmhnm!&lB);Trhqudlﬂhﬂnmmlm
mw:m,cmm.x-mwm,mmm.pp.|1-zz{|nncsmdonpp.lmy.
ONUe: o1 1l Penel Declsions 30e0 KA WiNN ADDE ETYicts:
Appeal Verdict in the case agsing: Dragofe Paunovié, Case No. X-KR 05/16, of 27 Octoder 2006, p. 5
(hMmhnﬂwvwhhhummmmmxm&of
‘ISDemhuzeos,pp.G-llﬁnBCSth:ml-l!).

huhmmmbsﬁummoflhemnmmuubu
wwmmwmwvmrmud.mmrr«u-r,om
mmmmmwwmmumnammmwwwm
#32inst Moméilo Krqjnik, Case No, IT-00-39-T, of 28 Febnary 2003 and 24 March 2005,
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In eccordance with Asticle 6{(2) CPC B-H and the comesponding Article 6(3)(d)
Eurcpean Convention on Human Rights end Fundamemtal Freedoms (ECHR), the
Amdmlmimdwﬁght&chﬂtwgcmofﬂwﬁmbﬂdwdﬁcﬂ:hummﬂd
w&&mmmmiphdhimundﬂqmlhyofmmuenmmmm
the principle of the Immediacy of the Evidentiary Procedure. In addition to this, the
Court of B-H Is not bound to base its verdict on any fact established by judgmems of the
ICTY. Instead, Established Facts are admitted and considered in light of all the evidence

in the course of the trial, according o the principle of the free evaluation of
evidence provided for In Article 15 CPC B-H. Further, the Court of B-H is also nol
bound by prior decislons of the ICTY Trial Chamber on Adjudicated Facts, in the
present case.® And finally, the relevant case law of the European Court of Human Rights
suppomﬂﬁaappm:hmderﬂwwudlﬁmﬂﬂﬂuaw@d&cﬂmbululmww
the defendant, \

The legisiative retionale for providing the Court with this procedural instrument
includes general judicial economy and the consideration that often heavily treumstized
wimmshouldbespmdﬁommpmﬁnsusﬁmonyinanmberofmlinkdmﬂw
same incidents or regions. Also, this approach allows the possibility of barmonizing the
prectice of the Court of B-H with the comesponding ICTY jurisprudence. Finally, the
use of Established Facts can be seen 83 & means of ensuring the Accused’s right to a
speedy trial as guaranteed by Article 13 CPC B-H and Article §(1) ECHR, especially in
mofcmﬁy.asthhmshur&n&suialdmﬁmmmw,ifinuoduudatan
uﬂysmgeofﬂmeMneiMﬂwhwonTm&rwmeCPCB-Hpmidu
for criteris on which to base the exercise of the Cowt's discretion to accept or reject
mmaeupomwﬂumummmwwmwwmm
ICTR in relation to Rule 94(B) can serve as & guideline. In terms of criteria, the Count
bases its conslusions on the ICTY Trial Chamber decision taken on 26 September 2006
in the case against Vujedin Popovié et al. (Case No.: IT-05-88-T). This decision further
dwelopsﬂncﬂmiambllﬂwdbyﬂwmdumofﬂwlmmChamberhnh
cass against Moméilo Krajidaik” (Case No.: IT-00-39-T), these decisions having been
already partly taken into consideration by the Court of B-H Appellate Panel within its
Judgment against Nedo Samardzié (Case No.: X-KR2-05/49) of 13 December 2006, as
well 23 in numerous Trial Pane! decisions of this Cow.?

| Tn order to meet the criterin for being accepied as an Eswblished Fact:

" ‘This precondition requires that the proposed fect be of relevance to the case. The
Decision on Established Facts is part of the evidentiary procedure and only relevant
evidence shall be accepted as such by the Court.

3 The ICTY Tris) Chamber In the case sgsinut Zefjko Myjabié ¢t o, ICTY Case No. IT-02:65-PT, on
| Apeil 2004 rendered lis Deciston on Adjudicazed Facts prior to the referrd of the cass 1o

¢ Judgmens of the European Cowt of Human Rights in the case Sckbinky v Fronce,
;mmn.ummm.mm.

Seeapro 2.
¥ See complere {ist of decislons st e 1,

z
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In addilion, the formulation of this requirement, closely linked with the wording of Rule
94(B) end Article 4 of the Law on Trensfer, demonnrutes that it cannot be a
precondition for the prepased fact "not to be in dispute” between the parties (having the
same meaning as not “being an issue™), as stated in earlier ICTY and some Court of B-H
practice.” Ay an established faci only creates a presumption in favor of one party, such 8
presumption can always be successfully challenged through reasonable argumentation
and evidence. The Panel agrees with the Proszcution®s contention in this regard, which
in itself based on the ICTY decisions cited.” No facts from the Prosecution Motions
have been refised on the basis of this criterion,

To fulfill this prerequisite, eccording to the ICTY Popovit et al. decision, the proposed
fect must not be inextricably commingled ecither with other facts which do not
themselves satisfy the criteria for Established Facts or with other fzcts that obscure the
principal fact. In order to exemine whether this is g0, the Court must consider the
proposed fact in the context of the original judgmem'’. No facts from the Prosecmion
Motions have been refused on the basis of this criterion,

The Pane] upholds the approach found in recemt ICTY jurisprudence, namely, thet in the
case of minor inaccuracy or ambiguity resulting out of its "abstraction” from the original
Judgment, the Court may, using its discretion, comect the inscouracy or ambiguity
proprio motu. In the light of this criterion the Cowt refused the certain Fact-Summaries
offered in the Supplementary Prosecution Motion, but accepted the facts from the first
Prosecution Motion instead, as stated in the operative pant of the Decigion of 22 August
2008 and as shown in the Annex thereof,

The Pantel concludes that even if the summaries accurately reflect » lasge number of
discrete facts, the summaries were not adjudicated by ICTY decisions and therefore
cannot be accepted as Established Fects, Moreover, the use of fact-summaries raises
rather new issues as to whether the summaries accurately reflect the context of the facts
summarized, whatever advantages such summaries may provide in tenms of brevity,

- . o
B . s
* la ..

? Ses this critevion being listed In the Pisgt ICTY Deciston on Adjudicxted Pacts in the case against
Momeilo Krqjitnik, Case No. IT-00-39<T, of 28 February 2003, p.7, whila this criterion was then
expressively abandoned in the Second Desislon on Adjudicsted Facts In the same case, rendered on
24 Murch 2003, p. 3, footnote 45,

This criterioa Is Jined, for example, In the Court of B-H decisions on Exiablished Facts In the case against
Gojko Jankovié, Case No. X-KR-05/161, of 4 August 2006, ses Decision p. 2; In the case against Marko
Samardtfjo, Case No. X-KR-05/07, of 3 November 2006, see Trial Verdict p. 19 (In BCS version p. 17),
and [n the case egalnst Radlslav Liubinae, Case No. X-KR-03/154, of § March 2007, cee Trial Verdics
18 11 (in BCS verslon p. 7).

¥ Ses niso ICTY Declalon on Adjudiczied Facts in the case against Vulodln Papovié of af,, Case
05837, 07 26 Septernber 2008, par. 3, foomots 19,

" ICTY Decision on Adjudicated Feets In the case agaings Myfadin Papovid of ol., Cuse No,
of 26 September 2006, pamn. 6.

R A
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In order to evaluate whether the context in which the proposed fact is cited within the
moﬂmemmmewﬁnionahmnlumnmumg,dnfmmmbemﬂmdinm
original context. If the meaning in the original judgment differs substantislly in strength
or content when compared with the context suggested in the motion, the fact should not
be accepted.

On the basis of this eriterion the Panel excluded the proposed fact No. 254. The two
ICTY judgments cited give two different numbers of detainees held in Keraterm camp.
The combination of these two different figures is a conclusion made by the Prosecutor’s
Oﬁu.uodyﬁ:ﬂlwmminsﬁmthc!mjmmmmhleu
Established Pacts, but not conclusions of the moving party, even if based on such ICTY-
faets, fact No. 254 has been refused.

the Judgment, provided that the proximity of the intended factual finding to the wrongly
eitedpuagnphmmemimkenobvmdmﬁwmmwinsmmldm
understood which factual finding was intended. No facts from the Prosecution motions

As highlighted in the second Kraji¥nik decision: "Many findings have a legal aspest, if
anc Is 1o construe this expression broadly. Tt is therefore necessary to detenmine on a

mmmemmd‘mmmﬂwiwmmﬁunm
which are of an essentially legal nature, '

When analyzing iCTY's case-by-cass approach, the position of the Trisl Chamber
within the ICTY Decision on Adjudicated Facts in the case against Mejakié etal., ss an
example, excludes ficts that speak of the existence of a "policy to commit inhuman acts
agnlnsuhecivillnnpopulaﬁm'andof“utsﬂutwemmmedoubmhawidespmd
basis and a systematic fashion” because of their legal charecter.' However, in contrast
to this desision, the ICTY Trial Chamber decided, for example, in the case sgainst
quii!n!kmmptpmpoudﬁcumﬁnglhucﬂmam'mmmmﬁnammw
wnﬂiﬂumﬂofawideap:udwsyﬂmﬂhaﬂnckonaelviﬁmpopduﬁm’.&mdm
purport that "ethnic cleansing (...) was committed in the context of an armed conflict”

B [CTY Decision on Adjudicsied Facts In the case xgaingt Moméifo Krq/Hintk, Case No. IT:
24 March 2003, para, 15,
13 |CTY Declsion on Adjudicated Facts in the case agalnst 2effto Myfalid ef al, Case No. IT:
of | Aprl) 2004, p. 6.
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as well g3 a perpetrator having taken part in "the common criminal purpose to rid the
Prijedor region of the non-Serb population by commining inhuman acts”,

This Pasel'is of-the opinion that facts conaining any legal conclusions skould not be
eccepted as Established Fact. Thus, neither facts containing 8 legal element of the
criminal act, for example, "armed conflict” or "widespread or systematic attack”, nor
legal qualifications sttributing a mode of perpetration, for example, the "existence of a
common criminal purpose” or “having superior responsibility”, have been admitted as
Established Fects by this Panel. Although the examples cited in this paragraph also have
o fectual componeus, this Panel is of the view that their acceptance is excluded by this
precondition, even if they only consist of "general facts placing the concrete sction of
perpetration in a wider context of the war events*®, Concepts like "widespread or
systematic attack” or "armed conflict” are legal clements of the crimes charged and
ghould not be considered Established Facis in order to create clearly defined boundaries
for the use of this new instrument.

Dezplte ita strict epproach towards the acceptance of facts that contmin legal
qualifications es Established Facts, the Panel holds that once 8 purely-factual finding has
been accepted as an Established Facy, it will be wreated as evidence in the same way as
evidence obtained from witnesses or material evidence tendered in the angoing trial,
Therefore, this Panel, in accordance with Article 15 CPC B-H, will be frec to draw its
own legal conclusions on the basis of those factual findings which it accepted as
Established Facts.' For not fulfilling this eriterion the Coust has refused to accept the
proposed facts No.: 8, 11, 24 in the scope as indicated in the Annex to the Decision,
27-28, 37, 3940, 48, 55-65, 102, 115 in the scope as indicated in the Annex to the
Desision, 133-134, 138-139, 216 in the scope as indicated in the Annex to the
Decision, 217, 222, 247, 305, 311 in the scope as indicated in the Annex to the
Decision, and 312. |

It is of importance that the proposed fuct was previously challenged in trial. Therefore, a
fact taken from a judgment which is the result of a plea agreement or an agreement to
regand certain facts as not being under dispute between the parties to the prior ease does
not meet the requirements for being accepted as an Estabiished Fact. If not contested in
the prior trial, the evidentiary value of the fact does not reach the level of persussion
necessary to produce a shift in the burden of production of evidence towards the sidz of

the nan-moving party.

“mmmmwmmummmmmmm IT-00-35-T,
y&mml.;n:wusm ;u&muby:hcmw,muo.m.m.m.
wanding o caso agaimst Drogale Poungvid, Case No. X
27 Octoder 2008, p. 5 (in BCS version p. $). !
"Sulm-mmmawmrmmmmwummahud.,
30/1-T, of B June 2000, p. 6. clnr
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Nmofmtmjummﬂmﬁeumpmmdﬁomvmwmuplu
wmmmmofMPmmhmmemmw,Mm
facts from the Prosecution motions have been refused on the besis of this criterion.

The ICTY Popovié et al. decision explainy the Iatest ICTY practice as follows: "This
mwnummmyonmammm.mmmwmnm-
tlutlsonﬂncundnctoftheAecusedﬂﬂﬁlli:mﬁwyhysl:ﬂmdmumlelememofdu
romofmpmsibilityﬂwu@whichlnorshelschumwith responsibility. 1t does not
applywthemwnfmherpemforwhoncﬁmmlmmdmiuiomthe
Aecmil;dlullesedtobnesponsib!cﬂuwylmormmofﬂw forms of responsibility
(.

In contrast to this nervow definition, the ICTY Trial Chamber in the Mejakié et al. case
excluded all facts concerning the living conditions insldetlemmskacamPasheing
. 100 tendentious, withous giving Zny more specific explanation for its decision. *

This Panel holds that indimnﬂ! incriminating fects should not be excluded from
acceptance 83 Established Facu.'” As every piece of cvidence presented in trial has to be
Mnﬁemmwplmofwidmuﬁuﬂbythe?muﬁonmmnm
indirectly go towards establishing the responsibility of the Accused.”

In the present case, the definition of the position that the Accused had inside the camps
is & contlusion that the Court must reach before the severe living conditions inside the
camps can trigger eriminal responsibility. Thus, the facts in question only indirectly
attest o the Accused's criminal responsibility and are therefore edmissible as
Establighed Faets, No facts from the Prosecution motions have been refused on the basis
of this criterios.

mscriteﬁonhasmbememdpmﬁudaﬂycmﬁﬂlywhmﬁmpmsedmﬁma
~ firgt instance judgment which is still under eppeal. In such circumstances, a fact
mmhgﬁmsuchnjudmundermicwmmdybempwd if the fact itself s
clearly mot the subject of the sppeal.” This wes, for example, often the casc st the
ICTY, where superior military commanders or political leaders did not deny the erimes
to sctually have happensd but appesled the first ingtance verdict only on the grounds
lhmhasﬁgnedwumnemﬁvemmlwthedheupemofmecﬂm

1 JGTY Decisien on Adjodicated Facts bn the case against Ffadin Popovié ef oL, Case No, T7-05-88-T of
?‘Ss:pumbwzm.puu.l!.

ICTY Decision o1 Adjndleated Facts by the case against 2effbo Mefakté er ol., ICTY Case No. IT-02-
4S-PT, of § April 2004, p. 6.
1 See this crirerion being mamed, for sxample, fn the Decision on Exablizhed Facts In the
Milol Srxper et ol {Kravicg), Caso No. X-KR-03/24, of 3 Octuber 2006, p. 6.
. See rezsoning in ICTY Declsion on Adjudicated Facts In the cuse ugainst Vifadin Pepovié
No. IT-05-88-T, of 25 September 2006, para. 13, n particular foomate 48,
3 |CTY Dechston on Adjudlcated Facts in the case agaimz Fijodin Popovké e al., Case No.
of 26 September 2008, parn. 14,
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The four verdicts that the facts in the Prosecution Motions were taken from were
appealed, mdinmosenppeala. either the facts in question were not challenged or those
challenges were not successful 2 'ﬂmfomno&mﬁomﬂw?mmuﬂonmunomm
been refused on the basis of this eriterion.

After analyzing all proposed facts singularly on the basis of all preceding criteria, the
Panel took into considerstion whether eccepting all the admissible facts of the
Prosecution motion in the composition, number and content would achieve judicial
economy while stil) preserving the right of the Accused to a fair, public and expeditious
trial. Such a test is deemed necessary as “the principle of judicial economy is more
likelywhcmwdmﬂﬂsmmrwmunjudicwllymﬁwd( .) facts are unduly
broad, vague, tendentious or conclusory®. In the fina) analysis, even those facts that
meet all of the above listed preconditions may be refitsed at the discretion of the Pane! if
the facis taken together infringe the Accused’s right to a fair trial.

In the present case, this Panel repeatedly heard wilness testimony that partly contradicts
two of the proposed feets and therefore the Panel has redacted facts No, 163 and 185 as
stated. '

SR

"
-y

Easts of Common Knowledge

Apart from accepting facts deriving from prior [CTY judgments as Established Facts,
the Prosecutor moved the Court to consider accepting cestain ficts s so-called “Facts of
Common Knowledge®. The ICTY and ICTR deal with such facts through Rule 94(A)
RoPE. Although there is no comesponding legal provision in BiH law, this Panel draws
its right to equatly ddress this issue o mofore ad minus from Anticle 4 of the Law on
Transfer which ~ a3 seen - explicitly opens the path for the direct use of factual findings
which even do not rise to the lovel of corumon acceptance,

When addressing the question of how to treat facts proposed es "Faets of Common
Knowledge®, this Panel can rely on the initial findings of the Court of B-H in the
Decision on Established Facts in the case agpinst Milod Stupar et al. (Kravica)™.
According to this Declsion, a fact can be charasterized by the Court as being a Fact of
Common Knowledge and the Court then has the discretionary right to accept such e fact
even if the fect does not fulfill each of the criterin, namely if it "relates to an element of
criminal responsibility™®, Ths wording of the Decisions on Established Fcts rendered
within the Trial Verdicts egainst Paunovié, SamardZija and Ljubinac seem to indicate a

3 S0 ICTY Appex! Judgements in the cases agalnst: Dutho Texiié, Case No. IT-9M-1.A, ol 13 Jely 1999,
Miroslav Kvoika, st al, Caze No, IT-98-30/1-A, of 28 February 2008, Milomir Srekié, Case No. IT-97-24-
a,ernmmms,ml Radoslov Brdanin, Case No, IT-95.36-A, of 3 April 2007,

tmmmmummmmumm Vifadin Popovié et of., Case No. IT-05-88-T,.
amsmauwzm. .

MmMMMhhmqﬂmHm&wudmmumx
gflm:um

Decision on Exnmblished Facts in the case against Milod Srupor of ol (Rravkea), Case No.
«  of 3 October 2006, p. 6.
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similar spproach to Facts of Common Knowledge, all speaking of certain fects being
“beyond dispute”.*®

Wlmngudtodncﬁteﬂaforidenﬁfﬁnsamusouof&mmmtm
Panel endorses the standards elaborated by the ICTY/ICTR practice in regard of Rule
94(A).%" In accordance with this practice, 8 fect can cnly be regarded as having risen 10
:'he level of belng "Fact of Common Knowledge” if it can no longer be reasonsbly

ThalCTYTﬁalC!umberlnﬂwPopoﬂectal.cmdudedﬂwmoECommon
Knowledge because of the insufficiency of the judicial and documentary record
wmwmmﬁmmmmmhﬁﬂwmﬁmmdmﬂy

M ¢ the Prosecution in this ICTY case provided a wide range of documents
from different judicial, academic and political sources in support of its motion, the level
ofpmmslonthubemelforpmvinsuwexmofmmmmxmwledsem
aspeﬁiﬁeﬁauﬂwtmmwbpmmylﬁsh. )
Thh?mdadmawmwaﬁuappmmusﬁnsﬂnmmwmdofmﬁm
forafaettobeqmliﬁedub&nscommoumeladsaasrequindauhe ICTY.
Mu.duevmmdwdwmﬂnuwofmmmmw:bom;
spuiﬁcfmdmnotoﬂyhavetodeﬁveﬁnmavaﬁ:tyol’ullable sources, but also
hawwmkeexpﬁcldynmmlheﬁminqusﬁonmmmewmm
acceptance this fact has gained,

Tb?mmﬁmmwedﬂu&unmnwem”ﬁmdmmmmmwmwt
contain legal conclusions such as a *widespread cr/and systematic attack” having
occurred in the area of Prijedor Municipafity. Excluded for the same reason according to
criterlonNo.Semmeummmmwugwﬂmexmuoh'mon

* or "joint criminal enterprise® o ethnically cleanse the Prijedor area from non-
Suhs.umuuoﬂmﬁmaonulninsdif&mhgdmdmiommummﬁmdwe
according to criterion No. 6.

In this Panel's view, 2s alrendy elaborated under criterion No. 6. conceming Established
Facts, only factual information csn be qualified as a Fact of Common Knowledge if the
necessary common acceptance of the fact can be proven as elnborated above. Facts
containing legal conclusions, in the opinion of this Panel, cannot be qualified as Facts of
Commenmwhdse.ssitisupwthecmminmhspedﬁemwdmwlew
conclusions from ths evidence. For these reasons, the facts refused above in accordance
with criterion No. 6 cannot be qualified as Facts of Common Knowledge.

'I.'heﬁmﬂmhavebeenuﬁmdonthebuisofurlt:riaﬂo.&und‘l..aswellnun&m
MamdimmmmuTmmwmnmmﬁdWMﬂmchh

2 Tyiat Verdict in the case against Dragajs Paunavié, Case No. X-KR-0S/16, of 25 May 2006, p. 15; Triai

vwhhumwuwwmmxmw,mwmp. i

;mhmﬂwmummm X-KR-05/154, of § March 2007, p. 22.
See for example: ICTY Declsion on Facts of Commen Knnwiedge In the cuse against Vi

¢1 af,, Case No, IT-05-B3-T, of 26 Sepiember 2006, para. 13.

3 1TY Decision on Fects of Common Knowledgs in the case sgainst Vijadin Popovié et ol

17-05-8%-T, of 16 September 2006, para. 18. H
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would prove thelr common asceptance, The Court itself is not aware of the existence of
common knowiedge which would otherwise qualify these particular facts as per se Pacts
of Common Knowledge.

Finally, after an analysls of the practice of this Court and that of the ICTY, the Panel
endeavored to abide by the strictest criteria for the acceptance of facts established in
ICTY judgments, striking a balence between thz goal of judicial economy through
shortening the evidentiary proceedings, on the one hand, and the Accused's right 10 &
fair and just trial, on the other.

‘The Defense Counsel for the Accused did not submit motions for judiciel notice of facts
establizhed in ICTY judgments.

Non-acceptance of certaln evidence by the Court

By the application of provisions of the Law on the Transfer of Cases from the ICTY to
the Prosecutor’s Offies of B-H and the Use of Evidence Collected by ICTY in
Proceedings before the Courts in B-H, the Court eccepted certain evidence oblained in
the proceedings before the ICTY, including the finding, that is, testimony of the expert
witness Nikolass Sebire.

The Court refused to accept some evidence proposed by the Prosecution and the
Defense dus to its irrelevance for deliberation in the present case, as well as in the
instances when a centain previous statement was not presented 10 @ witness at the main
trial, that is, when it was not used in the course of witness examination befare this
Court. The Court accepied certsin Prosecution evidence proposals opposed by the
Defense, as it held the sald evidence to be relevant to the present case, which
particularly concerns the evidence that hed already been the subject of evidentiary
proceedings in other wials before the ICTY. Finally, the Defense had opposed the
tendering of certain evidence, but used it in the cross-examination, as was the case with,
for example, Exhibit No, 2 = the Omarske Camp scale model.

Prosecutor’s Office of BiH - Closing argument

Prosecutor Peter Kidd structured his Ciosing Argument in three major parts relating to
the three remaining accused persons in this case.

As for the first acoused, Zeljko Mejaki¢, llze?mucmnrmmdbypolmingoutthm Mr.
Mejakié’s own confession given during his testimony before the Court, would suffice to
convict him as charged in the Indictment. The Prosecution pointed o 8 number of facis
that could be taken by the Court to concluds that it was precisely the accused Mejakié
who heid the position of the only Chief of Security in the Omarska camp, as was stated
in the indictment, and that his authority and permanent presence in the camp made him

-.thedaﬁ.mumpeommudw Pmmmrl{lddmenufenedmdumdmﬂm
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accused Mejakit as & loyal disclple to the same system, notwithstanding that his position
and role in the camp, as well as his background as a professional police offices,
obligated him to protect the detainees, Contrary to this obligation, the accused Mejakié
allowed various groups inside the camp to take tums in ill-treating ard killing the
detainees. Although aware of the overall situation and to a large extent of the individuz)
criminat offences that left the consequences he could see every day in Omarsks, he not
only fuiled to fulfll his responsibility to the detainees and prevent their abuse and killing
to the extent possible, but he left them 1o be constantly antacked and to suffer poor living
conditions in general.

Conceming the second-accused, Moméilo Gruban, the Prosecution first presented
sumerous facts that could lead the Court 16 concluds that the accused held a position of
one of the three Shift Leaders in the Omarska camp. His shift was called “Clalja’s
shifi”, which is a nickname of the accused. The Prosecution submitted thwi his
behaviour towards the guards and detainees, the fast that he had control over the
gituation in the entire camp during his shift, that be exercised other duties like
registering the names of detainees that was not done by plain guards and the fact that he
used the office on the first floor of the administrative building, like other shift lexders
did, all suggest that Mom&ilo Gruban was a Shift Leader. The Prosecution further
submiwed that, according to the majority of witnesses, MomEilo Gruban’s shift was the
best one in the Omarska camp, Both Defence end Prosecution witnesses described the
acoused Gruban as @ person of positive charecter in such difficult conditions, they said
that they would tum to him for all kinds of sssistance and that he would help them best
he could. The Prosecution, however, submitted that the criminal offences were
perpetrated during Gruban’s shift as well, although not In the same number and scope es
duﬁnsﬁnothwmslﬁ&uindmOmmhmp,mdeﬂwughﬂuawmed
Gruban knew about the criminal nature of the camp, he nevertheless kept the system
going by his own work.

Reflecting upon the third-accused, Duko KneZevié, prosecutor Kidd focused on the
issue of identity of the individual in the courtroom and the perpetrator of a number of
criminal offences that were analyzed by the Prosecution in written form. The Prosecutor
started by referring to numerons evidence that the Court could take 10 conclude that the
crimes committed in the Omarska and Keraterm camps were always perpetrated by one
same individual who was called “Duta,” and that according to the descriptions of his
physical appeamnce, his probable age, his behaviour, objects used for the abuse of
detainees and the same well drilled rputine followed in all incidents, some of which
were documented in official notes, it must have been the same person. The Prosecutor
then tried to prove that this sole perpetrator was precisely this Dullko Kne2evit, the
individua) present in the courtroom. The Prosecutor supported the conclusion by a
number of facts, like the nickname of the accused, who was known by it among the
detainses, then stating that his place of residence was In Orlovei and that some of the
detainees knew him from there, then the fact that this Dusko KneZevié was a goal-
keeper in the football ¢fub and worked as ¢ waiter. He particularly emphasised the
evidence obtained by the Defience witnesses and the accusations that he tried to find the
individuals in the camps who were responsible for his brother's death. The Prosecutor
. furthier sibmitted that the majority of witnesses failed to identify the accused

Y A
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then, the physical appearance of the acoused had changed, ite now had his hee,

ip N RO
courtroom, but that'it should not be given much weight, as a tot of time had pass P@ =
iy
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-prokimity. The Defence Counsel for Zeljko Mejeki¢ also eriticised establishing
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and wore a suit, and the witnesses had a Jimited range of sight in the courtroom and
could not properly see the accused. The Prosecutor concluded that all the foregoing
objective oriteria undoubtedly make the accused and the perpetrator one and the same

persaft. . -..

Defence for the accosed Zeljko MeJakié ~ Closing Arguments

Ins their Closing Arguments, the Defence Counsel for the accused 2eljko Mejakié =
attorneys Jovan Simié¢ from Belgrade and Ranko Dakié from Prijedor, pointed to the
lack of credibility of the witnesses and to the deficient documentary evidence. They
submitied that the evems in the camps in the Prijedor Municipality were exaggerated.
Reflecting upon Nickolas Sabire's repor, the Defence indentified mistakes in it, given
that the names of survivors were allegedly included in the list of victims among the
camp deteinees, as well as faise code numbers of the total number of victims. The
Defence further submitted that some of the witnesses before the Count requested
protective measures that were not actually necessary and that the Prosecution prepared
the witnesses for testifying in en improper manner,

According to the Defence, the Prosecution was supposed to amend the Indictment not
later than the moment when the proceedings against Dusan Fuftar were separated, and
the Defence should have been given some time to prepare for such en smended
Indictment {n order ta adjust the defense with the new substance of the Indictment. The
Defence further submitted that in absence of such a procedure, the Court itself was
prevented from hannonising the account of facts with the amended Indictment afier the
presentation of evidence.

Anomey Jovan Simié reiterated that his defendant took over the position of the Chief of
Secwrity in the Omarske camp from Miroslav Kvotks and that Zeliko Mejakié did not
personally commit any criminat offence while he held that position. The Defence
disagrees with the allegation made in the Indictment that Mejaki€ was the de facto camp
commander. According to the Defence, in reality, Mejakié did not have any euthority
over the group of inteyrogators who questioned the detainees in the camp, he could not
have prevented (he Special Police from Banja Luka, which spent some time in the camp,
to perpetrate criminal offences, and he was not superior to members of the Tesritorial
Defence that were directly involved in the outer circle of security in the camp, given that
the Police hed to be subordinated to the Army in time of war, ‘The Defence also
submitted that Zeljko Mejakié could not have stopped those who visited the camp. In a
detailed analysis of witness testimonies, the Defence pointed to, In their opinion,
significant discrepancies and differences between this body of evidence and the
allegations of the Indictment.

Along these lines, the Defence volced their legal opinion as to the neceasity of
establishing a de iure superior-subordinate relationship in order to be able to establish
criminal responsibility, Actually, the Defence argued that command was an ICTY
cancept, not applicable in BiH. In addition to this legal ground, the Defence also

u‘imih‘al responsibility on the ground of his participation in the JCE, given that, i
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IT-02-65-PT p. 5266

opinion,anyomwlnwaswerinﬂw&nmkaeampeou!dhcharsedlnﬂumdimm
mmmofmmmmmmudwmmiplewmﬂmh
be applied to the highest political officials in the region, but they opposed 1o it if it be
applied only to atempt 1o charge Zeljko Mejaki¢ on the grounds of JCE with all the
offences perpetrated at higher tevels, since the Omarska camp would have existed even
without his participation.

In his analysia of the elements of the criminal offences his defendant was cherged with,
attoreey Simié argued that the number of criminal offences committed in the Omarska
umpdﬂmtindicm&at&eymnpuwﬂudhmomﬂudmm.mmgw
the Defenge, the camp was established with the purpose of establishing who among the
detainees posed a risk to the Serb authorities. Attomey Simié argued that his defendant
may not be held responsible on the grounds that the originally planned period of
detention of 2-3 weeks was extended due to those interrogations, since he, as 8 plain
police officer, did not have any authority to relesse the detwinees.

The Defence also submitted that Mejakié could not have changed the living conditions
in the camp in terns of food, size of rooms, water or medical supply. The Defence
reflected upon every single incident involving abuse or killing in the camp end pointed

 out that the accused Mejakié was not present in the camp at the relevant time, or that the

evidence corroborating certain incident was not consistent. They also pointed to the
mplmabumof&awi&nﬁwmmnwmudmmu
consequence of 8 natural disease or anempted escapes of detainses from the camp, and
lhmrheeﬁmeshuppenedoulsidelhempfolbﬁnathediuppmmmeddmhm
from the camp.

The sccused Zeljko Mejakié personally exercised his right to have the last word in order
t0 support his Defence Counsel. Having expressed his regret for all the victims of the
w,parﬁmlnﬂyinﬂu?ﬂhdormhemmmmoﬁhemunmhh voluntary
surrender to the Serb suthorities. The eccused reiterated that he entirely adhered to his
statements given during his testimony a1 the main trial, notwithstanding that he did not
have the legal possibility to swear an cath with regard 10 those. The accused Mcjakié
further submitted that he was not involved in establishing the camp, that he had no
authority to release any detaines, but that he, together with Momtilo Gruban and other
police officers, helped the detainees. Finally, Zeljko Mejakié thanked the Court for the
fair conduct of the proceedings.

Defence Counsel for the accused Moméilo Gruban ~ Closing Arguments

The Defence Counsel for Moméilo Gruban, attomeys Dufko Panié and Goran Rodié,
argued that the absence of transcripts before the Court of BiH made it impossible to
follow the trial and that it was contrary (o the provisions of Anticles 153/1/ and 253//
and %/ of the CPC of BiH. The Defence pointed to some portions of audio records and
nated that they did not comrespond to the interpretation of the same testimonies by the
Prosecution. They further submitted that some of the sudio secords were not handeg_-
over to the parties in time, 5o that the Prosecution was not eble to take into accoysf@RExa,
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Attorney Panié noted that individual camps in the Prijedor Municipality were not linked
together in legal terms, but that each of them existed as a teparate unit. The Defence
also emphasised a serious leck of organisation and a high level of improvisstion in
estabiishing and running the camps. Mom2ilo Gruban's lawyers raised an objection to
the Prosscution thas by using the JCE concept, they made everyone guilty, regandless of
the shift in which the criminal offences were perpetrated.

Atomey Peni¢ submitted that his defendant could not be held responsible for the
criminal offences he is charged with either inder direct or command responsibility.
According to the Defence, there was no evidence to support the allegation from the
Prosecution that Mom€ilo Gruban was the leader of ane of the three shifis in the
Ornargka camp. The facts used by the Prosecution to try to prove that their defendant
held such a position, did not show thal Oruban had authority, quite the opposite, they
showed that he was a plain guard, The Defence specially emphasised that, the fact that a
person recorded amivals and departures from the camp does not suggest that an
individual held an important position end that everyone in the camp was called
“sergeant” or “chief”. According to the Defence, there were only eight witesses who
provided & more detailed account of Momeilo Qruban’s role and explained why they
considered him to be the leader of one of the shifts, but even these few witnesses were
Inconsistent in their testimonies.

The Defence Counsel for Momeilo Gruban addressed individual incidems involving the
killings or disappearances of Omarska camp detninees by submitting that their
defendant did not have authority to release anyone from the camp and that the incidem
when Encs Kapetanovié was singled out from one group of detainees happened by pure
chance. As for the killing of a large group of detainees from the Brdo area, the Defence
argued that the evidence in support of this incident was 100 vague 10 be used as grounds
to render & verdict for such a large number of victims. To that end, the Defence
submitted that no amalogy could be made to conclude that the similar massacre took
place in Omarska as the one in room number 3 of the Keraterm camp in the same night.

The Defence pointed out the inconsistent testimonies given by the witnesses before the
ICTY and the Court of BiH pertaining to Gruban's knowledge of the abuse of the
detainees and his instructions that the real situation in the camp be veiled during the
visits of the Red Cross, Thay elso indicated the absence of evidence to prove that
individual incidents took plece in the Omarska camp precisaly when the shift Gruban
was assigned to.was in the camp.

According to his Defence, Moméilo Grubzn was bound by law to respond o the
mobilization eall-up and he was assigned to the particular loeation in Omarska as a
reserve police officer and he did not choose it personally. In the given situation, he did
his best to make life generully more tolerable for the detainees. He brought them food
secretly and made their Jife more tolerable to such en extent that even the Prosecution
witnesses thanked him in the courtroom for his help. Former detainees testified also as
Defence witnesses and, having completed their testimontes, they asked the Court to
acquit Moméilo Gruban. The Defence also submitted that while it would have bee:
:muforﬁrubanpamnulyﬂmbehadleﬂﬂwmp.mulditmmm pAER BRIDS
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In his Closing Argument, the accused Gruban entirely supported the submissions made
by his Defence Counsel.

Defence Counsel for the secused Dulko Knelevié - Closing Arguments

The Defence Counsel for the third-accused, attorncys Nebojia Pantié and Milenko
Ljubojevié, linkes their defence strategy to the defence presented for the first accused
and stated thst they endorsed the arguments provided by attorney Simié s their own
arguments.

The Defence Counsel for Duiko Knefevié reiterated their main -argument that their
defendant was misidentified and that the wrong man was charged with the crimes
committed by ancther person. The Defence further submitted that the fundamental
evidence was based only on indirect information provided by witnesses about the names
of perpetrators of the criminal offences in the Prijedor Municipality camps.

According to the Defence, the important witnesses failed to recognise In the coustroom
ﬂmpﬂwuﬂwyknwﬁvnmﬂwumpand,mnmmﬂwalleyﬂommad:bym
Prosceution, direct identification of the perpetrator in the cowtroom plays sn impornant
role, especially in comman law court proceedings.

The Defence also wondered how could any person commit such brutal criminal offences
duﬁnsthew.ﬂkeﬂmthekdefendmhchnrgedwhh.andmtﬂmeiammrdof
any breach of law by the same person nfier the war, 85 opposed w0 Zoran 2igié, for
iumnu.whomiwolwdlnuimimluﬁviﬁsnﬁuﬂuwuweﬂmﬂmako
convicted by the Military Court in Banja Luka.

‘Aumnymiepmwddbynﬁnsmuduﬂyfollowﬁumdmmﬁmniuof
defence witnesses that some of the criminal offences hiz defendant was charged with
weamﬂlypﬂpnwdbyomwindiﬂmuwmatmm&mmm
before the count only to be the scapegoat,

The Defence Counsel for Dutko Kne2ovié also submitted that the Indictment remained
unclear unti) the very end and, same as the Defence Counsel for the first and second
accused, reaffirmed the principle of application a more lenlent law and the aulla poena
sina lege principle. In his Closing Argument, the accused Dufko KneZevie entirely
supporied the Closing Argument of his Defence Counsel.

mmmwulmmummmummmuuuhu&
interconnection, the Court has established the following: :

THE OMARSKA CAMP
The evidentiary proceedings showed that the first group of detainees was brought to

* .. :Omarska camp during the night between 27 end 28 May 1992 (fect No: 136), while the
" vety last detainces were taken from the camp around 21 August 1992, This was ngtoeeyms

disputed even by the Defence. The memioned facts followed primarily from 4
. testimonies of heard prosecution witnesses who were imprisoned in the camp angdts
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comoborated by the accused Zeljko Mejakié himeelf, in his testimony given as a witness
at the main trie). According to witness Fadi] Avdagi¢, he was deprived of Jiberty and
spent some time in the Keraterm camp, then he was transferred to the Omarska camp

. during the night between 27 and 28 May 1992. This witness also-stated that detainees
were transported by 21-22 buses to the Omarska camp and that approximately 1000
people were trancferred from the Keraterm camp to the Omarska camp, Witness K018,
who was deprived of liberty on 26 May 1992, stated that he was brought to the Omarska
eamp on 28 May 1992 and that a1 the time, he counted 21 buses bringing detainees. In
his testimony, witness K041 stated that, having been deprived of his liberty, he spent
one night in Benkovac and was then brought to the Omarska camp on 28 May 1992,
together with others on two buses. The Court based their conclusion that the Orearska
camp ectually started functioning on 28 May 1992, similarly on the testimony given by
witness Ermin Strikovié, who stated that having spent 24 hours in Keraterm, he was
brought to the Omarska camp in the night of 28 May 1992 and claimed that he was the
very first detainee brought to the camp. Eike other witnesses before him, he also stated
that detainees were transported there in a number of buses. It undoubtedly followed
from the testimonies of the mentioned witnesses that the first detainees arrived in the
Omarska camp on 28 May 1992 and thet there were many of them, since all the
witnesses claimed that there were many buses bringing detainees to the camp that night.
As siready mentioned, even the accused 2eljko Mejakié confirmed these assertions
made by the Proseoution witnesses, and as & defence witness he also stated that he
personelly leamned that the camp was set up in the night between 27 and 28 May 1992
and that he himself arrived in the camp on 28 May 1992 in the moming hours, therefore
shortly after the camp stasted functioning.

According to the testimonies of the Prosecution wimesses, new detainees were being
brought to the camp in the days 1o follow. Wiiness Asmir Baltié stated thst he was
brought to the Omarska camp on 30 May 1992, as well as witnesses Emir Beganovi¢,
Azedin Okloptié, K042, K037, K017, then witress K034, who stated he had been
brought to the Omarzke camp on 29 or 30 May 1992. The mentioned facts lead 1o the
conclusion that following the establishment of the Omarska camp, new detainees were
brought there on a daily basis and the majority of rooms In the camp were full to
capzcity. It followed from the testimony of witness Asmir Baltié, who was originally
placed in the room called “Myjina soba™, that the living conditions there were tolerable

at the beginning, but later on, as new detainees were arriving, it became crowded and

o hot. Witness K023 said that he was among those detainees who asrived firm and that

he found sround one hundred detainees in the room, but as new detainees continued to
arrive, they had less and less space, It also followed fiom the presented evidence that the
whole time the Omarsks camp existed, new detainees were being brought. According to
witneas Kerilm MeSanovié, he was brought o the camp on 24 June 1992, witness Zlata
Cikota on 23 June 1992, witess Wusret Sivac on 10 June 1992, witness Enes
Kepetanovié on 12 June 1992, witness K019 on 14 July 1992, while witnesses Anto
Tomié, Izet Belevié, KOLS and other detninees were brought there from the Keraterm
camp on around 4 July 1992, Hence, the whole time the camp was in operation, new
detainees were being brought in and only e few were released from the camp, like

., Witnens Fedil Avdagié, for instance, who left Omareka on 16 June 1992, The first mess-
_«» + cecale transfer of detainees from the Omarcka camp 1o the Trropolje and Menjala canfid
.  ‘togkplece on 5 or 6 August 1992. Witness K034 Jeft the Omarska camp on 6 4
SR lm;ggﬂmukmmMmﬁauﬁmﬁhwimKOnandwimKeﬁmM
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Witness Enes Kapetanovié was taken from the camp on 5 August 1992, witness Asmir
Baltit on 5 or 6 August 1992 and witness Enmin Strikovié on 7 August 1992, Witness
Senzd Kapetanovié said that he left Omarska in early August 1992, witness Emir
Beganovié on § August 1992 and witness Azedin Oklopti¢ on $ August 1992, After
mdmmmmanﬁwofdmhmh&nwcmp.mlyammmww
dewminess remained, including witnesses K017 and Ssud Bedié, According to these
wilnesses, 8 large group of detainees left the camp on 6 August 1992, so thal eround 174
deminees remained in the camp eccording to witness K017, while witness Saud Basié
stated that there were between 147 and 162 detginges who remnined. Witness K017 said
that he lsft the Omarska cemp on 21 August 1992, while witness Saud Bedié left on 22
August 1992 and he said that the Omarska camp was closed down soon thereafier, In
keeping with the previcusly established facts, the sccount of ficts as stated in the
Indictment was corrected by changing the dates of operation of the Omarska camp when
the accused Zeljko Mejaki€ was the de fecto camp commander. The Count indisputably
established that the accused Mejakié tock over the position in the camp on 28 May 1952
and that he held that position until 2! August 1992, when the camp stopped operating
and when he was seen there by the detainees who were the last to leave the camp, more
precisely witnesses K017 and Saud Bedié. Relevant reasoning in support of such
enncimionispmﬂddinﬁemofﬂw%rﬁiﬂpemhﬂngbﬁwmpmm‘hﬂhyofdte
eccused 2eljko Mejakié.

The fact that Bosnian Muslims, Croats and other non-Serbs were imprisoned in the
Omarska camp (fact No: 167) was established on the grounds of testimonies given by
witnesses or individuals imprisoned in the camp. Witness Asmir Baltié swated that ho
was & Bosniak Muslim by ethnicity, witness Ermin Strikovié said that he was a Bosniak
by cthnicity, £ did witnesses Azedin Oklop2ié, Fadil Avdsgié, K01, K027, Nusret
Sivae, K037, Izet Dellevié and K022, while witnesses K041, K023, Saud Beié, Enes
Kapetanovié, Mustafiz Pulka, Sakib Jakupovit, K042, Said Bedi¢, K036, KO3 and K019
siated “that ‘they were Muslims. Witness Anto Tomié stated that he was Bosnian by
nationality, witness Kerim Me2anovié gaid thet he was Bosnian of Islamic faith, while
witness K03S stated that he was a Croat-Catholic. Witmesses who testified about the
detainecs who were killed or beaten up in ths Omarska camp stated that they were
Bosniaks or Crozts, According to witness Asmir Baltié, Slavko Eéimovié was of Croat
ethnicity and the Court will reflect upon his beating and death at a later stage, then
witness K041 stated that members of the Garibovié family were Muslims, same as Dr.
Osman Mshmuljin, es was elso confirmed by witness Nusret Sivac who said that Dr.
Mahmuljin was a Bosniak. Witncsses Emin Suikovié and Fedil Avdagié stated that
Silvije Sari§ was of Croat ethnicity, Emir KarsbaZié was Bosniak, while wimess Emin
Strikovié together with witness K018 confirmed that Miroslav Solaja was of Croatian
ethnicity. According to witness Ziata Cikots, Abdulsh Pullkar was a Muslim, same a5
Husein Cmkié, Ned#ad Serié, Esad Mehmedagié and Ago Sadikovié, which was also
confirmed by witness Kerim Me2anovit, who aiso stated that Dr. Enis Begié was a
Muslim. Witness Nusret Sivac said that Ago Sedikovié and Rizah HadZallé were
_Bomid:s.wﬁlaﬁmmmsmmnlmnﬂodﬁémamum.ﬂmﬂm.dlﬂn
mentioned witnesses, detsinees of ths Omarska comp, who were heard before the Count,
stated that they were Bosniaks, Muslims or Croats-Catholics, and when they testifjed ..
about the fate of people they kntw before the war and whom they hed seen (URY
Omarska camp and whose plights they deseribed, they also mentioned their ethy@eQv!
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followed from these testimonies that Bosnian Muslims, Croats and other non-Serd
inhabitants of the Prijedor Municipality were imprisoned in the Omarska camp.

- - L
A, e

THE OMARSKA CAMP

The evidentiary proceedings showed that the first group of detainees was brought to
Omarska camp during the night between 27 and 28 May 1992 (Fact No, 156), while the
very last detainees were taken from the camp sround 2] Avgust 1992. This was not
disputed even by the Defence. The mentioned facts followed primarily from the
testimonies of heard prosecution witnesses who were imprisaned in the camp and were
corrobarated by the accused Zeljko Mejakié himself, in his testimony given as a witness
al the main trial. According to witness Fadil Avdagié, he was deprived of liberty and
spent some time in the Keraterm camp, then ke was transferred 1o the Omarska camp
during the night between 27 and 28 May 1992, This witness alco stated that detainees
were transported by 21-22 buses to the Omarska camp and that approximately 1000
people were transferred from the Keraterm camp to the Omarska camp, Witness K018,
who was deprived of his liberty on 26 May 1992, stated that he was brought (o the
Omarska camp on 28 May 1992 and that at the time, he counted 2] buses bringing
detainees. In' his testimony, witness K041 stated that, having been deprived of his
liberty, he spent one night in Benkovac and was then brought to the Omarska camp on
28 May 1992, together with others on two buses. The Court based their conclusion that
the Omarska camp actually started functioning on 28 May 1992 similarly on the
testimony given by witness Ermin Strikovié, who stated that having spent 24 hours in
Keraterm, he was brought to the Omarska camp in the night of 28 May 1992 end
claimed that he was the very first detainee brought to the camp, Like other witnesses
before him, ks also stated that detainees were transported there in @ number of buses, It
undoubtedly followed from the testimonies of the mentioned witnesses that the first
detainees arrived in the Omarska camp on 28 May 1992 and that there were many of
them, sincs afl the witnesses claimed that there wers many buses bringing detainees to
the camp that night. As already meationed, even the accused Zeljko Mejakié confirmed
these assertions made by the Prosecution witnesses and a3 a dsfence witness he also
stated that he persanally learned that the camp was et up in the night between 27 and
28 May 1992 and that he himself anived in the camp on 28 May 1992 in the moming
hours, therefore shortly after the camp started funstioning.

According to the testimonies of the Prosecution witesses, now detainzes were being
brought 1o the camp in the days to follow. Witness Asmir Baltié stated that he was

" brought to the Omarska camp on 30 May 1992, as well as witnesses Emir

Beganovié,
Azedin Oklopié, K042, K037, K017, then witness K034, who stated that ke had been
brought to the Omarska camp on 29 or 30 May 1992. The mentioned facts lead 10 the
conclusion that following the establishment of the Omarska camp, new detainees were
brought there on a daily basis and the majority of rooms in the camp were full to
capzcity. It followed from the testimony of witness Asmir Baltié, who was originally
placed in the room called Mujina soba (Mufo's room), that the living cenditions there
were tolerable at the beginning, but later on, as new detaiaczes were amiving, it became
crowkled end too hol. Witness K023 said that ke wag@aiQitd tihiindetainees who arrived
first and that ke fourd around one hundred detaines

75
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brought.
June 1992, witness Zlata Cikota on 23 June 1992, witness Nusret Sivac on 10 June

npmﬁon.uewdminmmubeinsbmugminmdozﬂynfewmreulmmm
camp, llke witness Fadil Avdaglé, for instance, who teft Omarska on 16 June 1992, The
meemm&rofmm&omﬂuOthmpwtbchpoﬁemd
Manjaka camps took place on 5 or 6 August 1992, Witness K034 left the Omarsks camp
on 6 August |mmmuunmmmm.jmuuwimmmmm
Meganovié. Witness Enes Kapetanovié was taken from the camp on § August 1992,
wimess Asmir Baltié on 5 or § August 1992 and witness Ermin Strikovié on 7 August
1992. Wimsmmmﬁewdﬂnthehﬁmminmly August 1992,
witness Emir Beganovi¢ on 6 August 1992 and withess Azedin Oklopéié on 5 August

Seud Badié stated that there were between 147 and 162 detainees who remained.
Wiuness K017 said that he lcf the Omarsks camp on 21 August 1552, while wilness
Sandwleleﬂon‘nm!MandhesaldthatmeOmmkaumpwasclowIdown
soon thereafter. In keeping with the iously cstablished facts, the account of facts as
stated inﬁwlndimmweomdbychanginnﬂwdmdopmﬁonoﬂhe
Omarska camp when the eccused Zeljko Mejakié was the do facto camp ,
mmiummymummmmmjmwmwmmmm
the camp on 28 May 1992 and that he held that position until 21 August 1992, when the
umpmwedopeuﬁngandwhmhmmﬂmbyﬂmdmimwlwmthelm
wlmthseamp,mmpm!selyvdmchOlhndMBdie.Rdcvmmnim
in suppont of such conclusion ispmvideéinlhapmoflhﬂleldictpemiuinsmtb
responsibility of the accused Zeljko Mejakié.

Thefn:tdmamimMm!im.CmtsmdoﬂmmMmlmpdwmm
Ommkamp(hctﬂo:lﬁnwmb!ishedonMgoundsofmﬁmniugivmby
ﬁmwiwdividuhlmpﬁwhdump.wmhmkﬁdﬁemdmm
wnsaBminkalimby:ﬂuﬂﬁty,wimEmﬂnSu'ikoviésatdmnlhzmaBmhk
by ethnicity, 50 did witnesses Azedin Oklopli¢, Fedil Avdagié, K01, K027, Nusret
Sivae, K037, lzet Delevié and K022, while witnesses K041, K023, Saud Belié, Enes
Kapetanovié, Muswfh Pulker, Sakib Jakupovié, K042, Said Besi¢, K036, X03 and KOI9
mﬁﬂmﬂwymMmlhn&WimAanomﬁmdelwWdemby
nationality, witness Kerim Me3anovi¢ sald that he was Bosnian of Islamic faith, while
wimxossnmdnmhema&oatwhoﬁe.mmwhomﬁﬁdmm
dehimwhomnldﬂedmbutmuplnﬁm%auhcampsﬂtedihﬂﬂmm
Basnisks ¢r Croats, According to wilness Asmir Baltié, Stavko E¢imovié was of Croat
e:hnieitymd!heCMwmmﬂutuponhisbaﬁnsmddwhatalamme,
witness K041 stated that members of the Garibovié family were Muslims, st B0
OsmﬂnMahmuijin,uwasaisoednﬂmcdbywimNmSimmmi

Mehmuljin was a Bosniak. Witesses Emin Strikovié and Fadil Avdagié fisey
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Silvije Sarié was of Croat ethnicity, Emir Karaba3ié was Bosniak, while witness Emin
Strikovié together with witness KOI8 confirmed that Miroslav Solaja was of Croat
ethnicity.-Actording to witness Zlate Cikota, Abdulah Puskar was a Muslim, same as
Husein Cmki#, Ned2ad Serié, Esad Mehmedagi¢ and Ago Sadikovié, which was also
confimed by witness Kerim Melanovié, who also stated that Dr. Enis Begié was o
Muslirn. Witness Nusret Sivec sald that Ago Sadikovié and Rizah Hed2alié were
Bosnigks, while witness K03 stated that Ismet HodZ%i¢ was a Muslim. Therefore, all the
mentioned witneases, detainees of the Omarska cemp, who were heard before the Cow,
stated that they were Bosniaks, Muslims or Croats-Catholics, and when they testified
about the fiste of people they knew before the war and whom they had seean in the
Omargka camp and whose plights they described, they slso mentioned their ethnicity. It
followed from these testimonies thar Bosnian Muslims, Croais and other non-Serb
inhabitants of the Prijedor Municipality were imprizsoned in the Omarska camp.

Based on the statements of the witnesses it stems that the Omarska Camp consisted of
two large buildings, namely the administration building and the hangar building, as well
as of two smaller bulldings called the “white house™ and the “red house” (Fact No. 160).
In addition, 8 clear view of the Omarska Camp and of the positicn of the buildings
within.the Camp's complex is also provided by the scale-mode] of the Camp, which was
tendered as Exhibit No. 2 upon the motion of the Prosecutor's Office of BiH during the
referenced proceedings, whose authenticity was confirmed in the criminal proceedings
against Miroslav Kvotka and Duiko Tedié before the Hague Tribunal, as well as other
scale-related pieces of evidence — the photographs of the scale model, the sets of the
photographs of the Omareka Camp and the sketches and plans of the Omania Camp.
Detainces were held in the three abave-mentioned buildings, as well as on the concrete
strip called the pista, which was located between the administration buildings and the
hangar building shaped as letter L, which also stems from the above-mentioned
evidence. The statements of the heard witnesses suggest that the majority of detsinees
were held in the hangar building, which is also the largest building within the Camp
complex. According to the claims of the heard witnesses, around 3.000 civilians were
detained in the Omarska Camp (Fact No. 166), which siems from the statements of the
witnesses, that [, from the documentary evidence in the case file, among whom there
were also between 36 and 38 women, which stems from the statement of Witness K035,
which was &lso confirmed by the accused Mejakié himself in his statement. According
to the gtatement of witness Asmir Behié, between 3.000 and 3.500 people were detnined
in the Camp, which he estimated by the number of the groups of detainees when they
would go to lunch, in the manner that there were 180 lines of detainees who would go to
lunch in groups of 30 persans. From the statement of witntess Kerim Mesanovié it stems
that around 3,000 detsinees wese held in the Omarska Camp, since this wimess noted
that detainees would go to have meals in groups of 30 persons and that there were
around a hundred groups and he could estimate this because he was held in the room
called the glaxs-house, which was located right by the restaurant, so that he was able to
see the detainees coming to lunch. According to the estimation of witness Azedin
Oklopéié, around 3.500 people were held in the Omarska Camp, whereby witness Zlata
Cikota, who was brought to the Camp on 23 June 1992, noted that she observed
frequent arrivals of new detainees, as well a3 Witness K027, who watched how pes=
detainees were brought o the Camp on a daily basis and who oted that there/i¥]
around 3.500 detainees in the Camp, based on which, as It has been already sffé:
stems that detainees were brought during the whole time the Omarska Cafisr
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operational, Wiﬂ\nga:dbdudlcpﬂmhdwlndlemmdwmmhum;
mnecdonhtheopemﬂwpaﬂofﬂnvminmofﬂwuumbuofeiviﬁmm
mmmmmmwhﬂfeudllmlhﬁcmmenmurofcivﬂm
amounted to around S.WO,whichmoallmﬂumibilitylhstmeuumhuofm
deuimuwlowbﬂnholﬁﬂmﬂunﬂwutonquhwummdin&elnﬂemm.
mmmmbummﬁmedbyﬂwmwdhukow*ithimlﬁn
his siatement given as a witness whllehewmpmenﬂnglhcinfomaﬁononﬂwmber
ofﬂupemmwhomm&iwdﬁwﬂummkammpwdmmaam
Tmopolje camps on 6 August 1992. The accused Mejakié noted that on this occasion
mmdl.”ommmmmﬁmdtoklaqlﬂa.whﬂemnd 1.7S0 were wansferred
to Trnopolje, whereas 171 men and § women were left in the Omarska Camp, which
overall surpasses the number of 3.000 persons. in addition, from the Report of the
PlijadorPublieSacudtySuﬁon(ExhibitNo.ZG)Mwas forwarded to the Commission
ofﬂwBan]shh?ublicSmlmCminlwm:hmdminsthepﬁodﬁom!‘l
May 1992 until 16 August 1992 the total number of 3.334 persons who were subjected
toi werehzldintheOmthmp.ud\ichmalsomwdinunRzponof
the Banja Luka Public Services Centre {Exhibit No. 27).

The fuct that these were civilians from the Prijedor Municipality stems primarily from
ﬂwmmuoflhahurdwimmmpmomﬂydmimdinmmmh
Camp end who noted in theie statements that they were apprehended in their houses,

tsnndinlhemumth:ymmmmmbusofmymﬂimu:ﬂtulhe
mmmtofmﬁrmmmimudhldwymmm.ﬂm&mﬁmamir
Balﬁénoudﬂmhawasnt!mmovdm&hemnkmlnmlﬂ.aﬁuwhichsoldim
hmkedatpeople’admandmkmunom.Inlﬁssmmmm\wlmmmudﬂmt
Mﬁmmm&rmmemdmmeammuhmudmmm
wasBaltteundaamnuhemldﬂmnhlsﬁmmeﬂnmwhoumewhlsdw.
mmg'héenmuudﬂxmlnmepemnfaonﬁnkﬂhnhiu.mm him “get out”.
Witness Asmir Baliié stressed that all men who were found in their houses were taken
mymdthat&eywereallMusllms.FmthemumunofwimEminStribovlcil
stemsdmhusunu\dewdbimulfuaciviﬁanwﬁw&fbsoldhn.aswdlaswiw
K073, K042 and Said Besi¢, who wero npp:thcndedwgeﬂwrwiﬂl their fellow-citizens
lnlhewlmnnofciviliansMﬁcbhanwdsPﬁjedor.mmmmeymmkmm
thsCmp.MmﬂingwﬂwmmeMofwmmmmuhﬁedmwmnﬁ,on
30 May IMat.‘i:SOa.m.lheSerbmldimslwwedupandmdmdmuiﬁmww
out from their houses and apartments, after which they forced them to move towards the
mtzrof?rijedor.wmatevabodymoﬂ.uhew, including his family and
mlshbomWhllehamdueﬁbingﬂumMmkphuwhmhemdepﬂvdof
liberty, witness Fadil Avdagié noted that, after the Kozarec setlement wag shelled, a
column of inhabitants who were all Muslims and 8 small number of Croats headed
mmmmrmnwymmpwdatﬂwehwk-poim in the Susi&i village by the
Setbsoldlmandﬂmywimmuplmuﬂon.nnymwdmmmdchﬂdm

"appuhmdedonn.luneanmmM,inlwramem,whmpolieeoﬂimsﬁm
mrrﬁedeUPmmewgﬂhumdmkmwmcmnimofMUP,m
mmgmmemmmofmm,hemmwamm desEe
mmmatmmummuﬂminwmmmmmmmmm
andmkﬂmmtnkmtemandtlunhOmmhAmrﬂngmmemmmo :
Keﬁdeanoviﬁ,hemdepﬂwdoflibmyonmpmninfﬂn 4
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Defense, where he worked, at the moment when they sent him from his work place and
10/d him that he was needed in Omarska, whereas witness Emir Beganovié was
epprehended in his friend’s house when an onder was issued over the Prijedor radio
stationthat-people from certain parts of the town should get out of their homes, put on
while ribbons and set off towards certain places. Witness Awedin Oklopsié was
apprehended on 30 May 1992 after he heard shooting while he was in his house, so he
and his family members got out of the house and they were taken to the “Balkan” hotel,
where men were separated from the women and the children and taken away by buses,
Witmess K036 was apprehended while he was walking from his house towards his
neighbor's house, whereas witness Izet Dedevié was apprebended in Donja Ljubija
while he was doing some work around his beehives, after which he was taken to the
police station without being informed about the reasons of his deprivation of libenty,
whereby Witness K03, who was a patrolman in the Reserve Police Force, was
apprehended in fuct s a civilian after he no longer held that post end after he retumed
the weapons and the uniform that had been issued to him. Witnesses Nusret Sivac, K019
and K037 were nlso apprehended in their homes, whereby according to the claims of
Witness K037 none of the apprehended men who were in the column, including himself,
was armed, while Witness K034 was apprehended by the persons who wore camouflage
uniforms and who drove military trucks while ke was on his way home, going back
from work. Statements of a certain number of witnesses also suggest that among the
persons who were detained in the Omarska Camp there were underage persons too and
that some of them remained there even until August 1992, which stems from the
statement of Witness K017, who noted that it was found out that there was an underage
person among the detainees and that Zeljko Mejekié issued an order that he should be
transferred to Tropolje. In addition, Witness KOI also confirmed these claims by
mﬁngﬂmhishroﬂm,whomlﬁattlmﬁme,wwi!hhlminmeOmthmp
during the whole period, and that he left the Camp together with him. According to the
statement of Nusret Sjvac 100, there were many underage persons in the Omarska Camp,
since fathers were detained together with thelr children in the Camp. He noted the
example of Burho Kapetanovié, Sead Heni¢, Hilmo Cmali€ and their sons, When he
was apprehended and in the police station this witness also met a young man who,
according to his estimation, could not have been older then 15 and who introduced
himseIf es MalovBié from Raskovac and who was taken to the Omerska Camp together
with him and who was even killed In the Camp. Among the detainees of the Omarske
Camp there were also older persons (Fact No. 165), as well as sick and physically
dizabled persons, for example detsinee Safet Ramedanovié, who was, according to the
statement of Witness K018, between 65 and 70 years old, and who had a heart
condition, as well as mentally disabled persons (Fact No. 170), for example detainee
Crmali¢ who was mentally ill acconding to the statement of witness Nusret Sivas,
.dminuimelﬂodﬂé,mhaddiahemmdwhodepmdedoninsuﬂnmpy
according to the claims of witnesses KO3 and Asmir Balti¢, and detainee Esad
Melymedaaie,mbetbmﬂwwmddmlngﬂuﬂmhemheldlmheomam
hed Wweak eyesight to such an extent that he was unable to move around without ancther
person’s help. Along with this, in his statement witness Asmir Baltié noted that there
were two deaf-mute detainces who were brought to the Camp together with
bus.Finally,mmwithumdmsechﬂdmmalsoheldinm&mwhmh
from the statement of the Witness K040. >
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During the evidentiary proceedings end based on the evidence presented, the Court has
found It determined that that the conditions in the Omarska Camp were brutal and
degrading, while the very conduct of the Camp staff, along with the above-described
conditions in which the detainees were held, created the stmosphere of tervor among the
datainees. A serles of witnesses who gave their statements during the main trial testificd
about the inhumane conditions in the Omarska Camp in which the detainees were held
without the basic necessities of life, including food, drinking water, medicines and
medical care, in unhygienic conditons end in cremmed rooms. As far as the
accommodation in the area of the Omerskn Camp is concerned, the witnesses who were
held in different rooms of the Camp testified about poor conditions in all the rooms.
First of all, the rooms in which the detainees were held were overcrowded due to the
large number of people who were held there and the rooms were 50 crammed that the
detainzes could hardly sit or lie down (Fact No. 177), From the statements of witnesses
K041, Fadil Avdagit, Emir Beganovié and K034 it stems that the room called the
garage was a small room and, eocording to the statement of witness Fadil Avdagié, it
was just large encugh for one car to be parked there. Accerding to the statements of
witneases Emir Beganovié and Fadil Avdagié, around 200 people were held In the
above-mentioned room, whereby according to Witness K034, who was, as a detainee, an
orderly of the room for some time, ut one point there were around 250 peopie held in the
m.%ﬂchnwudmﬁbhgﬂuwndiﬁmh&atm,“’immlmm
the detainees were 50 crammed that they could not stand, which was also confirmed by
witness Fadil Avdagié, as well as witness Emir Beganovi¢ who noted that detaintes
were packed like sardines, that they were so crammed inside the room that once the
~ door was cpened they would sutomatically get out, end that he himself was standing on
one foot due to the lack of space and he described the “garage” as one of the worst
horrors of the Omarska Camp. Witnesses who were held in the above-mentioned room
consistently described the difficult situation in the room caused by the lack of alr and
100 much heat. Witness K041 noted that he was unable to breathe due to the lack of
oxygen, since there was only a small utility window open, 30 that people fainted.
Witness Fedil Avdagié also confirmed that there was enormous keat in the room called
the garage due to which people faimted, whereby witness Emir Beganovié described it a3
hormible, 8 room in which there waes ro air and which only bad s smeli window.
According to the statement of Witness K034, the door of the garege was closed, while
ous of two windows which were in the room one was pailed shul, whereas the other one
was closed so that the only way air could get in was through the keyhole and undemeath
the door, which made water pour down from the ceiling caused by the steam that was
created by breathing. Witness K034 noted that three detainees died in such conditiona.
While he was describing his stay in the room called the “garege”, in which he spent an
hour upon his arrival at the Omarska Camp, witness Jzet Delevié noted that the door
was closed, that it was unbeareble since the detninees were crammed over each other,
whereas the guards threw ingide a bucket full of human waste to make things even more
difficult and they said: “Here, drink this”, wheregs they would let some alr insids the
room only if some of the detainees would give them money or cigarettes. The housing
-¢onditions’ were also bad in other rooms in which the detainees were held. While
describiig the conditions in the room number 26 which was located on the first floor of
the hangar building, witness Sekib Jakupovié noted that this room was 12 by 12 moaE;
large with two small windows facing the restsurant and that it wes a1 one pifoP

cremmed with people that the door, which was & double winged iron door with
and no door-handle, was hard to close. These claims by witness Sakib Jakupgs
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also confirmed by Wimess K03, who described the conditions in the room 26 as
unbearable, since the room was covered with a tin roof and since it was summer time
and there were between 300 and 400 people in the room. Witnesses Ermin Strikovié,
K023 aid K018 described the sate in the room number 15, which was slso located near
the hangar building and, according to their claims, the state in this room was not much
different from the conditions in other rooms. According to the ptatememt of witness
Ermin Strikovié, between 300 and 350 people were beld in the room number 15, it was
overcrowded and one could neither sit nor lie down. According to the statemens of
witness K023, who was brought to room number |5 at the poimt when there were
around 100 detainees there, new detainees were being brought so that there was less and
less spate, one could not sit down and, es this witness stated, the temperature in the
room could have reached even up to 50 degrees Celsius, since it was summer time, the
building was covered with a tin roof and the heat was unbearable considering the fact
thet there were even between 500 and 600 people there, The claims of the above-
mentioned witnesses were also confirmed by Witness K018, who deseribed the
conditions in room number 15 as worse than just bed, since between 300 and 400 people
were held theve, so that the detainces had to lie down by one encther's side, like
“sardines”, wheress, according to the estimation of witness Asmir Baltié, between 700
and 800 people were held in the room number 1S and they even glept on the concrete
floor in the bathroom, While he was describing the conditions in- the room called the
“cloakroom™, which was emong the detainees also known as Mufing soba (sfter detsinee
Mujo who was chosen us the orderly of the room), witness Asmir Balti¢ noted in his
stalement that the room was filled 10 capacity, that the detainces were crammed, which
was also confirmed by Witness K037, who described the conditions in the cloakroom as
fiorrible, noting that there were 625 detainees held in & amall space area and noting that
there was no toilet, that the room smelled offensively, that detainees were lice-infested,
whereas Witness K017, es he noted, moved 1o the space called the pista because Aujing
soba was overcrowded. According to the statement of witness Asmir Baiti¢, who spent
one night in the room called the “white kouse™, the room in which he stayed wag 2.5 by
2.5 meters, while 64 detvinees were held there, so that, according to this witness, it was
unbearable, especially since the room was stained with blood of beaten detinees, and
since they were ordered 1o close the windows, the witness described the night he spemt
in the “white house” as hell. Witness K01 described the conditions in the “white house”
as unbearable, so that people frinted because it was so overcrowded, they eat over each
other, it way stuffy and there were 180 people in his room, where they took care of their
bodily functions too, whereas, according to witness Kerim Melanovié, who was also
held in the “Whits room™ for a short peried of time, the situation was ghastly since 53
men were held in a 3 by 5 meters room where the door was closed as well as the
windows. According to this witness, people smelled of sweat and blood, in the comer
there was e canister which was used for taking care of bodily functions, so that the
situation was getting worse because of the high temperatures outside. Witness Sakib
Jakupovié also deseribed the conditions in the “white house”, although he did not stay in
the sbove-mentioned rooms, but he had to clean them after the “white house™ wag
cmptied and afier the detainees were transferred to other rooms. According to this
witness, the “white house” smelled disastrously repulsive, whereby there were blood
stains even on the ceiling of the rooms. While he was describing the largest room on the_
first floor of the hangar building which was located at the end of the comridor, WS gy
K017 noted that it was overcrowded, since between 200 and 300 peopte were hejiffere
and that detainees slept even on the stairs and in the toifet. According to the sypl
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of witnesses, just like the conditions in the rooms which were crammed and in which the
housing conditions were bad, the conditions were very bad on the pista too, which also
reinforces the conclusion of the Court that the conditions in the Omarska Camp were
generally bed, regardiess of the part of the Camp in which detainees were held,
including the part of the Camp called pista (Fact No. 185). Witness Anto Tomié noted
that the living conditions on the pista were difficult, since it was July and the air
tempersture reached even up to 40 degrees Celsius, the detainees were expased (o the
sun all day long, whereby there was insufficient water. Witness Nusrel Sivac also
confirmed the conditions on the pista, he described the firet time he saw the Omarska
Camp, on the occasion of his arrival there, a3 shocking, since on the pista be saw
imotionless bodies of detainees who were forced (0 He on their stomach, whereas in his
statentent witness Asmir Baltié, who also spent some time on the pista, noted tha
detsinees had to Jie motionless on their stomach on the concrete, and if some of the
demainees would move, 8 guard would coms and beat him. The above-mentioned
difficult conditions were additionally worsened by the lack of access to a toiles, that is,
the detainees’ inability to use toilet facllisies, s0 that, according to the statements of the
witnesses, the hygienic conditions were most inadequate (Fact No. 188), to which the
mmmmﬁmmmm&wﬁmmmmwﬁe
noted, during the time he spent in the hangar the detainees had to perform their bodily
functions inside the hangar. Witness K041 described the time ke spent in the room
called the “garage” by noting that detainces could not use the toilet, so that they were
aimap!uﬁehmke!inmehﬂwyldwmmmmofwichmeof
them got dysentery, while the room smelled repulsively, which was also confirmed by
Witness K017, who noted that toilets were extremely dirty and smelled bad. Witness
Ermin Strikovié noted that the detrinees from the room in which he was held were teken
omcnlyonoendnymperﬂ:mﬂnirbodllymneﬁmmmelyinlheomnlr,simm
mmmlleuwhm,mdinswnummmtofmmm,mwmmk
care of their bodily functions in the rooms where there was no tojlet, just concrete
mhinghaslns.Wlﬁlehemdewﬁbinsﬂwmndlﬁmiuthemminwmhhm
hzld,wlmﬁsAudinOklopeiémwdﬂmdminuswu!dmmlhamilmmdﬂmm
relieved themselves with their clothes an, which was also confirmed by witness Fadil
Avdagle.wtwmbymmemmmofudmmomopmitmnﬂmmuf
the detainses in the Camp had dysentery and that a detsinee called Msho Habibovié
even died of dysentery and hunger, Witness K034 also noted that the detainees did not
g0 to toflet to take care of their bodily functions, but that they relicved themselves ina
bucket in the rcom In which they were held. According to the statcment of witness Emir
&Mwhodwmﬁmdmeemmofcdmwimuawtdmemawmll
in the Camp and that detainees were sick of dysentery, during the time he was held in
the roem called Myjina soba human waste poured out into the room, since both toilet
bowls were blocked, 50 that their contents poured out of the toilet bowls and detainees
sleptonthishmnmmﬂygiuucemdiﬁomlnme“whitelmm"masbuduin
other rooms in the Camp, since the detainees took care of their bodily functions inside
the rooms in which they were held, Based on the statements of witnesses who described
the conditions in each room in which they were beld, it clearly stems that one of the
reasons why detainees did not use the toilet to take care of their bodily functions was the
fuct that on such cccasions they used to be beaten by guards, so that they preferrgg-4d
relieve themselves in the rooms in which they were kept because they were in SgP10
their safety. In this way, eccording to the statement of Witness K03, a guagR

come in and tell the detainees 1o line up to go to the toilet and then the frsitet
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who would. line up would be beaten, 0 that the others would give up on going to the

wilet. This witness, s he stated, chose W relieve himzelf in a boot or o bag, rether than
to go to the tailet. According to the claims of the witness who, as It has been already
noted, spent some time in the room called the “garage®, detainces who would retumn
from the toilet were beaten and covered with blood, so that nobody wanted to go to the
toilet any more, whereas Witness K023 confirmed that detainees who were held in the
room number 1S were beaten on their way to the toilet, so that they took care of their
bodily functions in the rooms with concrete washing basins. Witmess Azedin Okloptié
aiso noted that detainces were beaten on their way to the toilet, which also happened to
him, as well as to Witness K017, who was beaten on his way to the toilet and wilness
Mustafa Pulikar, which are the circumstances the Court shall refer 10 in the part of the
Verdict that deals with individusl events. Witness K034 also testified about the beatings
of detainees on their way to the toflel and he said that the detainees were beaten while
they were runnting to the toile, so that they would give up on going 10 the toiles. The
conditions in the Omarska Camp were also partly described by Defense witness Mirko
Kobas, who visited the Omamka Camp on several cccasions a5 & medical technician,
noting that the Camp was in a disastrous state, that an infection was spreading and that
detainees were dirty, which was also confirmed by witness Branko Startevit, s former
guard in the Omarska Camp, who noted that detainees were hungry and dirty and that a
horrible smell spread al} over the Camp, as well as witness Milored Stupar, who
confirmed that detainees, whom he saw on the occasion of his visits to the Omarska
Camp, wers in a miserable state. According o the statements of witnesses, supplies of
drinking water in the Omarsks Camp were in fact non-existent. Therefore, witness
Asmir Baltié noted that water was very bed and that it was not safe to drink, but that
detsinces had to drink it whenever there was some. Witness K041 described the lack of
drinking water in the room called the garage by noting that guards would give detainees
water to drink only if they would sing nationalistic songs. Namely, when detainees
wauld ask the guards to give them water to drink, the guards would tell them: “Sing
songs, we will give you water”, after which they would throw them bottles of water,
which was insufficlent even for 10 persons. Witness K023 also confirmed the claims of
witness Asmir Baltié that water was 100 percent not safe 10 drink and that the disesses
which spread among the detainees, such as dysentery, were a result of the fack of water
and unhygienic conditions (Fact No. 192). According to the statement of witness Zlata
Cikota, dammdmkhdumﬂm.whmgmrdsdmnksprlngm The
mmmeswhlchﬂusﬁummﬁuﬁﬁomﬂnmmmionoﬂhummmh
that she wrinated blood and £t pain in her kidneys. It is true that during the cross.
examination witness Kerim Melunovi¢ said that the water that was used in the Omarska
Camp was tap water, whereby witness Asmir Baltié said that the dewinees drank from
the tap, however witness MeSanovié did not say whether the water was safe to drink or
not, while witness Baltié, s it has been noted ebove, stressed that water was not safe to
drink. From the statements of other witnesses it stems that the detainees drank water that
was not technically safs to drink. According to the sttemems of witnesses Emir
Beganovié and Azedin Oklopdié, it is undisputeble that there was a water tap, but
witness Azedin Okloptlé clearly noted that detainees did not drink the same water as the
guards, which means that drinking water was not available for detainees, sine drinking
water was brought from a spring, as he noted, from which it follows that tap water was

not safe to drink. Witness Nusret Sivec described the water which poured out of the /"“\

by noting that It was red and that it was used only for washing huge industrigl 7/
and it was notallowed to drink, 50 that, due 1 the use of such water detainees gff
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from dysentery and other stomnch-related ilinesses. The statements of witneases Ziata
Cikota and Azedin Oklopdié that guards did not drink the same water as the detainees
witness, who noted that the gusrds drank water from o
cistern which was brought especially for them. Just like Witness K041, witness Nusret
Sivac also noted that detainees had to sing nationalistic songs in order to get & canister
of drinking water. Acconding to the satement of Witness K027, the water which
detainees drank was used In the mine, it had an insipid taste and it was turbid and this
witness noted that on one occasion Dr. Esad Sadikovié, e detinee who took care of
other detainees’ health, recommended them not to drink that water, because it was bad
for the kidoeys. This witness also confirmed the claims of other witnesses that the
Mhﬂwmpmdspuidwmﬂmwmammforlhemh\unimm
fiet that during thelr stay in the Omarska Camp the detainees drank water that was not
gafe w drink was also confirmed by the testimony of Emir Beganovié, who described
the situation in which he wag questioned, on which occasion the person who

himoi'kmdhimaglmofwummminsdwﬂtwspﬁngmr.ﬁmcwmof
witness Beganovié comrobarate the evidence provided by other witnesses about the fact
that the detainees and the Camp staff did not drink the same water, The very fact that the
detinees did not have sufficient water at their disposal imposes the conclusion that they
purﬁuﬂnﬂydidnmhawmmmhkeahﬂhmmmmm(&uﬂo. 192), which
was also confirmed by many witnesses in their statements, such as Witness K033, who
noted that it was impossible to have a bath and that the water was often turbid, just like
Witnees K023. The detainees bathed themselves on ono ocession only, in the way tut
Mwns&ippedmkedmdmshedvmhuﬁwm:omum:luﬂyummw
this only bath they had a3 a shameful and humiliating experience. According to the
statement of Witness K03, detainces wese taken out to the grassy area and then they
mwuhd,wimaﬁm-hou,whichwuwmﬂmmp!emdmﬁllmudw
pressure of the water. These claims of Witness K03 were also confirmed by Zlaw
Cikota, who noted, whils she was describing the referenced event, that all the detainees
were naked on this occaslon while guards were washing them with the fire-hose
between the “white house” and the pista, which wes very uncomfortable for her to
watch, since the detainee Hajm HodZi¢ was also there among the men and she was also
naked. The incident of the detsinees’ bath was elso described by Witaess K027, who
noted that the detainees were Jined up on the pista and that they were washed with a
Wﬁmmlemamjnmmmmnmmwmofmdmim
due 10 which they would stumble and fall over the pista. According 1o the statement of
this wimess too, all the detainees who “had bath” on this occasion were naked, whils
among them there was also 8 woman cailed Hajra Hod2lé. The Court did niot accept the
Mﬁmofﬂummmmatﬂxehsuﬁciunquuﬂtyofmwaimmdmimm
safe (o drink, in particular the claims of the sccused Zeljko Mejakié himself that he
pmomﬂydmkmmmm,mmmﬂwmmuofdu?mﬁmudm
it clearly stems that the water was not safe to drink, although it poured out of the tap,
_M.amrﬁngm&emmmﬂofmyuﬁmmmﬂdhvidwmm
‘sinée it was colored, which resulted in frequent cases of dysentery among the detsinees
cnly. The frequent cases of dysentery and disrthea emong the detainees were also
confirmed and determined by the established Fact No. 192, admitted by the Decision of
this Court number X-KRN-06/200 dated 22 August 2007,
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The wittesses who were beld in the Omarska Camp during the critical period ¢f4fri
in thelr statements also the food that was distributed to them during the meals. fiisadas
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the statemients of witnesses the Court undoubtedly concluded that the food in the Camp
was noy dppropriste, that is, that it was of bed quality and in insufficient quantities,
which was also confirmed in the Decision on the Admission of Established Facts
number X-KRN-05-200 doted 22 August 2008, s Fact No. 198, whereas some
detainees were given no food for days. All the witnesses consistently seated that the food
was prepared outside the ares in which the detainees were held and where they ate,
which is an undisputable fect in terms of both the Prosecution and the Defense. As far as
the quality of the food given to the detainees is concerned, from the statements of the
Prosecution witnesses it clearly stems that meals in the Omarska Camp were sparse and
of low-quality, namely the detainees were given inadequate food cnly onee a day, which
was also edmived by the Decision on the Established Facts dated 22 August 2007 a3
Fae1 No. 193. According to the statement of witness Asmir Baltié, the detainees were
given one eighth of a loaf of bread and cabbage leaves boiled in water or sometimes
besns. Wimess Ermin Strikovié also confirned that the food in the Omarska Camp was
50 bad by noting that meals consisted of a piece of bread and some soup with nothing in
it, as well as Witness K023 who described the meals given to the detainces noting that
they consisted of a leaf of cabbage in some water and one eighth of a loaf of bresd,
which way slso confirmed by witness Senad Kapetanovié, who stressed that meals
cansisted of some soup made of scarce cabbage or beans and that one kilogram of bread
wag divided among 20 detainees. According to the claims of Witness K027 the food was
unvaried, sour because of high temperatures, and tasteless, while the delainess were
given a plece of bread with 2 or 3 leaves of cabbage cooked in some water or some
beans. Wimnesses K017, Mustafa Pullkar, Nusret Sivac, K035, Zlata Cikota and Azedin
Oklopsi¢ also consistently noted that the detsinees ate low-quality food, whereby
witnesses Nusret Sivac and Zlata Cikots described such food as hogwash. According to
the statements of wimesses Zlata Cikota, K035 and K027 the quality of the food that
was given (0 the detainees was drastically different from the food that was given to the
guards in the Camp, and, according to the claims of Witness K027, after the food was
brought in, the food for the detainees was scparated from the food for the staff. The
Witness K035 had an opportunity to eat the food that was given to the guards and he
degeribed it a9 tasteful and of good quality, whereby, according to the claimsg of witness
Zlata Cikota, the guards ate steaks, mashed potato and tomato. These claims were also
confirmed by witness Senad Kapetanovié, who on one occasion got a meal from Rendié,
a man who cooked the food for the detainces and the Camp staff, upon the onder of
Momailo Gruban Ckalja, and on this occasion the witness got a steak, more bread than
usuai, 8 vodka and a coffee. Fact No. 205 also confirms the fact that the Omarska Camp
steff had good meals and it was included in this Court’s Decision on the Admission of
Established Facts number X-KRN-06/200 dated 22 August 2007. A number of
witnesses during their testimonies noted that they had their first meal only several days
after they amrived at the Camp, such a8 witness Asmir Baltié, who claimed that he
personally hed nothing to eat for the first 5 or 6 days, after which he got his first meal,
whereby Witness K023 got his first meal 2 or 3 days after his arrival. According to the
statement of witness Sakib Jakupovié, while he was held in the room number 15,
sometimes the detainees would not receive their meals every day, whereby witness
Ermin Strikovié, who was held in the room called the “garage” for 2 or 3 days noted that
during his stay in this rcom he ate only once, namely a glice of bread and that he drank

said: “The food was such that we used to have a quiz trying to guess what wi/shs
for Junch. It consisted of some soup with nothing in it and one cighth of & lgif%
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which was several days old.” Along with the indisputably established fuct that the
mmglmlowquﬂiwmmmﬁcmuofmmlﬁmk
mdoubtedlymnsmudmiusﬂwmhumdwywinﬂwmnpmwnmm
glvenfoodonlyoneeadny,whihmofthewlmmtﬂﬁﬁedaboutthuhmdme
duringwhichdwyludbwtﬂwirmeﬂa,ﬁmh.ﬂutﬂwgwdsfowedmewgowlhc
murm.toeﬂﬂwmnlmdmmmofﬁumminmﬂﬂmmmmm
wey the Camp staff made the already difficult position of the detzinees additionally
hard. Based on the statement of Witness K041 it stems that the detainees had a very
short time to cat the meal, whereby according to the claims of witness Asmir Bahié
mmsmdlsﬁhmomduﬂunmmdhdmimhndOmnﬂswﬂmh
Mrmulgmwmmmﬁmimmdehmwmm
Witnesses Emmin Strikovié, K017, Senad Kepetanovié, Sakib Jakupovié, Nusret Sivac,
KO03$ and Anto Tomié also confimed the claims of the above-mentioned witness that
thefuodwnsdisuibmdtothedeuinwo:ﬂyomaday.whuowimmm
Mﬁamﬁémldinhbshmemﬁm&edﬁﬁmmuldgomhwamulinm
of!ﬂmmdthmrhzyhadnryliuleﬁmwm,appmimmﬂyaminutuformh
group, which wes also confirmed by witnesses Sakib Jakupovié and Nusret Sivec,
xm,muammitmmmmowe.mmmmﬁmefomm
weg limited to 2 or 3 minutes. Witness K035 also confirmed that the detainees had
limiwdtlmetomﬂewmmmomnhndmﬁmemmmmul,whil:
WimK&?mdemeﬂwﬂnmﬂsmﬁdmmmmmMm
mmgewﬂninhmmmabowmenﬁondmmofdwﬁm’
mmnemubomﬂwqulitymdﬂwamountol’t‘oodwhiehﬂuymgivminsheﬂmp
hrthenmls.ﬁ'omwlﬁehilfollmﬂmltwuﬁrbelowthesaﬁsﬁmulmhm
additionally cormroborated by the physical condition of the detainees, namely their body
wdshlbefuwmdaﬁerthe&me:heysﬂindn&mp,ahuﬁumhm*
mwuh&lbwsthtmhdmwmmmnzsmdmﬁm
Witness Asmir Baltié noted that before the Omarska Camp he had 105 kilograms,
whereas after that, when he was weighed in the Tmopolje Camp, he had 70 kilograms.
WMBminSMmi@d.uhem&BSklbmabﬁntheOthmn
while he had $1 kilummwlunhmmiﬂzdinmemm{:mp,whmhem
muuewymmommp,wmuwmuxmmssuwmm
his stay in the Omarska Camp, whereby he weighed 58 kilograms in Manjaa. Witness
mcmmmmmmmmpmmukilmmwm
weighed 5} kibmsaﬁumwmlusedﬁomﬂw&mp.uwdluwimm

mbadingemmldmtoﬂwlow-qunlitymmufﬂciemfood,aswelluduewoﬂm
condifichs; sisiee, eccording to the statement of witness Asmir Balti¢, the detinees
dnmdﬂ:emselmmnndmddwymahamnﬂ.whihmmmfawﬁnrm
nmmatﬂwmp!emmdhoﬁukﬂommmmnbodmmwmhu
well as witness Ermin Strikovié who described his state by noting that he was ynable 1o
mdurwullt,ureventosit.nndﬂmﬂwoﬂyposiﬁonwhinhhewasablawendmm
to lie down. The Cowrt did not accept the claims of the Defense witness Branko
ww,mm&nammmmommmmﬂiﬁw period. o
who noted that the guards ate the same food as the detainees primarily becpds

claims of this witness are in contmst with the claims of numerous
and also pardy with the statement of witness Milorad Stupar, who, being & 3
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the territorial defense, worked on the outside security of the Camp and who used to have
a meat ple for lunch, whereas, according 1o the statement of this witness, in the
aftemoon he would have Junch thut congisted of cooked beef, rice and polato, which
suggests that this was absofutely not the food that was given to the detainees. Witness
Pero Rendié, who worked in the kitchen in which the food was prepared in the Omarska
Camp, noted in his statement that the same food was cooked in one cauldron fur the
detainees and the staff of the Camp, which claims the Court could not accept gince they
are in contrast with the statements of the Prosecution witnesses who had an opportunity
to se¢ and cven to taste the food that was eaten by the guards, which they claimed was
intomparsbly better. Even in case it was the same food, the Camp staff who prepared
the food given to the detainees had ample opportunity to separste the thin food of leaves
in some water, as the detsinees described their meals, and give it to the detainees, and
give vegetables and meat to the guards. Besides, the clear fact that some guards would
give to the detainees additional food they would not eat themselves, as ft was nowed by
witness Milorad Stupar, lead to the conclusion that the food for the detainees was
considerably worse than the food for the guards. The overall above.described bad
conditions in the Omarska Camp were also confirmed by the accused 2eljko Mejakié
himself, who noted in his statement that the eccommodation of the detainees was well
below any level of decency, that the rooms were overcrowded and hygiene was non
exisient since the detainees could have no bath, that is, they had no eccess to toiletries.
In his statement the Accused also pantly comoborated the claims of the Prosecution
witness about the meals which were given to the detainees by noting that the food was
of low-quality, that the detainces were given only one mea) a day and that sometimes
some detniness would have no meal ag all.

Along with the gbove-described way the detainees had meals, the witnesses also
described the beatings which took place on their way to have lunch, so that, in fars,
going fo the restaurant was for detainees associated with physical abuse. According to
the statement of Witness K041, he was beaten an the occasion of his first vigit to have a
meal, on his way there and on his way back from the meal, whereby the beating of the
detainees on the occasion of their going 1o have 8 meal was also confirmed by Witness
KOl, a3 well as witness Emir Beganovié and Witness K027, wheress Witness KOI8
noted that he was beaten three times during the lunch time and that the deminees were
beaten on several occasions during the lunch time, The beating during the lunch time
which all the detninees remember took place on the day which the detainees call the
black Friday or the bloody lunck, ss it was noted by witnesses KO3S und Kerim
MeBanovié, According to the claims of witness Nusret Sivee, on that day all the
detainees had 10 go through torture because the guards in the Camp rurned wild. While
he was describing the referenced event, witness Nusret Sivac said that two rows were
fined up along the way towands \he restaurant, that the path was oiled and that certain
items and picces of famiture were placed along it 3o that the detainecs would be ket in
the coridor for as long as pogsible, while many of them felt under the blows, which was
also confirmed by witness Enmin Strikovié by noting thet the detainees had to jump over
the set barriers, 80 that those who would fiil to pass over and who would fall would be
beaten by the guards. As witness Strikovié noted himself, his cervical bone was
fractured on this oceasion, since he was hit by a metal object over that part of this hods
According to the statement of witness Asmir Baltié, on the eritical occasion theA%8Ris
spilt water and set trays on their way to Junch, 50 that the detainees who passec

the two.rows would slip, on which occasion they were beaten, While he was ¢ ,_;
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Mmyﬁedmimmhn:nmﬁdrmynhwaﬂﬁm!mir&wﬁt
alsommﬂoncddwbeaﬂnaﬁﬁchmkphumnuuiﬁaldaymn,uhem,m
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detainees would slip and fall, Witness Azedin OklopZi¢ elso confirmed the statements of
unabowmenﬁomduﬁmmshmﬁomhismmmhdsomdmwﬂmdny
mw:ﬁhmtﬁew&mhmﬂmyxmﬂmmmmmm
ﬂudemimuhndwmwhmhyhepcmﬂlyalippedmamyandkllinﬂn
ﬂmﬂmofmh.ﬁm“!ﬂmmmmmedmimcsmmucﬂﬂul
dayl:ul:nonmeirwnytolmchmdlwmwdm“ysmutonﬁluowwhlchm
dmineeshadtonmandheuid:“’!‘nnsewhofellhadhd luck”, which leads to the

buﬁngtookplmﬂﬁehluudﬁomﬁwmominsmﬁltheaﬁenmnmdﬂmﬂmewen
nmuthmuayuwereminthceonidor.snﬂmﬂwdmimmmﬂdslipmuldh
humWimemAntpTomlénlmmﬁﬁedahomtheumemtmﬁhenomlllnla
mww“nmmmmmm;wmmmmmwmmn
mguimmemmnuonwhichwmionﬂwymwm.meeMenuof
uuabuve-menﬂondwimmlttbﬂmmmdminmmmonmﬁrwayw
have Imh.apedallymﬂmdaywhenbuﬁmmplm on their route towards the
mmgwwhichwmedeuhmn&ndwumya.whﬂe others referred to
ﬁunim.Mis.beuMwhieheluﬂynpmMnmeﬂwd&eCmpgwﬂsmdm
Mmﬂmﬂmﬁe«nﬁmwﬁahuuﬂmdindudmﬂypmtﬂuofme
deuhmwthumwofm,asvdmxuimmmv&mwd.ymupongoiu
tolumh.WimessBmirBepmviéhlmulfmmdthﬂheawidedgningtohnenmul
bmusehawasaﬁnidofbeinsbﬂtm?mmthubwe-mﬁomdfacmitstemsdmﬂw
mmnmwmmmamuuﬁs.mmmmmmmmm
mﬂumhmhpmluly&rﬂnmnmmﬁwymmmlyaﬁﬂdofhingm

mmmmhowuﬁrumdlulmmmmuhwuhnm
witnesses saw certain people, who wore white overcoats, walking around the Camp,
however, am:dinstoﬂnelﬁmufwlmdmmdical workers did not offer any
medical gssistance to any detainees, In this way, witness Ermin Strikovié, who did not
get any medical assistance even at the time he received injuries on his way 1o the bloody
hmuh,mdm:mmmawlﬁmwmmmmphydwlydimmed
undmemmﬂwmnbmhcdidnmmwifmdemimemiwdmdial
mimnee.WimmKO!Salsousﬁﬁedaboutﬂwfutdmﬂmemmmedi

qﬁmiuﬁwOmmkaCmthsmwdmatonlymln
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" Funthermore, according to the allegations in the indictment of the Prosecutor’s

Exhumations and Proof of Death, from which it stems that the above-mentioned group
of men from the Garibovié family, by their names and swvames, were officially
declared dead byadecislouofﬂnrMunielpalCoyginSmstiMost.

With regard to the beating of Dalija Hmié, who, according to the allegations in the
Indictment, died of a beating in June 1992, the Court has found it established tha the
beating of this person indeed took place and that it caused his death. Witness Fadil
Avdagié, who was presemt on the occasion of the beating of Dalija Hmi¢, gave a
gtatement about the referenced event and hs identified the persons who, as the witness
poted, beat Dalija while ke was lying on the floor. Witness Fadil Avdagi¢ detennined
with certainly thet 4 who wore uniforms participated in the beating of Dalija

namely Zoran Duts and another two uniformed persons. The witness was
precise in terms of the time when the referenced event took place, noting that he was
brought to the “white house” on 16 June 1992, which is completely consistent with the
time when other events took place in the “white house™ during that pericd, when a group
of soldiers, including Dufko Kse¥evié Duta, used 1o best the detainees to death. In
addition, this witness noted that, efter ke got out, he heard that Dalija Hmié had died,
which was confirmed by Witness K035 who said that he hed heard that Daiije Hmié hed
succumbed 1o the injuries sustsined during the besting. It is true that Wimess K035
stated that the sbove-mentioned person died 88 a result of the beating while he was
lnmudbymofﬂmiwhomu.unmmwnpmﬂymmmﬂ
Fadil Avdagié ebout the above-mentioned circumstances, since he visually witnessed
that Duko Knedevié and others beat Dalija Hmié, whereby the statement of Witness
K03S represents a comoborating evidence sbout the fact that Dalija Hmié died of
bezting in the Camp. From the Additons) Repors of Nicolas Sebire dated 28 August
2002, Exhumotions and Proof of Desth, it stems that Dalije Hmié was officially
declared dead by a decision of the Municipal Court in Sanski Most, which additionally
carrobofatés the subjective evidence regarding the death of this person.

BiH, on or around 10 Junc 1992 Slavko Eéimovié was beaten by Dulko KngZev:
Zoran Zigié, as a result of which he died, The Coust has found these allegafiéhs
Indictment to be established as well, having assessed the statements of withiiss
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were heard about the circumstances of the besting of Slavko Eéimovié. According to the
swwements of wimesses Emir Beganovié, K036 and Abdulsh Brkié, they saw Slavko
B4impyit.in the “white house” during the time they themselves were also beaten, that is,
on around 10 June 1992. Witness Emir Beganovié, who hed an opperwmnity to see the
physical and mental state of Slavko Eéimovié, stated that Béimovié was in a state of
delirium, thet he did not know what he was talking about, thal he was beaten, that he
hallucinated and that his mouth was tied with a piece of wire. Witnesses K036 and
Abdulah Brki¢ also confirmed that Slavko Eéimovié was severely beaten, whereby
witness K036 explicitly claimed Eéimovié was beaten a lot by Zigié, Duéa and others,
wﬁbﬁm“uhhmmuhmcmofmmmmwmuhm
“white house” on that day that on the critical occasion Duéa Knefevié, Zoran 2igié,
Sapina (how he called Seponja) and Timarec came, that they provoked Eéimovié by
calling him usrasha and that they beat him. From the stetements of the above-mentioned
uimwu,whomm:lywnﬁmedthawhvkoﬁéimﬁémhnwmms
the only logical conclusion that he died of the sbove-mentioned besting, which is
mﬁmedbydwmmof\lﬁm!(ﬂ!&.umllaufmm,nmm
fuct that they did not see this person after the above-mentioned event. Since all the
uﬁmﬁnkmchhasishﬁnsofmvkoﬁélmwiéwi&lbammm&mdbmin&
after which nobody saw him agsin, it is clear that this person died of the infuries
gustained” during the beating, especially since the witness Emir Beganovié in his
sietement noted “he was alive™, in which way he described Slavko Edimovid's difficult
mwhenhelansawhlm.uifhemdmﬁbingamthmmmwdiemm
moment.

As for the beating of Mchmedalija Sargjli¢ and his dying of beating, the Court also had
et it 8 disposal sufficient pieces of reliable evidence dbased on which the Court could
determine that the above-mentioned beating tock piace at the time and in the manner
deseribed in the operative part of the Verdict. From the statements of both witnesges
who were heard ebout the above-mentioned circumstances, namely witness Kerim
Mdmmwmml,itmmme&muﬁomdmmkpMuonu
around 25 or 26 June lm,shmwiuml{eﬁmM&wﬁémbmughIwOmmhon
24 June l”:udhewmdghbhthe“whhehmm”whmmmwiins:mjﬁ!

mbmm%u&yﬂmk&!lmdtbathammmﬁomdimidunmkplm

on 26 June l%ﬂuﬁﬁmawﬂmtymmmatﬂuyhmrdSmjlléhem
maltreated, whereas Witness K021 stated that he recognized his vaice while he was
kzﬁugfmmmlimmmuthesﬁmmomeMthmt
he saw Mehmedalija Sarofiié's dead bedy he heard terrible cries, screams, prayers, as
muashluingwimdiﬁhunitzmsmemmﬂymisuﬁmmauywokm'
Satqjlid'sdeadbody,whiehwas,as!wnnud,bemnup,wldlehispammdw:nd
bloody. Witness K021 also confinued the statement of witness Kerim MeSanovié, who
saw the body of Mchmedalija Sarajli¢ in the moming not far from the “white house”
andlhisw!malsoaa:eadwimwimkeﬁmMesmww:chimﬂdeamﬁe
mmd&edminmmudmymwmmﬂwmwyofmhmedamn
Sarajlié. Witnesy K.027alsosawllwdeedbodyofMehmedalijaSanjlié,sime, while he
mmﬁbﬂnsabomdudbndiuwhimmtnlddownbythe"wlﬁwhum".heuoted
ﬁnmmmﬂmhemiudthbwyofuehmeduﬁaswﬂé.mm pipn=:
a light-colored suit. LV
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According to the altegations in the Indictment, Velid Badnjevié¢ was shot dead by a
gtmdinlhtC&ﬂp.WﬂMMﬂydeAuMlMWithugndwmiskimmﬂ
Com!msalsod:umlmdﬂmltwokphuuyondmnabledwht.wimm

mmmhmnmuumwmngormmmtmmmumm
mbmughm-ﬁe&mpm”Mwl%ﬂmCoMﬁnﬂsMﬁeHlﬂnsodeid
Badnjevié took place in June or July 1992. According to the statement of this witness,
Veﬁdeﬁmﬁlleduﬂnm&Mwlmlumlmmdwmm
Wum"mdﬂwmmwhichmmﬂmgmundﬂmofﬂwwniaismn
wlmmmmmuwmnvmwmmmmmwy
mmvdmy.wmlehemdmﬁbiasth:nﬁunwdmm,nmwimﬂm
dmﬂbedﬂwchmnmmwb!chmndbemwmnwﬁwiémkﬂhd,mﬂns
ﬂuthelnsthisnmu.gotnpmﬂluadadmmewhmaﬂuﬂdchnmofﬂtemm
mmdshoming,wamlnshlmtoatopmddnnhslmhim.mﬁnzﬂucm
mmm:m&numdmmtmmmnmekiﬂhsof
Mehmedalija Nasié in the restaurant, bowever, the wimess explicitly claimed that he
Mbyﬂwsummdmdmmemﬂnﬁﬂ.nwmmmnofﬁwmmmmﬁs

witness indeed saw the killing of Velid Badnjevi¢ and not the killing of Mehmedslija
Nuiéisalsnbaudonﬂnefmﬂmﬂwwimmpemnﬂlthwthupemn.m
wmmnlldm,mmmmmmwmwwm
iusidethemunntwdmﬂukimmmkplmwithinnmomhoramomhmdahalf
mrmﬁwimuﬁvﬁmmewmnmhdlhaﬁwmmm
those Weie two separate events, The statement of Witness K036 was also edditionally
m&medbyWimemdwmedwwmewwﬂlhﬁmlhew
mdmmdthatVelldBadrdwiémlnMOmMCampmdmmmlﬁM

ﬂtecimunmmuga:dhzglheldilingofhmirmm;mulledﬁvdlém
endnlyoonﬁ:medbylhemmmdwmm.wmvismnywhnmme
above-mentioned killings. From the statement of this witness it stems that the killing of
Amir Ceri¢ and Avdié took place during the beating of this witness and Beéir
Medunjanin, which occurred in mid June 1992 in the “white house™. According to the
chhuofWhmMawpcfmﬂahwlmmmmmdmm
came 10 the “white house™ on the critical occasion and started beating everyone without
mﬁm,aﬁwwmchhympﬂingupmﬂymdmmmmﬂm.
Thon the witness heard the following words: “Look, this one is still stiming, he is
movh&“aﬂuwﬂ:hm«ﬂuummmmmmmzomar&mmme
inwuketlubodiuol’l’ﬂwpﬂe,ﬂwwimsawﬂm“lymbodiamalned.mmely
pnwyofmmﬁemmuWMMdumam,mmmem
two bodjes were taken outside on the right side of the “white house”, where the dead
were dumped. It is trus that Witness K022 did not see the person who shot Amer Cerié
mﬂAﬁiﬁhomhemmwyWiémﬂgiémiummam
ﬁm:.ctniminsﬂmheeoﬂdwei&mfulorhwthymofomum o
these two were in charge. The witness particularly explained the circumstane o
which he remembered that it was Cerié from Prijedor, since ke remembered thinfs

because Cerié's father used to bring food to his son to the “white house™, wisEl
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Eima Karovic

From: Mirza Djozo

Sent: 4. decembar 2008 13:17

To: Elma Karovic

Ce: Vesna llic

Subject: RE: predmet Karaji¢ Suljo - zahtjev za posjetu

Elma,

U pogledu izjanjenja Tuziladtva BiH, a povodom zahtjeva pritvorenika Kerajié Sulje za posjetu | obavijanje
telefonskog razgovora sa prijateljem Ljajié Mehmedom, izjadnjavamo se da se ne protivime razgovon
ukeliko isti nlje u suprotnosti sa cdredbama ZKP-a, kao i sa Pravilnikom o kuénom redu Pritvorske jedinice.

Pozdrav

Mirza Dozo

Strunl saracnik / pravnik
Tufiladtvo-Tufitellstvo BiH
Kraljice Jelene 88, Sarajevo
tel, 033/707-127

From: Elma Karovic

Sent: Thursday, December 04, 2008 12:58 PM

To: Vesna llic

Ce: Mirza Djozo

Subject: predmet Karafié Suljo - zahtjev za posjetu

PoStovani,
Sud je 03.12.2008.godine zaprimio zathtjev pritvorenika Sulje Karaji¢a da mu se odobri posjeta | 1elefonski

L4

pozivi sa prijateliem LJAJIC MEHMEDOM. Da li se Tuilastvo protivi izdavanju odobrenja po ovom zahijavu?
S poftovanjem, '

ELMA KARQVI(
Struéni saradnik Odjeljenja xa sudsku upravu

Odjcl I i I Kriviénog i Apelacionog Odjeljenfa
Sud Bogne | Hercegovine

ELMA KAROVIC

Court Qfficer

Court Management Section :
Section I and I qf the Criminal and Appellate Divisio
Court qf Bosnia and Herzegoving
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heard about Avdié from other detainees who knew him. Witness K022 identified the
Jperson with the surname Cerié a3 Amer Cerié, however the witness was a bit reserved in
terms ‘of: the. first name of the victim, meaning that his name ecould have been Amir,
Bearing in mind the objective evidence, namely the Additional Report by Nicolas Sebire
dated 28 Augnst 2002, the Court has determined in a reliable manner that the first name
of the killed Cerié¢ was Amir, since the person called Amir Cerié was officially declared
dead by the velevant court and it was determined that ke was killed In the Omarska
Camp.

As for the event of the killing of Mirsed (*Mirso”, “Asim®, “Kera™) Cmali¢, who wes,
according to the allegations in the Indictment, shot dead by the Camp guards in July
1992, based on the evidence presented the Court has also found that these allegations
from the Indictment were undoubtedly proved. The Court has based its conclusion about
it on the statements of witnesses Kerim Mellanovié, Nusret Sivac and Asmir Baltié, who
heard shaoting on the critical occasian, efter which they personally saw the dead body
of Mirsad Cmalié. Witness Asmir Baltié stated that he saw Crmalié's body which was
hanging over the window of the “white house”, as opposed to the ather two witnesses,
who saw Cmnalié’s body in front of the “white kouse™. However, the statements of these
witnesses.are completely consistent in terms of the decisive fact that Mirsad Cmalié was
killed, whereas the information ebout whetker the body was seen in front of or on the
window of the “white house” is irrelevant in the light of the circumstances of the above.
mentioned event, since all the above-mentioned witnesses first heard voices, then shots,
after which they saw the body of Mirsad Cmalié. According to the statement of witness
Nusret Sivac, the name of the person who was killed on the critical occasion was Asmir
Crmalié Viéo, which, according to the assessment of the Court, does not bring in
question the identity of the victim, zince this witness precisely stated that he was a
mentally il person and that the guards put him in the “white house™, Witness Asmir
Balti¢ too confirmed the claims of Nusret Sivac, noting that Cmalié started behaving in
a strange manner and that they told him to go to the “white house”, as well as the
witness Kerim Medanovié, who saw that Craalié got out of the “white house” and that
the guerds killed kim sincs he alicgedly started running away. The statemens of the
above-mentioned witnesses were entirely confimied by witness Saud Beli¢ as well, who
was at that moment in the “white house” and who saw Mirsad Cmalié Frantically
wrampling on other detalnees, after which he opened a window and jumped, and then this
witness heard some of the guards shouting st him not to run and finatly he heard shots,
Witnesses “Asmir Baltié and Kerim Melanovié confirmed that the above-mentioned
event took place in July 1992, as it way noted in the factua) part of the Indictment,

* According to the allegations in the Indictment, in late July 1992 Husein Cmki¢ was shot
dead by the Camp guards. With regard to this factual part of the Indictment the Court
has made certain corrections, in accordance with the substantive results of the evidencs
preseated about the above-mentioned clrcumstances, bearing in mind the fact that none
of the witnesses saw that Husein Cmkié was shot dead in the Omarska Camp. In his
statement Witness K019 roted that Husein Ckié was taken away together with a group
of intellectuals in late July 1992 towards the “red house”, however, the statement of this
witness was not corroborated by any other statement by the witnesses who saw the

inteltectuals being taken away and this witness was unable to confinm that Hussffe R iz

Crmii¢ was shot deed. Witnesses Sifeta Sudi¢ and 2lata Cikota consistently starpftia
they saw Husein Crkié in the Omarska Camp during the time when he wou
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Mw«yﬂﬁnsmpmﬂuﬂ,vﬂﬁehmdmwnﬂmedbyvdmsmswé.m
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and identified under number KV16-0028.

Oneofﬂumﬂmmdmﬁhedwmmlﬁmmslmnmkpminlhntof
aluseuunhrofdzmhmhmebuﬂnsofkinhmwmuebymsmmm
camp.dmwwbiehbeaﬂngdllspemndiednndmiswemmkpmin.luly 1992.
Wimmdwmhcvem.ﬂwCthasdmdmmuyondnnymmabledom
malittookplaeeinthemamurmduﬁnglheﬂmedmﬁbedintheopmﬁvemofdn
Verdict, Witnesses Ermin Strikovié, Nusret Sivae, K027, Mustafa Pulkar, Azedin
Olklopti¢ and K036 gave their statements about the above-mentioned circumstances. All
ﬂwabov&mnﬁoudwimmmﬁnmﬂywmnnhcywmuhmdhliemu
from before, and according (o their statements this person died in July 1992. The
statements of all the above-mentioned witnesses were also compietely consistent in the
mmmmummwmmumumdmmemmwmwm
ahwmnﬂomdpmnmmdondhmﬂ“bﬂm“wmofmemmwmh
thegumlahﬂnmmpmdbmiuslﬁm.monswhthis,allthcabwe-mﬁm
wimmopemmllysawﬁmkiuhﬂaﬂﬂlﬁdiadindwaﬁmmﬂ:ofﬂunm
mmﬁmmung,mmmmuk!ihlmw,wmuwmm?mwm
Dr.BndSadikwié,whowa!maCmnpdmime,duMﬁmNthéd!d.
The consistent gtatement of these wimesses were also entirely comoborated by the
statement of Witness K019, who heard that Rizeh Hed2alié was killed around 12 July
1992,mmelymm!daysaﬁud\iswimmbmushtwdmmmmmmdm
mmmmmwmmmmmmammﬁm subjective
evidence about the death of the above-mentioned person was also edditionally
mquatedbyﬂwdocummrywidenuinﬂnmﬁh,thmis,bymwm
Report'of Nicolas Sebire dated 28 August 2002, Exhumstions and Proof of Death, from

which it stems that Rizah Had#alié was officially declared dead under a decision oS#FTTRR

Municipal Court in Sanski Most.
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The Court has undoubtedly determined thet on or arcund 18 June 1992 Jasmin “Jesko™
Hmié, Enver “Eno” Ali¢ and Emir Karabati¢ were beaten in the Camp and that these
persons died as a result of the beatings. In the indictment of the Prosecutor’s Office of
BiH a person called Fikret Harambasi¢ was also included in the Indictment, however,
not a single piece of evidente presented during the main trial led to the conclusion that
the ebove-meniloned person was in the group that was beaten to death on the above-
mentioned occasion, since the witnesses did not mentioned the name of Fikret
Harambali¢ within the context of this event, The Court has based the conclusion thst the
referenced event indeed took plece primarily on the statement of Witness K017, who
Inew all three persons from before and who described in detail the developments on the
critical occasion as much as this witness could see or hear anything about it. According
1o the statement of Witness K017, detainees Jasmin Hmié, Emir Karabalié and the Alié
brothers (Ekrem and Enc) were rolicalled and killed on 20 June 1992, which is
consistent with the statement of Emir Beganovié, who said that he was in room number
15 in the hangar on or around that date, when he heard whal was going on. Since
witness Emir Beganovié was brought to the Omarska Camp on 30 May 1992, after
which he spent one night in Myjing soba, and then between 10 and 12 days on the pista,
after which he spent one night in the “white house™, after which he was taken to room
number 15, it is undisputable that the above-mentioned persons were rofl-catled within
the time frame set in the factual deseription of the Indictment, that s, in the operative
part of the Verdiot. Witness K017 was completely precise in his degeription of the
above-mentioned event, noting that he heard when Jasmin Hmié was roll-called at
precisely 4:25 p.im. end that, along with Jasmin and Emir KarabaBi¢, there were also the
Alié brothers, Eno and Ekrem, about whom he {earned later on from the detainees who
knew them. Aceording to this witness, on the critical occasion he heard terrible screams,
which appeared to be screams of people who were dying and, as this witness noted, this
lasted for 35 minutes, after which a period of silence followed, This witness also
described the events which took place in the meantime, noting that he personally heard
several voices and blows, that several persons participated in the beating, and that ooz of
them was Tudié, who issued orders such as “bite” and who ordered & person with the
gumame Jakupovié to bite off Emir and Jasmin's testicles. The wimess did not
personally sec what happened on that occasion, but he clearly heard blows, screams and
orders, whereby he leamed what happened directly from the detainees who were held
togesher with him in the same voom and who observed the above-memtioned event
looking through the window from time o time. The claims of Witness K017 were
comoborated by the statement of witness Emir Beganovié, who, as it has been already
stated, was held on the critical occasion in room number 15, which is located above the
place from which the sereams were coming. This witness stated that he had never heerd
wich screams Gefore, that it went on for a long period of time and that it was unbeasable
to listen, while later on he heand that those were of Jasmin Hmié and Emir Karahadié.
Wimess Emir Beganovié confirmed the statement of Witness K017 with regard to the
fasct that the detainee with the sumame Jakupovié, who awrvived the Omarska Camp,
was forced to bite off Jasmin and Emir's testicles with his teeth, since Jakupovié, who is
witness Beganovié’s eousin, allegedly told the witness what happened. None of the
witnesses stated that he later on saw the persons who were the victims of the above-
mentioned beating and torture, so that this, along with the statement of Witness
sbout the fret that the above-mentioned persons were killed on the critical ocgGER
lwdtolhawnelusion!hatdmepemdidmlmviwthnbmm Witness Sayi

also partly testified with regard to the killing of Enver “Bno™ Ali6. He ne
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budyof,ﬂteabowmmﬂomdpemw&ekinmmm:medﬂmhhamwzm
Ali& on the ‘occasion of his being taken away for questioning and that he was lost ever
since. Emir Xarabatis's death was additionally comroborated by ihe documentary
evidence in the case-file, that is, the Additional Report by Nicolas Sebire dated 28
Aummmmuﬁmmwmfornuﬂl.ﬁnmvmichitmmtﬂuam
mentioned person was officially declared dead under a decision of the relevant court.

As noted in the Indictment, in July 1992 Mircslav Solsja died of o beating, Having
assessed the slatements of witnesses who were heard about the death of Mirostav Solgja
and the material documentation regarding the identification of the sbove-mentioned
wm.meCmmhualmfmdﬂuamMﬁoudevmmblmmkw-
witness who was heard about the circumnsiances of the beating and death of Miroslav
Solaja is Witness K018 who knew him, whereby sccording to his statement, Miroslav
Solsja was held neer him in the Omarska Camp, namely in the room with shower
cubicles. During the main trial, the above-mentioned witness gave 6 detwailed statement

1992, until his death. According to this witness, Mirosiav Solaja was roll-calied three
whmbyflhebeuﬁnghemwmmmmcluwmlmnedmudﬁﬂ

Mdeuﬁpﬁmpwﬁddby:hhwimmmoftheamuﬁmadmm
bmlm.hlsbackmofdarkblueeolor,uuellashisleﬁleg,hemsinamof
mandlnwﬂty.wlﬁchmmﬂuofmﬂmmﬂuﬁbhpﬁm.?hwlmah ,
fly stated that Miroslav Solaja did not receive medical ussistance In time,
although he requested it from the guards. Witness K018 confirmed that Solsja’s
physical and mental state was deteriorating end he noted that, at the time he was finally
mwmd&mSohjalwkdmwmmucmhaMﬁlpmiulmd

day end he did not see him ever since. During the direct examination, Witness KOLS
stated that Mirostav Solaja wore a green and black tracksuit, a white t-shirt and shoes,
Mmmlymﬁmdwmwmmmmmwm
Prosecutor, which were tendered as Prosecution evidence. Witness Anto Tomié also
entirely confirmed the statement of Witness K018 about the death of Miroslav Solgja.
He said that he saw him aRer the bealing and after he died and was taken behind the
“white house”, where dead bodies were taken. In the view of Mirosiav Solgja’s death,
the statements of the witnesses were also comoborated by the objective documentatlon,
amely the Additional Report by Nicolas Sebire dated 28 August 2002, from higtEThul
stems that his body wuz found in the Kevljani mass grave and was identi
number KV13-006B.
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Having made certain comrections in the Indictment of the Prosecutor’s Office of BiH, the
Court has determined that a person called Azur Jakupovié was killed In the first half of
July 1992 afier he was beaten by the guards, as well as Edvin Dautovié, so that their
bodies were together thrown onto a truck. The persons who were held in the “white
house” and who were right by the place where Azur Jakupovié and Bdvin Dautovié
were killed on the critical occasion were heard about the above-mentioned
circumstances, According to the slatement of Witness K022, he met Azur Jekupovié in
the “white house” and he claimed that he was being beaten and maltreated for two days,
that he went out of the “white house™ on one occagion and started soreaming and cursing
and that there has been no sign of him ever since. Witness K022 gave his statement also
sbout the circumstances of the death of Edvin Dautovié, which occurred, as it stems
from the above-mentioned statement, after one night Edvin Dautovié had a pain in his
stomach and he had to use the toilet, regandless of the wamning of other detainees that he
should not go out, after which Dautovié called a guard in the Camp, who took him away
passing in front of the window of the “white house”, after which blunt blows and moans
could be heard, followed by wheezing sounds, and this witness did not see Bdvin
Dautovié ever since, The statement of Witness K022 was confirmed in its entirety by
Witness Saud Bedié, who was in the “white house” on the critical occasion, which is
when he personally saw the dead bodies of Azur Jakupovié and Edvin Dautovié and he
put them into 8 van. The statement of witness Ssud BeSié is entirely consistent with the
siatentent of witness K022 given about the circumstances that occurred prior to the
killing of the two sbove-mentioned persons, since witness Saud Befié stated that Azur
Jakupovié was roll-called and never came back again, while Edvin Dautovié went out
because he had to use the toilet, wheress the next time the witness sew him Edvin
Dautovié was dead. From the statement of this witness it stems that the killing of Edvin
Dautovié and Azur Jakupovié took place during a short time interval, and the witmess
explicitly said that it took place between 10 and 15 July 1992, According to the
statemen of this witness, the Court made a correction with regard 10 the factual part of
Use Indictment by stating that the killings tock place in the first half of July 1992, As far
as witnesses Kerim Melanovi€ and Sakib Jakupovié are concemed, they only confirmed
that Azur Jakupovié was detained in the Camp, while from the statement of Kerim
Melanovié it stems that Jekupovié was alive in early July, since that was when he last
saw him, and that his leg was injured. In view of Edvin Dautovié's death, the statemenis
of the witnesses are comoborated also by the objective documentation, namely the
Additional Report of Nicolas Sebire dated 28 August 2002, from which it stems that his
ggm&mmmmwmmmdldmﬁﬁedmmenm&rwi

ﬂnCounhsdaemlnedbeyondmymnabledouumallnlouulylMagmupof
intellectuals, including Dr. Osman Mahmuljun, Dr, Eniz Begié, Zijad Mahmuljin and
Ago Sadikovié, disappeared from the Camp. A large number of witnesses, who were
heard sbout the above-mentioned circumstances, consistently confirmed that the above-
mentloned persons were roll-called and taken away, that they never retumned and that
they are no longer alive. Witness K041 stated that in July 1992 around 20 persons were
roll-called, including Dr. Osman Mahmeljin, Dr. Begié and Dr, Jusuf Pasié, and thnl_
they have been unaccounted for ever since. Witness Enes Knpmmvlem
ebout the taking away of Dr. Osman Mahmuljin and Dr, Beglé, and he noted ;—./ :
persons weie roll-cailed after mid July 1992, that they were taken outside af@di
retumn ever again, which was also confirmed by witness Asmir Baltié, whofiss
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names fiom a list, after which they were taken toward the “red house” and this witness
dldmtmﬂmpugsimﬂmﬁmnlsumﬁmwdﬁwwnmﬂuukm
away of these persons and, escording to his statement, he was held in the same room a8
Dr. Osman Mahmuljin and he was present when Dr, Mahmuljin was taken out towards
the “red house”. This witness stated that Ago Sadikovié was also taken towards the “red
house”, as well as Zijed Mshmuljin, whose taking away he pensonally witnessed, and
Dr. Eniz Begi¢, after which they were killed. He noted that one of the guards came back
-wearing Ago Sadikovié's jecket, which was also confirmed by witneas Zlata Cikota.
Witness K036, who knew Dr. Begi¢, Dr. Oaman, Ago and Zijad, confinmed that the
above-mentioned persons were roll-called and taken away. Finally, Witness K019, who
confirmed that the roll-call was carried out for the whole day and he referved to it 2s “the
great roll-cali” and who was focated in the place from which he had a good view over
dnpmhwaytomrdsdu“ndmw,mwdﬂmﬂﬂmdayalmmupofduﬁm
were roll-called and taken towards the “red houge”, including Dr. Osman Mahmuljin,
Dr. Enlz Begit, Ago Sadikovié and Zijsd Mahmul[in, The statentents of witness Enes
Kupetanovié, who noted that the roll-call was conducted in the second half of July 1992,
the statement of witness Zlata Cikota, who defined the time more precisely by noting
that the above-mentioned event took place on 23 or 25 July 1992, as well as the
statement of witness Kerim Medanovié, who noted that he last saw Ago Sadikovlé an 25
July 1992, and of Witness K019, who said that the day of the roll-cal} was “arcund 20
Julyl”!."chnﬂymssenﬂntdltheabowmnﬂomdpemudimpmmm
Camp in late July 1992, whereby al) the sbove-mentioned witnesses arc completely
consistent in their clalms that they did not see them after the roll-call ever again. The
above-mentioned subjective evidence was additionally corroborated by the documentary
evidéitbe, iri .t case file, namely the Additionsj Report of Nicolas Sebire dated 28
August 2002, Exhumation and Proof of Death, from which it stems that the aboy
;nemioﬂmmoﬁeﬂlymwmmaduiaimofmumi g
n Sangki Most.
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According to the assessment of the Court, after the presentation of evidence, the event
regarding the disappearante of Esad Eso Mehmedagié¢ from the Omarska Camp in July
1992 is closely connected with the taking away and disappesrence of the group of
intellecuials in Iate July {992, The Court has determined in @ reliable way thnt Esad
Mehmedagié, whom all the detginees knew as the municipal public attomey or judge,
wasg roll-called and disappeared from the Camp at the time of “the great roll-call of the
intellectuals”, when afl the ebove-mentioned persons were taken away towards the “red
house” from which point there has been no trace of them, since they have not been seen
alive again. However, the Court did not find it proven that Essd Mehmedagié was
beaten before he was taken away, since none of the witnesses who mentioned the events
related to this person gave any information about it. In his statement, witness Kerim
Melanovié, who testified about the taking away of other persons towards the “red
house™, ciaimed that he knew Esad Mehmedagié and that he personally heard when the
name Esad Mehmedagié¢ was roll-called by the guards, efter which he was taken away
together with Ago Sadikovié towards the “red house”. Witness K019 also testified about
the teking away of Esad Mehmedagié towards the “red kouse™ and he saw him along
with all other above-mentioned pergons, whereby Wimess KOIS, who was held in the
same room with him, also heard and saw the roll-call of Eged Mehmedagié, noting that
he last saw him in late July 1992 when he was roll-called, went away and never came
back aggin; .. .

Based on the evidence presented, the Court has found as established the disappearance
of Ned2ad Serié from the Omarska Camp, which, according to the Indictment, took
place between 25 and 30 July 1992, whereby from the contents of the evidence
presented reganding these circumstances it stems that this disappearance was connected
with the above-mentioned disappearances of the detained intellectuals, Witnesses Kerim
Mezanovié, Nusret Sivac, KOI9 and Zlata Cikots, who testified about the above-
mentioned circumstances, personally knew the President of the Prijedor Cowt Ned2ad
Serié and all these witnesses consistently stated that they saw when the above-
mentioned person was taken towards the “red house™ together with a group of
intellectusls. Witness Kerim Medanovié stated that ke was held together with Ned2ad
Seri¢ In the same room and that he was present when a guard read g list of nemes,
including the name of NedZad Serié, on 25 July 1992, after which the witness saw two
guards take awny Serié towards the “red house” together with Eso Mehmedagié and
Ago Sadikovié, Witness K019, who was, a3 it has been alreedy noted, located in the
place from which he could clearly see the path towards the “red house™ and who saw
that the"roll-call of people was carried out during the whole day and that they were taken
out and taken to that direction, Including Ned¥ad Scrié, etso confirmed that Ned2ad
Serié was taken away towards the “ved house™. The statements of these witnesses were
Mwmbyﬂummmmofﬂmﬁmmmuww&ﬁehlm
taken towards the “red house™ and who also noted that he was killed there. Finally,
witness Nusret Sivec also cye-witnessed the taking away of Ned2ad Seri¢, noting that he
was taken away together with Mujo Cmalié, to this, none of the above-
mentioned witnesses noted In his statement that NedZad Serié was beaten prior 1o being
nkenaway,soﬂm,mmm,ﬂnmmmdcaeomﬁmuﬁﬂ:mrdhmefammw
in the Indictment In the way thst the Court omitted the beating of Ned2ad Seri¢ pricp
his being taken away. In addition, the Court has also more precisely determined theds
the named person was taken away, siitce from the shove-mentioned statements i/em
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that the taking away of the above-mentioned persons took place on or around 28 July
1992.

Witnesses Nusret Sivae, K042 and K03 were heard with regard to the circumstances of
the beating of Gardan Kardum by the guards in the Camp, as a regult of which this
person died. It stems from the statement of witness Nusret Sivac that Gordan Kardum
was beaten by the guards, together with Rizo Had2alié, on the pisia in the incident In
which Rizo HadZali¢ said byjrum to one of the guards. Since the witness was held on
the pista during the above-mentioned event, it is quite certain that he was able to see the
gbove-mentioned beating, whereby his claims that Qordan Kardum was afterwards
transferred to the place called “hangar”, where he died after 2 or 3 days, are entively
canfimed by Witness K03, who personally knew Gordan Kardum ak.a. “Gogi™ and
who saw him being taken away to room number 26 (which was located in the “hangar”
building). According to the description of Witness K03, Gordan Kardum was all beaten
up and his bedy was 50 bleck and biue thal ke did not go to lunch for the first several
days, which leads to the conclusion that he was in a bad physical state, in the aftermath
of which he died, The death of Gordan Kerdum ak.a. “Cogi” was also confirmed by
Wimess K042, who was Kardum's friend and who confirmed that Kardum was held on
the upper floor of the “hangar™ building. This wilness noted that he personally saw
Gordan Kardum dead on one morning while he was on the way to the toflet and when he
recognized the desd beaten body of Gordan Kardum among the dead bodies that were
located between the “white house™ and “red house™. From the statement of the above-
mentioned witnesses it stemp that the beating which resulted in the death of Gordan
Kardum took place in July 1992, which was alzo confinned by Witness K03, who noted
that Kardum wag brought beaten around mid July 1992, The above-mentioned
subjective evidence about the death of the named person was also comrobarated by the
documentary evidence in the case file, namely the Additional Report of Nicolas Sebire
dated 28 August 2002, Exhumations end Proof of Death, from which it stems that
wKudumGodmwoﬁﬁnﬂydulmdMundwadeeisimofﬂuMnniolpﬂComh
Meost.

The ‘Couti’ has"-also established beyond mny reasomable doutt the disappearance of
Burhanudin Kapetanovié and a man with the sumame of Badnjevié in July 1992,
however, based on the evidence presented, it was not reliably determined that this was a
person celled Nijlax Badnjavié, so thas, with regard to this, a comection was made in
terms of the faciual description in the Indictment with the note tha it was “a man with
the sumame Badnjevié.,” The statement of witmess Enes Kapetanovié, who eye-
witnessed this event, primarily represents the basis for this conclusion of the Court with
regard to the above-mentioned event, sinte on the critical occasion he was roll-called
together with the above-mentioned persons. Witness Enes Kapetanovié noted that in the
group of the roll-called persons there were Burho Kapetanovié, Badnjevié and Muntié
from Kozarac, and that he himself was roll-called shortly after that. According to the
statement of this witness, the above-mentioned three persons Ieft before him and, when
he got out, Moméilo Oruban a.k.a. Ckalja passed by and told him: “Stop, have you been
roll-called?”, and then he hugged him and told him; "Come here, it would be a pity if
such a fellow were gone.” The ebove-quoted words and behavior of Moméilo Gryee
precisely suggest the uncertainty of the faith of the roll<called detainees and g%

leads to the conclusion that they were supposed to be liquidated, even more so Jighe
Enes Kapetanovié stated that, later on, he heard from his friends that Ckaljn #




IT-02-65-PT p.5235

.
3.

S e u-c'-};l’-:l.---'

that he saved him from certain death, and this statement was confirmed by witness
Senad Kapetanovié t00. Witness Senad Kapetanovié, who confimmed that hig brother
Enes Ka i¢ was roll-called together with their cousin Burhanudin f

mm him noted in his statement that Burko left the room and that he
not see him again after that, namely that he did not survive the Camp, Witness
ir Balti¢ algo said what he knew about the disappearance of Burhanudin
Kapetarovié, He stated that the critical event took place in the second half of July 1992,
as well as witness Zlata Cikota, who, as ghe siated, last saw Burho Kapetanovié on 24
July 1992 when he was taken towards the “red house” together with Ziko Ekinovié,
Cargo and Myjo Cralié. This witness stated that she attended the funeral of the sbove-
mentioned persons, which took plece in RaJkovac. The statements of these witnesses
were partly confirmed by witness Ante Tomié too, who during the cross examination

noted thit he heard that Nijaz Bednjevié was roll-called and that he disappeared,

however, as it has been already elaborated, the Court did not have sufficient evidence at
its disposal from which it would siem that it was preciscly Nijaz Badnjevié. Namely,
this witness did not ses the gbove-mentioned being taken away, whereas the eye-witness
Enes Kopetanovié mentioned only a person with the sumame of Badnjevié. The
subjective evidence about the death of Burhanudin Kapetanovié was also edditionally
corroboreted by the documentary evidence in the case file, namely by the Additional
Report of Nicolas Sebire dated 28 August 2002, Exhumations and Proof of Death from
which it stems that the named person was officially declared dead under a decision of
the Municipal Court in Sanski Most.

According to the ficts noted in the Indictment, one night in June 1992 spproximately
between 30 and 40 detainees disappeared, including Emsud Balti¢ and several men with
the sumame of Me3ié, Having determined that this event took place, the Court made
certain corrections with regard 10 the allegations in the Indictment, namely in the view
of the number of persons who were roll-calied on the critical night and wken to an
unknown direction. The Court has based the finding that Emsud Baltié was taken away
together with several other men with the sumame of Me3i¢ on the statement of witness
Asmir Bali¢, Emsud Baltié's brother, who was in the same room with the named person
during the roll-call. In his statement witness Asmir Baltié noted that his brother did not
survive the Camp and that he was taken away along with a group of people on 24 or 25
July 1992, Since this witness was held together with Emsud Balti$ in the room called
Mujina saba, he had an opportunity to see when Emsud Balti¢ was roll-called and when,
together with him, around 8 or 9 p.m. the following percons were roll.called and teken
away: Mesud Had3ié, Alija Comié end Medié with his three sons. The witness stated
mmwmmmnmmmmummmmmwmmm
where he saw his brother alive was at the Omarske Camp, and after that in the mass
grave in Kevijanl. Based on the statement of the above-mentioned witness, the Cournt
has determined that the referenced event took place in the way described in more details
in the Indictment, however, the number of persons who were roll-calied and who
disappeared that night was more precisely determined in accordance with the claims
from the sutement of this witness, with the determination that ot least 7 persons
disappeared, whom witness Asmir Baitié personally saw and listed their names. The
tuth s that Witness Asmir Balti¢ stated thet between 30 and 40 people were rofl-cpliesms
on that night, but the Court assessed thet the above-mentioned number is arbitrary/ZGie

th:wim%isthemﬂy:ye—wimoﬂhhmm.mad?m )
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mm,wmmmmmlymmmsomm,bmdemm
those persons actually were,

. A¥'dited “iv'the Indictment, in late July 1992 a large number of unidentified detainees
were shot dead, including between 100 and 150 detained inhabitants of the Hambarine
mm.mmmmmmmmmwawmm
doubt that it took place, however, based on the contents of the statements of 2 number
ofwinmw!mmhwdabommeabwemiomdei:wmmmhm
determined that at least 50 detgined inhabitants of the Hambarine village was killed ot
theuidealﬁme.WiumsesSaidBdié,KOﬂ,KMhuMmdmmwnﬁmm
ﬂmdllmonthntdnyyoupofinhnbimﬁomlhcregionofmdo,includhmvillap
Hmhaﬂm,kawn,ﬁmwiéLBiﬁmi.Mw&ﬁmﬂoﬂmmukmlmy,
andmymhmaymwddmtamn:shmﬁugandmmwlingwmdhehwdmm
medgh.ﬁmﬂhgwmnmmmofwimmmmmw.mi!ﬂ
Mndowmﬁndﬂwmhwmlewlingdmmuﬂmhclhoummmoum
mh,%iehlmdsblhemu!mhnﬂnmgembuofmplemmmmme
opmﬁddﬂmmiam.Mwimdmﬁbedlndemilﬂwmtﬂmtmkp!mondm
nighgdmhobmvdit&omﬁahilﬂwindow.whmbymmmmmﬁ:ﬂy
_mﬁqmdbyoﬂmwlmmmonmawiﬁullﬂsmmmmemlngmm
'm‘*gniﬂﬁ'm?’“’imdewiémtedthnﬂunma!mofdmﬂngandyeﬂins '
Itmdtlmtnislu,sohemmnedthmmplemkiﬂeddmingdwnimwhilewm
m1mmm&mmormmmmmm¢mm
mﬁmdbywlmmmcmmhmdnﬁuthemniﬂnm.mmngto
themummofwmmw.nhooﬂusutdmbymmdsmmmmm
itmnedatuumdIa.m.,whmbywimxms,whoalwuwapanofﬂteabow-
mﬁaudmthmughaﬂndow.muddmhumhﬂ:bmnighmawm
since there was a lot of shooting, that the shooting was flerce and screams and moans
ewldbelmrd,nswalluthewoldl"ﬂemdon'l.ldidu'tdomyﬁng.“mm
were inhabitants of the Brdo region, among whom there were also Inhabitants of the
Hambarine village, was also confirmed by Witness K034, who saw buses which arrived
&t the Omarska Camp on that day and who recognized the person called Medo Sinfk
ﬁomHmhﬁna.uwellasmewimKeﬂmMWié,mwmbismm
that people from Brdo were brought in July 1992 and that screams could be heard
epeciaﬂyaﬂerMThemmmofduabowmenﬁomdﬁmmpudy
mﬁmwdhywimNmtswuaswﬂl.whmmtemmtnimbefmﬂuHam
Tribunal-in Novembzer 1994 was used in the cross examination. He noted that he keard
Ihtpebﬁleﬁbmlhevﬂlaguinﬂnmbnofnrdohadmmdinlzhusu,whileona
pemmldh!mtlmonthefol!owlngdayhesawonlymmupsofmmp!eanh
wlnumelolunehﬂlatday.Dm'lngtlleevidtnﬁarypmeeedlngslhemfemtﬁdlo
mwmmmmﬁmm@:mmdmmwmmmm
dumﬂmthmmdMMmgMum&ommmlthm,
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the dark. By pointing to the claims of witness Izet DeZevit from his
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victims, but it is quite certaln that ke was able to see what way going on and the shapes
of human bodies. The statement of witness Izet DeSevié about the decigive fact that the
detainees were killed on the critical night is completely consistent with the stetements of
other witmesses, who were able to hear, that is, see what was going on from the
perspective of the place where they were held, A)) the heard witnesses were also entirely
consistent with reference to the large number of dead bodies which they saw the
following moming arcund the “white house”, from which a clear conclusion stems that
those dead bodies were a result of the shooting which occurred during the previous
night, when the newly-arrived inhabitants of Brdo were killed, including the inhabicants
of the Hambarine village. Witness Sald Bedié stated that he gaw aver 50 bodies piled up,
witness Kerim Medanovié noted that he saw the largest number of bodies in the second
half of July 1992 and that he heard that a wrench-diggerNoader loaded the bodies on a
yellow truck which was filled to the top, that the bodies were taken away in two tums,
namely by two full trefler trucks. The statements ebout the dead bodies of the detainees
from the region of Brdo were also confirmed by witness Zlata Cikota, who saw the
bodies et around 4:30 a.m. on the following moming in front of the “white house” and
she estimated that there were over 240 bodies. Witness K040 also confirmed the
statemenis of previous witnesses, noting that on the following day on the meadow in
frant of the “white house™ she saw many dead people, that there were arcund 200 bodies
which were lined up and that everything could be seen clearly. According to this
witness, there were 3 o7 4 rounds of trucks taking away dead bodies. Regarding this
event, witness K019, who saw “a terrible sight” on the following moming, stated that ke
personally saw a truck piled high with bodies, based on which he coneluded that there
had been a mass execution the previous night. As noted by witnesses K040 and K019,
they were ot allowed to look and they weve ordered to tum their heads, namely to go
back to their rooms, which also leads to the conclusion that the Camp staff wanted to
cover up the results of the shooting from the previous night. Witness Izet Belevié also
deseribed in detail the events of the moming after, when he heard the noise of the loader
and then ke saw rigid human arms and legs in its front bucket. The witness stressed that
there was summer fog that morning, but that it was a bright moming and the fog was not
80 dense, go that he was able to see a truck foaded up to the top and covered with
blankets pass by two times, whereas the smaller TAM truck drove the bedies away
several imes, The witness stated that he did not see, but he presumed that it was dead
bodies loaded on the truck, since he saw blood coming out of the truck, which leads to
thcmluglon’thuﬂwumhumnbodln,mmoreuoaineeﬂmwimmwdgid
human armas and legs on the loader prior to that. According 10 the statement of Witness
K018, that night, or rather the moring aftes, he saw 8 maximum of 11 bodies, which
did not dissuade the Court from concluding that there were many more bodies there,
since other witnesses, who saw the bodies from different positions in the Camp, stated
that they saw even up to 200 or over 240 bodies. The very fact that a large number of
witnesses saw trucks driving away bodies on several occasions suggests that ot Jeast 50
pecple were killed during the above-mentioned night, which leaves an open possibility
that there were many more, even up to 200 people. The above mentioned facts were also
confirmed by witness Asmir Bali¢, who during the second time he was held in the room
called Mujing soba, which coincided with the period during which the detainees from
(e region of Brdo were killed, saw bodies an the truck that drove them away in Dt
three rounds. In his statement with regard to these circumstances the witnessSf€ises
that bodies could be seen since the truck was o more than 8 meters awdd

opinian of the Court it is also an indispuable fact that the referenced cvent
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late July 1992, since the following witnesses gave consistent statements about the time
when it took place: witness Izet Dedevié, who stated that it took place an 23 or 24 July
1992, Witness K018 mentioned 24 July 1992, while witness Kerim Meganovié noted the
second haif of July 1592 as the time period in which the referenced event took place,
which is consistent with the time period witness Asmir Baltié, who saw the bodies being
taken away, spent in Myjina soba.

As it hag been aelready noted, within the above mentioned system of sbuse and
persecution in which the detainees were, among others, held without any medications,
 the Court has determined that during the time the Omarska Camp existed a killing 100X
place as a result of the above-described system, when in June 1992 detalnes Ismet “Ico®
Hod2i¢ died due to the lack of medicine beeause of which ke was unsble to treat his
diabetes. .Witnesses Asmir Baltié and K03, who gave their statements sbout the
chmmofﬁzdu&ofumuodﬁé,mwdﬂmﬂwmwﬂwmdm
from before the war and that they knew that he had disbetes. Both the above-mentioned
witnesses consistently stated that they saw Ismet Hod2i¢ lying down for 2 or 3 days,
while Witness K03 was more specific in his claims that Ismet Hod2ié died after that
time and that afterwards he was taken away in the direction of the “white house®, These
claims were also confirmed by witness Asmir Baltié, who stated that he last saw “Iéo”
in Eront of the “white house™, noting that it was around 10 or 12 July 1992, however the
wimess corrected himself during the cross-examination and he stated that Ismet Hod2ié
died due to the lack of insulin 5 or 6 days after their arrival at the Camp. Bearing in
mind the fact that witness Asmir Balktié was brought to the Omarska Camp on 30 May
1992, s well as the generally well-known fict that the persons who have diabetes and
who depend on taking insulin cannot live long without this medicine, it can be quite
clearly concluded that Ismet HodZié died in June and not in July 1992. Therefore, the
statements of both witnesses lead to the conclusion that this person died because he was
deprived of the necessary medical assisiance, namely of being provided with insulin on
which his life depended, particularly since Witness K03 heard from Hod%ié's brother
that he was not allowed to take his insulin on the occasion of his apprehension, whereas
witness Asmir Baltié claimed that Dr. Esed Sedikovié asked the guards to help “Ido”,
but nobody helped him and Iéo died because they did nos bring him his medicine. The
sbove-mentioned subjective evidence about the death of Ismet Hodi¢é were also
addivonally corroborated by the documemary evidence in the case file, namely by the
Additional Report of Nicolas Sebire dated 28 August 2002, Exhumations and Proof of
Death, from which it stiems that the named person was officially declared dead under a
decision of the relevant Court.

The group of events that was qualified as beatings and other forms of physical abuge
commined egainst the detainees ejther directly or personally by the accused Zeljko
Mejakié or in his direct presence with a discriminstory intent also includes the event in
which Camp detainee Saud Beli¢ was beaten up, while after some time the accused
Zeljko Mejakié entered the room and kicked him in his chest, The Court has fourd this
event also established, however, during the main trial, the time when it tock place was
not determined with certainty, as opposed to the date set in the Indictment, according
which it 06k’ place on or around 25 June 1992, 5o that a correction was made &5
regard to the allegations in the Indictment in the manner that it was noted that the/l

person was besten during the time he was held in the Camp. In addition, dyfls

proteedings it was not determined that Saud BeSi€ was beaten by the guards, sidi@
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statement he noted that he was beaten during the questioning, without precisely saying
who beat him on that aceasion. According to the statement of this witness, when he
entered the interrogation room which was located on the upper flcor, an

who was wearing a police uniform waited for him, and another member of the police
also entered the room. According to the statement of witness Saud Besté, he was hit on
his back and he was told “You were dating Serbian women.” Furthermore, the witness
.sated that he wag bzaten during the questioning until he fainted, afer which the
intérrogator-would splash him with water and, when he regained consciousness, he was
ordered to sit down on a cube drawn on the floor. As the witess stated, during the
shove.mentioned events, the Camp Chief Zeljko Mejukié entered the room and told him
“Young masn, | know you, if you do not say..."” end then he kicked him in his chest with
his boot and the witness fell over his side due to the kick and he fainted, and when he
regained consciousness the accused Mejakit was no longer there. With regard to the
identity of 2eljko Mejakié, the witness stated that he remembered him particularly
because he entered the room in which he was questioned and kicked him, and because
he used to see him walking around the Camp and talking o the reporters and he noticed
that the Camp staff were doing what he told them and that the guards were afraid of
him. The witness based all his knowledge ebout the fact that the person who kicked him
on the critical oocasion wag none other than Zeljko Mejakié on the information which he
received from the guards and other detainees. Such a description of the accused
Mejakié's behavior, as the witness gaw it, is completely consistent with the description
provided by other witnesses, who also thought him to be the Camp Chief and a person
who moved freely around the Camp giving certaln orders to the guards. The Court finds
that.it is ‘quite logical that the witness particularly remembered the person who kicked
him personally and that he remembered his name when the others informed hiny about
who that person was after the beating. In tenms of the description of the person who
kicked him, the witness provided certain information which suggests that it was none
other than Zeljko Mgjakié. Namely, according to the witness, the accused Zeljko
Mejakis wore a blue berel on special occasions, which was alse confinned by Witness
K042, whereby witness Saud Belié provided a cenain physical description of the
Accused, after which he recognized him in the courtroom. This witness, who Jinked the
person who kicked him in his chest on the critical occasion with the accused Mcjakic,
roted that he remembered him as the person who read the lists of names on the
ocensions of the trangfer of detainees from Omarska to Tropolje. These claims were
also confirmed by witnegses K03 and K023, who saw the sccused Mejakié reading the
lists of detainees who were suppased to lesve the Omarska Camp. During the cross-
examination, the Defense tried to deny the veracity of the statement of witness Saud
Be#i¢ with regard to the identity of the aceused 2eljko Mejakié, but the witness was
explicit in his statement thal it was precisely the Accused who kicked him and he even
corvected himsolf with regard to the sge of 2eljko Mejakis during the critical period.
Namely, during the direct examination the witness said that the accused Zeljko Mejakié
was 40, whereas during the cross-examination he said that he was younger, which the
Court eccepts in its entirety, since a person’s abillty to sssess someone's sge is
individual and depends on a series of factors,

Wm-mmmmmmommormmmmmmm
against the detainees directly and personally by the persons over whom 2eljko M&ki
had-effective control and which were committed In furtherance of the system /4§

and persecution in the Camp in which he participated, the Indictment primari] Q
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event when in the night of 29 or 30 May 1992 two rows of the Camp guards beat the
detainees who were just brought to the Camp, including Wimess K041, after which they
were beaten.in the restaurant and on their way back from the restaurant. During the main
trinl, many witnesses testified about the eircumstances of the besting of the detniness
when they arrived at the Camp, on which occasion the guerds would lins up in two rows
and beat the newly-arrived detainees. In this menner, withess Ermin Strikovié, who was
among the first detainees who amived ot Omarska, noted in his statement that, upon
arvival at the Camp, the detainess were forced to run the gauntlet comprising uniformed
persons who cursed and beat them. According to witness Sakib Jakupovié too, on the
occasion of the arrival of the detainees at the Camp, when they would ges off the buses
ammed persons would line up in two rows and hit them over their heads, backs and
chests, so that the detainees hed to run, since it would be disastrous for them if they
would fall. The statements of the previous witnesses about two rows that were lined up
on the occasion of the amival of detainees are also cormoborated by the swtement of
Witness K034, who noted that two groups were formed on two sides and they beat ihe
detainecs while they were passing by, namely with their fists, feet and rifle-busts.
Witness K041 described the two rows of the Camp guards who beat a group of
detainees who were just brought to the Camp, including himself. As Witness K041
stated, he was brought 1o the Omarska Camp In the evening of 28 May 1992, which is
consistent with the time set in the Indictment, in which it was noted that K041 was
brought to the Camp in the night of 29 or 30 May 1992. The date when K04) was
brought to the Camp wes not definitely detsrmined in the Indietment, so that it leaves a
possibility that the named person arvived at the Camp on 28 May 1992, as it was noted
by the witness himself. The fact that KO4! was beaten on the oceasion of his arrival at
the Camp stems from the part of his statement in which he noted that two buses arrived
on thut occasion and they were stopped in the place opposite of the gamge and the
detainees were then ordered to get off the buses, to walk on ell fours and to bark like
dogs and this was ordered by the people who brought them, As fur as the forming of two
rows i3 concemned, the witness noted that the two rows were formed from two columns
and the witness was specific in his claims that the two rows were formed from the
persons who were glready in the Camp and who beat the newly-amived detainees,
including the witnegs. Precisely this statement of Wimess K041 leads to tte conclusion
that the two rows were formed by the Camp guards and not the persons who escorted
the buses in which the detainees were brought. Witness K043 also described the benting
of detsinees, including himself, on their Arst occaslon of going to have a meal, which
took place,-ad he noted, after four dnys they spent in the Camp. With regard to this
beating, the witness noted that as approximately 8 p.m. it was ordered that a group of 30
detainees should ger out, that they would go to have a meal in groups and that they hed
to run to the restaurani, eat and go back In three minutes, These ¢laims of Witness K041
are completely consistent with the statements of other withesses who described the way
the detainces wese taken to have a meal in groups of around 30 detainees, as well as the
time they had 10 have a mesl, Furthermore, Witness K041 gtated that on the critica)
occasion, while the group of detainees to which he belonged was on its way to have a
meal, this group wes beaten on their way inside, the people were beaten while they were

.cating for &3 long as another group would come to have a meal, as wel! es that, on ¢ R

" way back when they returned to the rooms, they were forced to kneel and put their JGaA™
between their legs, on whith occasion they were beaten again, With regand to thif@en

Wiiness K041 was explicit in his claims that this group of detainees were beatefl §
guards, whom the detainees did not know during the first few days that they spail
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Camp, however, bearing in mind the fuct that this witness was detained in the Camp
ever since it was formed untll the beginning of August 1992, it Is quite certain that
during the period he spent in the Camp, over time he was able to recognize the feces of
the persons who were guards in the Camp and those who were aot.

Wimess K042 gave a detailed account of his beating, which, acconding to the allegations
in the Indictment, took place on 4 June 1992 when ke was beaten by the guards in the
Camp, specifically by whips with balls attached at their ends. The Cour has found the
sbove-mentioned event established, since the witness, while describing the details of the
beating, provided sufficient data about these circumstanses, which the Defense did rot
bring in question with anything sericus. According to the statement of Witness K042, he
linked the above-mentioned date to an impoertant event in hip life, so that he was
absolutely sure that his beating twok place precisely on 4 June 1992, The witness noted
that on the critical occasion he was taken ouiside by the guard with the sumame
Predojevié, placed against a wall and ordered to walk up the stairs, on which occasion
the guard Pespalj and severn] more guards were present there along with Predojevit, As
Witness; K042 said, ke was ordered to put three fingers on the wall, after which they
started bezting him, namely with thick cables and a whip with metal balls attached on
the top, and this beating lasted for some 20 minutes, after which the guard Predojevié
gald: “Throw the brute cutside, so that he would not croak here.” Since, based on the
statements of witnesses who mentioned that the whip with a metal ball attached at the
top was uged, the Court has determined that such a whip was regularly used for beating
the detainees and not 8 whip with a leather ball, therefore a correction was made with
regard to the devices with which the beating was carried out in terms of the allegmions
in the Indictment. As for the injuries which Witness K042 received on the critical
occasion, the witness said that both sides of his 1ib cage and his clavicles were broken,
that ke was not able to move because of the pain and he stressed that he never received
eny medical essistance and that nobody from the Camp staff ever tried to help him. The
statement of Witness K042 was partly corroborated by the statement of witness Fadil
Avdagié, who personally knew K042 and who saw the results of hig beating. From the
statement of witness Fedil Avdagié it stems that he saw that the named person was roll-
called and that he was brought back beaten after some time. According to the
description of this witness, K042 was brought inside because he could not stand due o
the injuries, he was all black and blue from top to toe, with bruises all over his body and
he could not talk. The only difference in the contents of the statemems of these
witnesses is the time K042 was roll-called, since Witness K042 noted that the roll-call
tock place at 10 em., whereas eccording (o the statement of witness Fedi) Avdagié ke
was roll-called at around 2 or 3 a.m. However, bearing in mind the time distance, as
well ag the weakened ability o remember details, the Court did not find the sbove-
mentioned difference in the statements to be significant, particularly bearing in mind the
congistency of the witnesses’ statements with regard to the decisive fiact of the roll-eall,
that is, the physical state K042 was in after he returned to the room.

The events that refer to the beating of Emir Beganovi¢ were listed in the Indictment in a
chronological order one by one with a note that each event took place severat days after
the previously described one. However, on the occasion of the hearing of witess Egj
" Beganovié¢ during the main trial, when asked by the Proseciutor he precisely presede:
his position on the sequence of each beating, which was entirely consistent w&S

siatements of other witnesses who were heard about the above-mentiened circugfigh
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